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آزادسازی دارایی های بلوکه شده ایران در سایر کشورها 
می تواند خبر بسیار خوب و مطلوبی برای کشورمان باشد  
و به نظر می رسد که نشــان دهنده عادی شدن روابط 
است. لذا امید می رود که این اقدام مقدمه ای برای حل 

همه مسائل مربوط به روابط ایران با غرب...

آزادسازی ها  زمینه بهبود مناسبات

 اخیرا لایحه ای از طرف دولت تحت عنوان لایحه اصلاح 
ماده 8٧ قانون مدیریت خدمات کشــوری به مجلس 
ارســال شــده که کلیات آن مورد تصویب نمایندگان 
مجلس قرار گرفت. برابر این لایحه قرار است تعطیلات 

رسمی کشور در 2 روز تعیین شود و...

تعطیلی شنبه به نفع اقتصاد است
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مخبر: طرح تغییر ساعت اداری کشور اصلاح شود
ساعتی که پایدار نیست!

 آرمان ملی: در حالی که محسن اردکانی، مدیرعامل آبفای تهران، روز گذشته با حضور مقابل دوربین های تلویزیون 
اعلام کرد که »از امروز صبح در هیچ نقطه ای از تهران قطع آب نداریم.« ....

   محمدرضا تاجیک در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

جامعه در حال فاصله گرفتن 
 از جریانات سیاسی است
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   کارشناس بازار خودرو: با توجه به اظهارنظر تولیدکنندگان مبتنی بر ناتوانی عرضه خودرو متناسب با ظرفیت ثبت نام 
کنندگان و میزان تقاضا امیدی نیز برای عرضه خودرو در زمان مقرر وجود ندارد. برنده اصلی میدان تنها دولت است که علاوه 

بر جمع آوری نقدینگی ها از مزایای بلوکه شدن نقدینگی ها حتی به مدت یک روز بهره مند شد 

 این ها چه موادی هستند؟
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مددکار اجتماعی 
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کارشناس روابط بین الملل
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از درون جریان اصلاحات نهالی 
ارجمند خواهد رویید 

جریان اصلاحات به بخشی از 
فضایی تبدیل شده که نسل 
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قطع آب در تهران و کرج ادامه دارد و در برخی مناطق با تانکر آب توزیع می کنند 

سیل آمد، آب رفت
رئیس جمهور به وزیر نیرو دستور پیگیری داد، وزیر هم از مردم خواسته صرفه جویی کنند

یکم خرداد معاون وزیر جهاد کشاورزی گفته بود برای ۲ میلیارد نفر هم می توانیم آب تأمین کنیم

اصلاح قانون انتخابات در گفت وگوی »آرمان ملی« با کارشناسان: 

خودبراندازی با بستن  روزنه  جمهوریت
سیدمحمد خاتمی: اصلاح برخی مواد قانون انتخابات تشدید حرکت به سمت خودبراندازی است 

رسول منتجب نیا: آنچه می گذرد نه اصلاح که لغو قوانین گذشته است
سیدمحمود میرلوحی: مجلس باید مجلس مردم باقی بماند
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چشمان جهان سیاست روز سه شــنبه ۱3 ژوئن )23 خرداد( به دادگاه فدرال در 
شــهر میامی ایالت فلوریدا معطوف بود، زمانی که »دونالد ترامپ«، رئیس جمهور 
پیشــین ایالات متحده در اولین حضور خود به 3٧ مورد اتهام که در کیفرخواست 
ذکر شده از جمله حفظ غیر قانونی اسناد امنیت ملی پس از ترک مقام، مانع تراشی 
در مســیر تحقیق ماموران پلیس فدرال )FBI( و اظهارات نادرست و گمراه کننده، 
فقط بخش کوچک از آن اســت. این دومین رویداد خارق العاده پس از حضور دونالد 
ترامپ در دادگاه ایالت نیویورک در ماه آوریل )فروردین( به عنوان یک متهم جنایی 
به اتهام پرداخت حق السکوت قبل از سال 20۱۶ به یک بازیگر خانم فیلم های غیر 
اخلاقی بود. دستگاه قضایی ایالات متحده از دادگاه فدرال و ایالتی تشکیل شده که 
این دو نهاد کاملا مستقل از هم فعالیت می کنند. منظور از فدرال، حکومت مرکزی 
که در واشنگتن دی سی )پایتخت( مستقر اســت و نمایندگان دادستان کل )وزیر 
دادگستری(، به عنوان دادستان های فدرال، به تحقیق و گردآوری اسناد اتهامی علیه 
متهم اقدام می کنند. قاضی فدرال هم به عنوان مقام قضایی از طرف حکومت مرکزی 
در کنار هیأت منصفه به داوری و صدور حکم می پردازد. همچنین هر یک از 50 ایالت 
آمریکا از دستگاه قضایی مستقل بهره مندند.  ترامپ که اولین رئیس جمهور ایالات 
متحده است که در دادگاه فدرال محاکمه می شود، متهم است که به طور غیر قانونی 
ده ها پرونده حساس امنیت ملی را در ملک خود در مارالاگو ایالت فلوریدا نگهداری 
کرده است. در ماه آگوست 2022 )مرداد ۱40۱( پلیس فدرال آمریکا با یورش شبانه 
به این عمارت، جعبه های حاوی این اسناد را جمع آوری کرد و اکنون آنها را به عنوان 
سند اتهامی علیه ترامپ به دادگاه ارائه کرده است. او همچنین متهم به افشای اطلاعات 
حساس ایالات متحده به افرادی است که فاقد صلاحیت لازم هستند. در کیفرخواست 
آمده که مواردی که او در خانه اش ذخیره کرده بود شامل برنامه هسته ای، دفاعی و 
قابلیت های تسلیحاتی آمریکا و دولت های خارجی بود. همانطور که پیش بینی می شد 
دونالد ترامپ در روز دادگاه بعد از انجام تشریفات دادرسی، اعلام بی گناهی کرد. اما 

بعد از این چه اتفاق خواهد افتاد؟ ترامپ علیرغم برخورداری از تیم وکلای مجرب، 
به دلیل حساسیت محتوای اسناد که مربوط به امنیت ملی ایالات متحده است، باید 
برای دسترسی به پرونده، افرادی از وکلا را انتخاب کند که دارای حسن شهرت بسیار 
باشند. افرادی که او تا روز دادرسی نتوانست آنها را به دادگاه معرفی کند. همچنین 
انتظار می رود که وکلای ترامپ ادعا کنند که او با توجه به اختیارات ریاست جمهوری، 
اسناد را از طبقه بندی خارج کرده، موردی که می تواند بخشی از اتهامات را بی اثر کند. 
اما این رویداد حقوقی، سویه سیاسی پر رنگ دارد که سایه سنگین را بر روی پرونده 
گسترانیده اســت. صدها تن از حامیان ترامپ در مقابل دادگاه میامی تجمع کرده 
تا به این اتهامات اعتراض کنند. بســیاری از آنها، این دادگاه را نتیجه فعالیت وزارت 
دادگستری دولت بایدن و پرونده ای سیاسی می دانند که هدف اش نابودی مبارزات 
انتخاباتی ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری سال 2024 است. روز برگزاری دادگاه، 
خبرنگاران ده ها شبکه رادیو و تلویزیونی، چادرهای سایبان خود را برپا کرده و لحظه 
به لحظه به مخاطبان خود گزارش می دادند، یک کارزار تبلیغات انتخاباتی رایگان که 
ترامپ اگر با هزینه می خواســت آن را راه اندازی کند باید صدها میلیون دلار هزینه 
می کرد. در حقیقت محاکمه دادگاه به یک رویداد تبلیغاتی تبدیل شد و ترامپ تلاش 
کرد از آن روز هر گونه منافع سیاسی را که می توانست، به دست آورد. او پس از خروج از 
دادگاه به محبوب و مشهورترین رستوران کوبایی ها رفت. ایالت فلوریدا و شهر میامی 
که بسیاری از کوبایی های مهاجر در آن سکونت دارند، از ترامپ بسیار حمایت و در 
سال های 20۱۶  و 2020 رای خود را به سبد او ریختند. دونالد ترامپ در حال حاضر 
نامزد اصلی جمهوری خواهان در رقابت ریاست جمهوری در انتخابات 2024 است. او 
در رقابت با سایر جمهوری خواهان هم حزبی که سودای ریاست جمهوری در فکر دارند 
مانند ران دسانتیس، مایک پنس، با فاصله بسیار، پیشتاز است و در حالت محکومیت 
همچنان می تواند نامزد ریاست جمهوری شود. طبق نظر سنجی از افرادی که رای 
خود را به سبد جمهوری خواهان سرازیر می کنند، 80 درصد اعتقاد داشتند که ترامپ 
اگر در دادگاه محکوم هم شود باید در انتخابات ریاست جمهوری 2024 شرکت کند 
و رای ما به او تعلق دارد. شــاید یکی از ویژگی های دموکراسی در ایالات متحده این 
باشد، که رقبای سیاسی، نمی توانند همدیگر را از مسیر اقدامات قهری با بهانه های 
عوام پسند از صحنه سیاست حذف و خود در رقابتی خودساخته و تصنعی به قدرت 

دست یابند و آن را به نام مشارکت مردم فاکتور و تبلیغ کنند.     

آرمان ملی: رئیس جمهور نیکاراگوئه به صورت رسمی 
از سید ابراهیم رئیسی که در رأس هیات  عالیرتبه سیاسی 
و اقتصادی به نیکاراگوئه سفر کرده است، استقبال کرد. 
در این مراسم که در میدان آزادی شهر »ماناگوآ« برگزار 
شد، جمعی از مردم نیکاراگوئه و همچنین روسای سه 
قوه این کشــور )قوه مقننه، قوه قضائیه و قوه انتخابات( 
حضور داشتند و از رئیس جمهور و هیات عالیرتبه همراه 
اســتقبال کردند. رئیس جمهور کشورمان با بیان اینکه 
اســتقلال خواهی، آزادی خواهــی و عدالت طلبی وجه 
مشــترک انقلاب های مردم ایران و نیکاراگوئه اســت، 
اظهار داشت: آمریکا می خواست با تحریم و تهدید ملت 
ما را متوقف کند، اما ملت ما نه تنها متوقف نشد بلکه از 
تهدید و تحریم برای خود فرصت ساخت و به پیشرفت 

رسید. سید ابراهیم رئیســی در جمع گروهی از جوانان 
نیکاراگوئه ای، با اشاره به همزمانی پیروزی انقلاب اسلامی 
ایران و انقلاب نیکاراگوئه و تاثیر متقابل این دو انقلاب از 
قهرمانان ملی مبارزه با امپریالیسم در دو کشور تجلیل 
کرد. وی ایستادگی مردم نیکاراگوئه مقابل زیاده خواهی 
و اســتکبار را رمز پیروزی این ملت عنوان کرد و با بیان 
اینکه اســتقلال خواهی، آزادی خواهی و عدالت طلبی 
وجه مشترک انقلاب های مردم ایران و نیکاراگوئه است، 
گفت: جمهوری اسلامی ایران نظامی مردم سالار است 
و در 44 ســال سپری شــده از پیروزی انقلاب اسلامی 
همواره رأی مردم، تمامی نهادهای جمهوری اســلامی 
را شکل داده اســت. رئیس جمهور ادعای دموکراسی و 
حقوق بشر غربی ها را دروغین خواند و گفت: غربی ها به 

ویژه آمریکایی ها باید به نظام هــای برآمده از رأی مردم 
احترام بگذارند، اما برعکس عمل می کنند. وی ادامه داد: 
آمریکا می خواســت با تحریم و تهدید ملت ما را متوقف 
کند، اما ملت ما نه تنها متوقف نشــد بلکــه از تهدید و 
 تحریم برای خود فرصت ســاخت و به پیشرفت رسید. 
رئیسی با اشــاره به نقش آمریکایی ها در ایجاد داعش و 
سیاست جمهوری اسلامی در مبارزه با تروریسم گفت: 
آنها ادعای مبارزه با تروریسم دارند، اما قهرمان مبارزه با 
تروریسم یعنی حاج قاسم سلیمانی را به شهادت رساندند. 
رئیس جمهور همچنین روابط میان ایران و نیکاراگوئه را 
راهبردی توصیف کرد و افزود: جمهوری اسلامی برای 
توسعه روابط میان دو کشور در تمامی حوزه ها به ویژه در 

حوزه علم و فناوری آمادگی دارد. 

در گذشته ای نه چندان دور وقتی قرار بود برنامه توسعه ای 
نوشته شــود اکثر مدیران قبل از نوشــتن، تلاش های زیادی 
می کردند تا بتوانند در ارتباط با وظایف دســتگاه های اجرایی 
خود یا گروه های هــدف مرتبط و موضوعــات مرتبط ماده یا 
موادی را بگنجانند. بعد از تهیه پیش لایحه هم دنبال مفادی 
می گشتند تا ببینند در کدام مواد چه تکالیفی مرتبط با آنان 
است. من هم به عنوان مددکار اجتماعی که بیش از 2 دهه در 
حوزه اجتماعی و سیاستگذاری درســطوح مختلف اجرایی، 
سیاستگذاری، آموزشی و پژوهشــی تجربه زیسته دارم و... و 
رئیس یک تشــکل صنفی- علمی)صنفی- تخصصی( به نام 
انجمن مددکاران اجتماعی با بیش از ۶ دهه ســابقه فعالیت 
هستم با چشم خریدار لایحه را کامل مطالعه و بررسی کردم. 
طبیعتا مفاد مربوط به گروه های هدف مددکاری اجتماعی از 
جمله کارگران و افراد دارای معلولیت، ایتام، زنان سرپرســت 
خانوار، محرومین و فقرا، آسیب دیدگان اجتماعی و... بیش از 
پیش برای من اهمیت داشت. دراین یادداشت قصد دارم به دو 
ماده ۱5 و ۱۶ اشــاره کنم. در بند الف ماده ۱۶ به کارفرمایان 
اجازه داده شده است که حداقل دستمزد و مزایا برای جذب تازه 
واردین به کار، یک دوم حداقل حقوق دستمزد و مزایای مصوب 
شورای عالی کار باشد. بیمه هم یک دوم، سنوات هم همین طور. 
در بند »ب« همین ماده هم اجازه لغو یــک طرفه قرارداد به 
کارفرما داده شده است. حال ســوال این است که اگر دغدغه 
حمایت از کارفرما وجود دارد تا بتواند سرمایه گذاری کند که 
اتفاقا دغدغه کاملا درستی هم هست، تنها راهش دادن حقوق، 
بیمه وسنوات یک دوم حداقل حقوق اســت؟ یک نکته قابل 
تامل در ویرایش این است که عین ماده ۱۶ در همین قسمت 
در ماده ۱5 تکرار شده است. در ماده ۱5 هم برای تقویت انگیزه 
بنگاه اجازه داده شده است که در صورت به کارگیری افرادی که 
توسط بهزیستی و کمیته امداد )دو نهاد مسئول حمایت از فقرا 
و نیازمندان و سایر اقشار نیازمند و دارای نیازهای خاص، ایتام، 
سالمندان، آســیب دیدگان اجتماعی، افراد دارای معلولیت، 
زنان سرپرســت خانوار و...( و همین طور ســازمان زندان ها 
)مجرمین( کمتر از حداقل حقوق و دســتمزد تعیین شــده 
توسط شورای عالی کار پرداخت کنند. این ماده هم از عجایب 
قانون گذاری و سیاستگذاری برای حمایت از نیازمندان است. 
به جای اینکه به نوعی سیاســتگذاری انجام شود که با اعطای 
تســهیلات به بنگاه ها، زمینه ترغیب شان برای استفاده از این 
افراد را فراهم کنند، اما این افراد فــدای حمایت از بنگاه های 
اقتصادی می شوند. مجدا تاکید می کنم که دغدغه دولت برای 
بقای بنگاه ها کاملا درست است ولی نباید بهای آن را کارگران 

و خانواده های فقیر، افراد دارای معلولیت و... بپردازند. 

ادامه از همین صفحه
.... هم اکنــون در بســیاری از ادارات و دوایر دولتی و بعضا 
شــرکت های خصوصی موضوع 2 روز تعطیلــی تقریبا اجرا 
می شود. اما اینکه چه روزی از هفته مورد تصویب قرار بگیرد 
که تعطیل شود محل بحث است. هم اکنون کشور با توجه به ارتباطاتی 
که با جامعه جهانی دارد عملا 4 روز از جامعه جهانی جدا افتاده اســت. 
تعطیلات رسمی در کشــورهای دیگر حتی برخی کشورهای اسلامی 
روزهای شنبه و یکشنبه است و کشورهای مســلمانی که روز جمعه را 
جزو تعطیلات رسمی خود ندارند مثل کشور ترکیه برای انجام مناسک 
روز جمعه امکاناتی برای مردم و ادارات در نظــر گرفته اند و اگر در این 
روز در کشور ترکیه دیده باشــید چه در مساجد بزرگ و چه در مساجد 
محلی و حتی بعضــا در خیابان ها نماز جمعه برقرار اســت. اصولا نحوه 
تعیین تعطیلات و تعیین روزی معین ریشــه در اعتقــادات مذهبی و 
عرف و عادات کشورهای مختلف دارد. کشورهای اسلامی روز جمعه را 
تعطیل می کنند و کشورهای دیگر از زمانی که جامعه جهانی به سمت 
دهکده جهانی پیشرفته و عملا ارتباطات گسترده از تجاری تا اداری به 
صورت یکسان درآمده است برای اینکه مانع از هدر رفتن وقت و انرژی 
مردم بشوند تعطیلات را در روزهای معین مثل شنبه و یکشنبه در نظر 
گرفته اند. اما جوامع اسلامی برای تعطیلات؛ روزهای معین و مناسک و 
برنامه های مذهبی دارند که عملا امکان اینکه روز جمعه را جزو تعطیلات 
قرار ندهیم از نظر شرعی و عرفی قابل قبول نیست. اما تعیین روز شنبه به 
جای پنجشنبه منع شرعی ندارد و عملا اگر روز شنبه جزو تعطیلات قرار 
بگیرد کشور 3 روز از جامعه جهانی فاصله می گیرد. هم اکنون در ایران 
روز پنجشنبه نیمه تعطیل و جمعه تعطیل است. روز شنبه و یکشنبه نیز 
در کشورهای دیگر تعطیل است. یعنی عملا از غروب چهارشنبه یا از صبح 
پنجشنبه ارتباط ایران با دنیا قطع می شود. فرض کنیم در این زمان نیاز 
به موضوع و استعلام از کشور ایران داشــته باشیم. برای نمونه بسیاری 
اتفاق افتاده در فرودگاه ها بسیاری از مسافرین که اشکالی در بلیت آنها 
پیش آمده و باید از کشور مبدأ یعنی ایران استعلام شود به جهت تعطیلی 
آژانس های هوایی عملا پرواز را از دســت می دهند. یــا در حمل و نقل 
بین المللی که نگارنده در آن فعال است عملا 4 روز هفته امکان دسترسی 
به ادارات داخل کشور نیست. برای نمونه فرضا یک کامیون کالا به طرف 
اروپا حمل می شود. در یکی از مرزها با اشکالی روبه رو می شویم که این 
اشکال باید در کشورمان حل شود. اگر این موضوع روز پنجشنبه و جمعه 
باشد عملاکامیون در پشــت مرز متوقف می ماند و روز شنبه و یکشنبه 
نیز در خارج از کشور تعطیل است. عملا چهار روز را از دست می دهیم و 
برابر مقررات باربری یک زمان معین برای توقف کامیون ها در نظر گرفته 
می شــود و مازاد بر آن صاحب کالا باید خواب کامیون را پرداخت کند. 
هر چند که کشتی ها و سایر موارد هم برنامه های خود را دارند. لذا عملا 
در طول سال امروزه در ایران با احتساب 4 روزکاری دویست روز است. 
در صورتی که اگر به جای پنجشنبه شنبه تعطیل شود دویست و پنجاه 
روز کاری خواهیم داشت. یعنی با یک حرکت ساده که اگر مورد تصویب 
مجلس و تایید شورای نگهبان قرار بگیرد 50 روز کاری در طول سال به 

نفع فعالیت های اقتصادی کشور اضافه می شود.

  رژیم صهیونیستی رژیم صهیونیستی 

در موضع در موضع انفعال قرار داانفعال قرار دارردد

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار دبیرکل جهاد اسلامی فلسطین:
حسن بهشتی پور: 
آقای ظریف از این 
توان برخورداراست که 
در عرصه 
روابط بین الملل 
مفهوم سازی کنند

رئیس جمهور: 
آمریکا می خواست با تحریم، ملت ایران را متوقف کند

تعطیلی شنبه به نفع اقتصاد است
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 آزادسازی دارایی های بلوکه شده ایران در سایر کشورها 
می تواند خبر بسیار خوب و مطلوبی برای کشورمان باشد  و به 
نظر می رسد که نشان دهنده عادی شدن روابط است. لذا امید 
می رود که این اقدام مقدمه ای برای حل همه مسائل مربوط 
به روابط ایران با غرب و با همه دنیا باشد. انتظار می رود همه 
مشکلات برطرف شود و  دولت واقعا به این نتیجه رسیده باشد 
که حل مشکل ایران و راه رهایی ایران از این مشکلات حاضر 
گسترش و توسعه اقتصاد از طریق گسترش  و توسعه سیاست و 
روابط خارجی است. تا زمانی که ایران در روابط خارجی خودش 
گشایشی تاثیرگذار ایجاد نکند نمی توان انتظار موفقیت های 
چشمگیری در راستای حل مشکلات کشور داشت و اگر  
شرایط اقتصادی نیز بهبود پیدا نکند به نظر می رسد که عاقبت 
وضعیت موجود چیزی جز بدتر  شدن وضع جامعه و افزایش 
نارضایتی ها نخواهد بود. از طرف دیگر هر چند به نظر می رسد 
اگر روابط با غرب به طور مشخص اروپایی ها و آمریکا اصلاح شود؛ 
ایران می تواند چه به لحاظ مناسبات بین المللی و چه به لحاظ 
گشایش های اقتصادی به توفیقاتی دست پیدا کند اما آنچه در 
عمل و امر واقع در حوزه سیاست خارجی مشاهده می کنیم 
این است که در سیاست خارجی اینگونه نشان نمی دهد. البته 
تحولاتی که اخیرا ایجاد شده مبنی بر احتمال رسیدن به توافق 
و صحبت هایی مبنی بر مذاکرات پنهان ایران و آمریکا که بعضا 
هر دو پایتخت  هم مواضعی در این خصوص اتخاذ کرده اند به 
نظر می آید که گشایش هایی در راه است که اگر هر دو طرف 
برای رسیدن به یک تفاهم یا توافق عزم راسخی داشته باشند 
می توان امیدوار بود توافقی طرفینی مبتنی بر پیگیری منافع 
ملی بیرون آید. گرچه سفر آقای رئیس جمهور به کشورهای 
آمریکای جنوبی را نیز می توان در راستای  همین گشایش های 
بیشتر  تحلیل کرد. البته که هر گونه  بهبود روابط با همه کشورها 
فی نفسه می تواند مطلوب باشد ولی اکنون آمریکای جنوبی که 
از نظر سیاسی چپ گرا هستند و در صف دشمنان آمریکا قرار 
دارند چنین بهبودی را در آنجا نمی توانیم انتظار داشته باشیم. 
اما همانطور که گفته شد هر گونه مبادلات خارجی که نشان از 
گسترش تفاهم  و ارتباط میان جمهوری  اسلامی ایران و سایر 
کشورهای دنیا داشته باشد خوب و مطلوب است. امید است که 
در این سفرها و مراودات، کنش ها و واکنش ها صرفا به دنبال 
دشمنی با یک قدرت خارجی نباشیم. بلکه هدف صرفا پیگیری 
منافع ملی ایران باشد و در آن صورت بسیار می توان امیدوار بود 

که ایران از این  مشکلات اقتصادی که  دارد، نجات پیدا کند. 

آزادسازی ها  زمینه بهبود مناسبات
یادداشت

  رصد شبانه روزی 
تحرکات پرنده های بیگانه 

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش در 
جمع فرماندهان و کارکنان گروه پدافند 
هوایی شهرآباد، گفت: تمامی تحرکات 
پرنده های بیگانه به صورت شبانه روزی رصد 
و شناسایی می شود و این اقتدار بی نظیر 
توسط مرزبانان آسمان ایران موجب تثبیت 
امنیت پایدار کشورمان در عرصه بین المللی 
با  صباحی فرد  امیرسرتیپ  است.  شده 
اشاره به تجهیز یگان های عملیاتی نیروی 
پدافند به تسلیحات راداری و موشکی بومی 
پیشرفته، اذعان کرد: ذکاوت مهندسان 
و متخصصان فنی پدافند هوایی موجب 
طراحی، توسعه و تولید انبوه سامانه های 
پدافندی شده که حقیقتا در مقایسه با 
نمونه های خارجی مشابه، کیفیت، دقت 
عملکرد و تعمیر و نگهداری به صرفه تری 
دارند. وی افزود: رقابت پذیری تسلیحات 
راداری و موشکی پدافند هوایی ارتش 
نوید توانمندی و کارآمدی بالای تجهیزات 
پدافندی را می دهد که با تلاش و کوشش 
شبانه روزی جوانان نخبه این سرزمین هر 

لحظه در حال رشد و تعالی است. 

نامه قالیباف به رئیسی 
 محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در 
مکاتبه با رئیس جمهور تاکید کرد بازگشت 
به رونوشت تصویب نامه شورای عالی اجرای 
سیاست های کلی اصل )44( قانون اساسی 
به شماره ۱4552/80 مورخ ۱402/2/4 
موضوع: تعیین ساز و کار نحوه واگذاری 
سهام عدالت به افراد واجد شرایط متعاقب 
بررسی ها و اعلام نظر مقدماتی هیأت بررسی 
و تطبیق مصوبات دولت با قوانین و مستنداً 
به ماده واحده و تبصره )4( الحاقی به قانون 
نحوه اجرای اصول هشتاد و پنجم )85( و 
یکصد و سی و هشتم )۱38( قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران و اصلاحات بعدی 
و ماده )۱0( آیین نامه اجرایی آن مراتب 
متضمن اعلام نظر قطعی جهت اقدام لازم در 
مهلت مقرر قانونی و اعلام نتیجه به این جانب 
ابلاغ می گردد. بدیهی است پس از انقضای 
یک هفته مهلت مقرر در قانون آن بخش از 
مصوبه که مورد ایراد قرار گرفته است، ملغی 

الاثر خواهد بود. 

ایران از عراق پول طلب داشت 
عبدالفتاح  والمسلمین  حجت الاسلام 
نواب، نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت 
در پاسخ به سوال یکی از زائران درباره مطلب 
منتشرشده مبنی بر این که دولت ایران، 
پول های آزادشده در عراق را به هزینه سفر 
زائران اختصاص داده است، گفت: این 
مطلب به شکل نادرستی در رسانه طرح 
شده است؛ ایران از عراق از محل فروش 
برق و گاز پولی طلب داشت و عراق باید این 
پول را می پرداخت. سازمان حج و زیارت نیز 
هزینه دریافتی از زائران برای سفر حج را به 
حساب بانک مرکزی واریز کرده بود تا آن را 
در قالب ارز دریافت کند، بانک مرکزی نیز ارز 
مورد نیاز هزینه زائران را از محل طلبی که از 
عراق دریافت کرد، اختصاص داد و آن را به 

عربستان منتقل کرد. 

  فصل مشترک سیاست ایران 
و نیکاراگوئه 

حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
در حساب کاربری خود در فضای مجازی 
سفر  دوم  مقصد  »نیکاراگوئه،  نوشت: 
منطقه ای رئیس جمهور است. وجود سوابق 
مثبت همبستگی سیاسی ایران و نیکاراگوئه 
در سازمان های بین المللی می تواند در 
توسعه همکاری دوجانبه نیز تسری یابد.« 
یک جانبه گرایی  »نفی  داد:  ادامه  وی 
فصل مشترک سیاست دو کشور است. 
نگاه به ظرفیت های آمریکای لاتین بخشی 
از سیاست خارجی متوازن دولت است.« 
گفتنی است رئیس جمهور دیروز و پس از 
پایان سفر خود به ونزوئلا وارد نیکاراگوئه 

شد. 

 پاکسازی ارتفاعات کوسالان 
از ضد انقلاب 

فرمانده قرارگاه حمزه سیدالشهدا)ع( 
نیروی زمینی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
از پاکسازی کامل ارتفاعات کوسالان در 
شهرستان سروآباد از لوث وجود عناصر وابسته 
به گروهک های ضدانقلاب خبر داد. سردار 
سرتیپ پاسدار محمد تقی اوصانلو در حاشیه 
رزمایش بزرگ سپاه بیت المقدس در منطقه 
کوسالان سروآباد، به اهداف برگزاری این 
رزمایش اشاره کرد و اظهار داشت: متأسفانه 
چندسالی بود افراد وابسته به گروهک های 
ضد انقلاب در این منطقه موجب آزار و اذیت 
مردم شده بودند که این اقدام در راستای 
تأمین امنیت و آسایش مردم انجام شد. سردار 
اوصانلو به گروهک های ضدانقلاب هشدار داد: 
پاکسازی این  مقرها تا نابودی آخرین نفر از 
این افراد ادامه خواهد داشت. این جرثومه های 
فساد که باعث ایجاد ناامنی برای مردم 
می شوند باید نابود شوند و مردم نیز باید در این 

مسئله ما را یاری کنند. 

 پیروز مجتهدزاده  
کارشناس مسائل بین الملل 

خبــــر
 غلامرضا ظریفیان:   

باید از دانش بشری استقبال کنیم
آرمان ملی: یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص 
ارزیابی مدیریت اظهار کرد: شرایط نگران کننده است. در 
واقع می توان گفت، دولت  سیزدهم، دولت تصور است. در 
واقع تصوری که دولت از اقتصاد کشور و همچنین وضعیت 
حکمرانی در کشور دارد، تصوری  درستی نیست و  برخی از 
دولتی ها نمی دانند مسائل حکمرانی در ایران چالشی بسیار 
پیچیده و حساس است. به همین خاطر، دلیلِ مشکلات 
گذشته را حکمرانی این جناح و آن طیف می دانند و ادعا 
دارند با یکدست کردن نظام تصمیم گیری می توانند به اهداف 
بالا دست پیدا کنند که این تصور غلط موجب شده نه تنها 
مشکلات رفع نشوند بلکه وضعیت برای مردم روز به روز بدتر و 
بدتر شد. غلامرضا ظریفیان گفت: گروهی که هم اکنون روی 
کار هستند، در ایام انتخاباتی این  ذهنیت را داشتند که در بازه 
زمانی کوتاه بسیاری از مشکلات، از جمله مشکلات اقتصادی 
را رفع خواهند کرد که با رجوع به بیانات ابراهیم رئیسی در 
هنگامه انتخابات این  موضوع به وضوح قابل مشاهده است. 
ایشان در آن دوره تصور می کردند نگاه غلط در حکمرانی و 
ناهماهنگی های مانع ساز را برطرف خواهد کرد. این ادعا ها 
در شرایطی مطرح می شد که درکی از این نداشتند که 
مشکلات حاصل انباشت حکمرانی غلط در سطح کلان بودند 
و نمی دانستند تا رویه ها عوض نشوند و تا زمانی که از همه 
متخصصان با هر دیدگاهی که دارند، بهره نبریم، گرهی از 
گره ها باز نخواهد شد. همچنین دولتی های دولتِ کنونی 
نمی دانند ما اول و آخر تاریخ نیستیم بنابراین باید از دانش 
بشری استقبال کنیم تا بتوانیم با تجارب دنیا بخش هایی از 
مشکلات مان را رفع کنیم. معاون وزیر علوم دولت اصلاحات 
در خصوص خالص سازی در دولت عنوان کرد: ابراهیم رئیسی 
از همان روز هایی که برای رای گرفتن تلاش می کرد، دنبال 
خالص سازی بود  و همچنان به این روش پافشاری می کند. 
آنهم در حدی که حتی نیم نگاهی حتی به چهره های کاردان 
و کارنامه دار اصولگرا هم ندارد. وی در مورد نا امیدی بخشی 
از اصولگرایان از  دولت اذعان کرد: بله، با وجود اصرار دولتی ها 
مبنی بر مردمی بودن دولت، دولت رئیسی را باید دولتِ 
حداقلِ مردم دانست زیرا حتی خلوص سازی ای که صورت 
می گیرد، اینطور نیست که سراغ نیرو های کارآمد اصولگرا 
بروند. ظریفیان در مورد امکان اصلاح در دولت اظهار داشت: 
آدم دوست دارد همیشه امیدوار و خوش بین به اصلاح باشد 
اما روندی که در دو سال اخیر نمایان بوده، امید را کمرنگ 

کرده است. 

خامنه ای  آیت الله  حضرت    
رهبر معظم انقلاب اسلامی عصر 
دیروز)چهارشنبه( در دیدار آقای 
جنبش  دبیرکل  لنَخاله«  ا »زیاد 
هیات  و  فلسطین  اسلامی  جهاد 
همراه، ضمن تبریک پیروزی جهاد 
اسلامی در نبرد اخیر غزه، شرایط 
امروز رژیم صهیونیستی را در مقایسه 
با هفتاد سال قبل بسیار متفاوت 
دشمن  کردند:  تاکید  و  دانستند 
صهیونیستی امروز در موضع انفعال 
و عکس العمل است و این شرایط 
نشان می دهد گروه های مقاومت و 
جهاد اسلامی فلسطین مسیر را به 
درستی شناخته اند و با تدبیر در این 
مسیر پیش می روند.رهبر انقلاب 
اسلامی با تاکید بر اینکه در اهداف 
و کارهای بزرگ تا زمانی که خطر 
به جان خریده نشود، دستیابی به 
اهداف امکان پذیر نخواهد بود، گفتند: 

امروز به لطف خداوند قدرت و اعتبار 
گروه های مقاومت فلسطینی و جهاد 
اسلامی روز افزون شده و شکست 
اخیر رژیم صهیونیستی در جنگ 
5 روزه مؤید همین موضوع است.

حضرت آیت الله خامنه ای خاطر نشان 
کردند: جهاد اسلامی فلسطین در 
نبرد اخیر غزه امتحان خوبی داد و 
اکنون شرایط برای رژیم صهیونیستی 
نسبت به هفتاد سال قبل تغییر کرده 

و سران صهیونیستی حق دارند که 
نگران ندیدن هشتاد سالگی این رژیم 
باشند.ایشان با تاکید براینکه جهاد 
اسلامی و سایر گروه های مقاومت 
فلسطینی کلید اصلی مبارزه با رژیم 
صهیونیستی را یافته اند، افزودند: 
اقتدار روز افزون گروه های مقاومت 
در کرانه باختری کلید اصلی به زانو 
درآوردن دشمن صهیونیستی است 
که این مسیر باید ادامه یابد.رهبر 

انقلاب اسلامی با قدردانی از اقدام 
برای  فلسطینی  مبارز  گروه های 
وحدت عمل در عرصه سیاسی و 
میدانی، آن را بسیار مهم ارزیابی و 
بر استمرار حمایت های جمهوری 
اسلامی ایران از مردم و گروه های 
کردند.در  تاکید  فلسطین  مبارز 
این دیدار »زیاد النَخاله« دبیرکل 
فلسطین  اسلامی  جهاد  جنبش 
ضمن قدردانی از حمایت های دائمی 
جمهوری اسلامی از مردم فلسطین 
و مبارزات آنها، گزارشی از تحولات 
اخیر فلسطین اشغالی به ویژه شکست 
رژیم صهیونیستی در جنگ 5 روزه 
غزه و شرایط کرانه باختری و دست 
برتر گروه های مقاومت در این منطقه، 
بیان کرد و گفت: جهاد اسلامی از 
و  شد  خارج  سربلند  غزه  جنگ 
امیدواریم به زودی شاهد پیروزی 

نهایی و آزادی قدس شریف باشیم.

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار دبیرکل جهاد اسلامی فلسطین:
رژیم صهیونیستی اکنون در موضع انفعال قرار دارد

  موافقت رئیسی 
با پیشنهادهای قرائتی

رئیس جمهور  دفتر  رئیس   
موافقت سید ابراهیم رئیسی با 
نامه ارسالی حجت الاسلام محسن 
قرائتی رئیس ستاد اقامه نماز را 
ابلاغ کرد. در این نامه آمده است که 
جهت اجرایی شدن بند یا بندهای 
مربوط به دستگاه مربوطه سریعاً 
برنامه ریزی و اقدام شود. قرائتی 
در نامه ای خطاب به رئیس جمهور، 
خواستار برگزاری شورای عالی 
اقامه نماز در نهاد ریاست جمهوری 
با مسئولیت معاون اول حداقل 
مفاد  پیگیری  و  بار  یک  سالی 
آیین نامه ترویج و توسعه فرهنگ 
اقامه نماز مصوبه هیات وزیران 
شد. بازنگری و اصلاح آیین نامه 
ترویج و توسعه فرهنگ نماز، ایجاد 
ساختار سازمانی برای ترویج و 
در  نماز  اقامه  فرهنگ  توسعه 
دستگاه های اجرایی توسط سازمان 
اداری استخدامی کشور و در نظر 
گرفتن طرح و بودجه برای کارهای 
فرهنگی در تمامی وزارتخانه ها از 
دیگر موارد درخواست رئیس ستاد 

اقامه نماز در این نامه است.

  آرمان ملی: دادستان کل کشور در نشست 
ستاد مرکزی پیگیری اجرای سیاست های 
اقتصاد مقاومتی اظهار داشت:  یک گلایه از آقای 
وزیر اقتصاد دارم و آن هم اینکه در رسانه شاهد 
هستیم که وی و همکارانشان عنوان می کنند 
که دستگاه ها در اجرای قانون تسهیل صدور 
مجوزهای کسب و کار با ما همکاری نمی کنند. 
حجت الاسلام والمسلمین محمدجعفر منتظری 
گفت: معتقدم شما باید اسم مدیران و مسئولان 
را شفاف بیان کنید تا متخلفان تحت تعقیب 
قرار گیرند. دادستان کل کشور تصریح کرد: 

اینکه عنوان می شود که دستگاه ها همکاری 
نمی کنند کار با ارزشی است اما باید نام فرد را 
رسما اعلام کنید. وی افزود: با مواردی که در 
استان ها به آن برخورد می کنید و مشکل زا 
هستند را به ما اعلام کنید، قطعا بلافاصله ورود 
خواهیم کرد. منتظری بیان کرد: عدم انعکاس 
مشکلات به دادستانی برای سازمان ها مشکل 
ساز خواهد شد، از ما مطالبه کنید تا با همکاری و 
هم افزایی، روند خدمت رسانی به سرعت و کیفیت 
مطلوبی افزایش یابد. سید احسان خاندوزی وزیر 
اقتصاد و امور دارایی نیز در این جلسه بیان کرد: 

برخلاف نگاه های سنتی که وجود داشت مبنی 
بر اینکه دولت کار خود را کند و قوه قضاییه 
هم کار خود را، در حوزه اقتصادی و مسئله حقوق 
فعالان اقتصادی باید ارتباط تنگاتنگی با قوه 
قضاییه داشته باشیم تا کار با خوبی پیش برود. 
در ادامه جلسه دبیر دبیرخانه اقتصادی وزارت 
اقتصاد و امور دارایی با تشریح مسائل، مشکلات، 
چالش های موجود در این وزارتخانه، از مسئولان 
قضایی حاضر در جلسه خواست تا با ورود به این 
موارد برای حل و فصل آن ها اقدامات لازم قضایی 

را انجام دهند.

 گلایه دادستان کل کشور از وزیر اقتصاد
اسامی را شفاف بیان کنید تا متخلفان تحت تعقیب قرار گیرند

ظریف در اندیشه تئوریک کردن جهان پساقطبی

جهان فکری تازه آقای دیپلمات
حسن بهشتی پور: آقای ظریف از این توان برخورداراست که در عرصه روابط بین الملل مفهوم سازی کنند

 دلیل خداحافظی
 محسن رضایی

اقدامات قهری یک جانبه 
علیه کشورها پایان یابد

ضمن  دولت  سخنگوی     
قدردانی از زحمات اخیر محسن 
مختلف  سمت های  در  رضایی 
گفت: ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت ۱۱2 جلسه در این دوره 
برگزار کرده که حدود ۱50 موضوع 
در این جلسات مورد بررسی قرار 
گرفته است. 28 جلسه سران قوا 
نیز برگزار شده که این جلسات 
30 مصوبه مختلف در  بیش از 
همچون  مختلفی  حوزه های 
تجارت، اصلاح نظام بودجه، تورم، 
مسکن، کالابرگ الکترونیک داشته 
است. علی بهادری جهرمی افزود: با 
توجه به اینکه مقام معظم رهبری 
اخیراً تغییراتی در ساختار شورای 
عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا ایجاد کردند، ضروری بود که 
تمرکز بیشتری در این دبیرخانه 
صورت بگیرد چراکه فعالیت های 

این دبیرخانه فراقوه ای است .

 نماینده ایران در سازمان ملل 
تصریح کرد: کشورهای در حال 
توسعه با توجه به توانمندی ها و 
شرایط ملی خود، باید از جامعه 
بین المللی برای غلبه بر موانعی که 
مانع اجرای تعهداتشان می شود 
اقدامات  کنند.  دریافت  کمک 
باید  )تحریم ها(  یکجانبه  قهری 
ً پایان یابد، زیرا مانعی برای  فورا
مشارکت کشورها در تلاش های 
کاهش تغییرات اقلیم ایجاد می کند. 
کمک های اقتصادی، مالی و فناوری 
باید به کشورهای نیازمند ارائه 
شود و پلتفرم های مربوطه مانند 
مجمع عمومی، شورای اقتصادی 
و اجتماعی و UNFCCC باید به 
طور مناسب به این مسائل رسیدگی 
کنند. سعید ایروانی تاکید کرد که 
شورای امنیت باید نقض و تعرض 
به وظایف و ماموریت سایر ارکان 
سازمان ملل خودداری کند، زیرا 
فاقد تخصص و ابزار لازم برای 
پاسخگویی موثر به خطرات امنیتی 

مرتبط با تغییرات اقلیم است. 

  آرمان ملی- احسان اسقایی: حدود دو 
سال است که محمدجواد ظریف جز دانشگاه 
در هیچ عرصه دیگری حضور ندارد. او که 
نقشی محوری در یک توافق نامه چند جانبه 
داشت و در دوران  حضورش بر وزارت خارجه، 
افول آن توافق را هم مشاهده کرد، اکنون 
دست به قلم شده و در ارتباط با نظم »جهان 
جدید«، عبور از نظام های ائتلافی دائمی و 
قدرت گرفتن ائتلاف های موضوع محور موقت، 
فقدان دستاورد جنگ طلبان در جنگ های 
اخیر و به پایان رسیدن دوران گذار در نظام 
بین الملل مواردی را ذکر کرده است. به نظر 
او تلاش دارد در این عرصه یعنی مشق روابط 
بین الملل، تئوری هایی را بر اساس تجربه زیسته 
خود به رشته تحریر درآورد. ظریف اخیرا اعلام 
کرده است که تنها در دانشگاه در حال آموزش 
در حوزه تخصصی خود است. از این منظر به 
نظر می رسد در آینده شاهد اقداماتی از این 
دست از او باشیم. اقداماتی که چون علمی 
است البته کمتر موجبات تخریبش را فراهم 
می آورد. ظریف در این ارتباط نوشت: پس 
از 40 سال کنشگری دیپلماتیک – در کنار 
آموزش و نگارش در زمینه روابط بین الملل 
- و تأمل و آموزش تمام وقت به دور از کانون 
توجه سیاست جهانی در دو سال گذشته، 
به چند نتیجه ابتدایی در مورد نظم جهانی 
کنونی رسیده ام. اینک، نکاتی برای تفکر و 
تأمل بیشتر تقدیم می کنم: -۱ دوران گذار در 
روابط بین الملل به پایان رسیده است؛ -2 نظم 
جهانیِ در حال ظهور »پسا قطبی« است؛ نه تک 
قطبی، نه دوقطبی، نه چند قطبی یا هر ترکیبی 
از آن ها؛ -3 تلاش سه دهه ای برای ایجاد یک 
نظم هژمونیک تک قطبی از طریق »جنگ های 
بی پایان«، »امنیتی سازی« و »اجبار اقتصادی« 
موفق نبوده است؛ -4 »پایان تاریخ«، »برخورد 
تمدن ها«، »برسازی دشمن« و برسازه های 
نظری و سیاسی مشابه نتوانسته اند بانیان شان 
را به مقصد مطلوب برسانند؛ -5 »جنگ« 
کاربرد خود را به عنوان یکی از ابزار های سیاست 
خارجی به کلی از دست داده است. تقریباً همه 
آغازگران جنگ ها در قرن های 20 و 2۱ در 
جنگ هایی که آغاز کرده اند شکست خورده اند 
و گاهی حتی نابود شده اند، یا در بهترین حالت 
نتوانسته اند به اهداف اعلام شده خود دست 
یابند؛ -۶ در روابط بین الملل »بازی های با 
حاصل جمع صفر« میسر نیست. کنشگری ها یا 
»حاصل جمع مثبت« یا »حاصل جمع منفی« 
ببار خواهد آورد؛ -٧ عصر اتحاد های دائمی رو به 
پایان است؛ -8 ائتلاف های موقت موضوع محور 
به طور فزاینده ای در فضای بین المللی در 
حال سربرافراشتن هستند؛ -٩ بسیاری از 
کنشگران دولتی و غیرحکومتی به طور همزمان 
در زمینه های مختلف »همکاری«، »رقابت« 
و »شبکه سازی« می کنند؛ -۱0 شبکه ها - با 
اجزای دولتی و غیرحکومتی – شکل غالب 
رژیم های موضوع محور فراملی خواهند بود؛ 

-۱۱ ساختار های جهانی سیال شده اند و دیگر 
نتایج را تعیین و تحمیل نمی کنند؛ -۱2 به رغم 
همه پیشرفت های بزرگ در زمینه فناوری 
و هوش مصنوعی، کنشگری انسانی عامل 

تعیین کننده است. 
 مفهوم ساز باید خود تبیین کننده 

باشد
با حسن  ارتباط  این  »آرمان ملی« در 
بهشتی پور، کارشناس روابط بین الملل به 
طی  بهشتی پور  است.  پرداخته  گفت وگو 
یادداشتی شفاهی در مورد اظهارات اخیر جواد 
ظریف گفت: اشخاصی که در حوزه روابط 
بین الملل دارای نظریه و کرسی هستند، همواره 
می کوشند آنچه به آن رسیده اند را در دسترس 
کارشناسان دیگر قرار دهند. آقای ظریف به 
عنوان فردی اندیشمند که درک دقیقی از 
حقوق و روابط بین الملل دارند از این توان 
برخوردارند که در عرصه روابط بین الملل اقدام 
به مفهوم سازی کنند. این مفهوم سازی ها از 
سوی آقای ظریف نیاز به تبیین دارد و چه بهتر 
که مفهوم ساز در ارتباط با مفاهیمی که ارائه 
می کند؛ خود تبیین کنندکه »پسا قطبی« 
به چه معناست. بهشتی پور در ادامه افزود: به 
عنوان فردی که در حوزه روابط بین الملل به 
پژوهش می پردازد از این مفهوم این تفسیر را 
دارم که بعد از فروپاشی شوروی نظام دو قطبی 
در جهان از بین رفت و شرایط جهان به سوی 
نظام تک قطبی حرکت کرد. این موضوع بعد 
از سال 200۱ که حادثه یازده سپتامبر اتفاق 
افتاد؛ با چالش هایی مواجه شد و نظریه پردازان 
مختلفی از جمله ریچارد هاوس، رئیس شورای 
روابط خارجی آمریکا اعلام کردند که جهان 
در دوران بی قطبی به سر می برد. در این معنا 
که دیگر دنیا قطب قدرتمند نخواهد داشت 
فرامنطقه ای  و  بلکه قدرت های منطقه ای 
هستند که با اتحادیه هایی که تشکیل می دهند 
بلوک بندی های قدرت در جهان را به سمت 

منطقه گرایی شکل می دهند.
 نظریه شرق در روابط بین الملل

 بهشتی پور تاکید کرد در برابر نظام تک 
قطبی و برخی تئوری های دیگر بعد از فروپاشی 
شوروی روس ها و چینی ها و برخی کشورهای 
دیگر موضوع چند جانبه گرایی را تبیین کردند 
چرا که یک جانبه گرایی آمریکا را ثلمه ای به 
صلح و امنیت جهانی می دانستند. آمریکا با 
لشکرکشی به عراق در سال 2003 عملا نهاد 
قدرتمند سازمان ملل را دور زد. از این به بعد 
مفهوم چند جانبه گرایی در برابر یک جانبه 
گرایی آمریکا مطرح شد چرا که نظریه پردازان 
معتقد بودند تک جانبه گرایی جهان را به سمت 

آنارشی و آشوب حرکت می دهد .
 افول قدرت آمریکا و اثرگذاری بر 

مفهوم قدرت
 این کارشناس روابط بین الملل با اشاره با 
افول قدرت آمریکا به عنوان مبدا نظام تک 
قطبی توضیح داد: آمریکا چون نتوانست به 

خواسته های مدنظر خود از جمله در آمریکای 
لاتین و ونزوئلا برسد و موفق نشد مادورو را در 
ونزوئلا سرنگون کند. همچنین آمریکا نتوانست 
آنچه را برای حیاط خلوت خود طراحی کرده را 
محقق کند. در ارتباط با ایران هم آمریکا تمایل 
داشت ایران را یا دچار تغییر حکومت و یا تغییر 
رفتار کند که عملا کاری را در این زمینه پیش 
نبرد؛ از دیدگاه جهانیان قدرت خود را از دست 

داده است. 
 دوران پسا قطبی

 بهشتی پور با اشاره به اینکه بعد از  فروپاشی 
شوروی آمریکا به دنبال نظریه تک قطبی بود و 
این نظریه با شکست روبه رو شد گفت: وقتی 
سطح قدرت آمریکا را در نظر می گیریم، به 
این نتیجه می رسیم که نه آمریکا و نه هیچ 
قدرت دیگری آنقدر توان ندارد که کل دنیا 
را اداره کند. آمریکا هم از نظر اقتصادی هم 
از نظر سیاسی هنوز قدرت اول جهان است با 
این وجود همگان معتقدند که آمریکا نتوانسته 
است نظام تک قطبی را پیاده سازی کند و برخی 
نیز معتقدند در 2030 و یا حتی 2040 چین 
می تواند در برخی زمینه ها جایگاه اول قدرت 

آمریکا را به خود اختصاص دهد. 
 حمله روسیه به اوکراین

 حسن بهشتی پور در ارتباط با حمله روس ها 
با اوکراین و اثرگذاری آن بر نظم جهانی گفت: با 
این حمله بسیاری از اندیشمندان اعلام کردند 
که دنیا وارد نظم جدید شده و دیگر خبری از 
نظمی که آمریکا در ۱٩٩0 در آستانه فروپاشی 
شوروی مطرح کرد و به دنبال اجرای نظم نوین 
جهانی بود، محقق نشد و در برابر نظم جدیدی 
در حال شکل گیری است که کشورهایی مانند 
چین، هند، ایران و روسیه در آن نظم جدید 
نقش آفرین هستند. البته باید دید این تئوری 
در عمل هم کارایی دارد یا خیر. جنگ ها دیگر 
نمی توانند تثبیت کننده قدرت در جهان باشد 
چرا که بعد از جنگ جهانی دوم قدرت های برتر 
جهانی نظام دو قطبی را شکل دادند. از این رو 
جنگ اوکراین را در سطحی نمی بینند که نظم 
جدیدی بخواهد از آن برای اداره جهان خروجی 
حاصل شود. از همین جهت است که در برابر 
نظریه پساقطبی آقای ظریف دیگرانی هم در 
ایران و خارج از کشور وجود دارندکه معتقدند 
دنیا در حال تولد نظم جدیدی است و اختلاف 
آنها بر سر مختصات این نظم است و معتقدند 
که هر نظمی ناظمی می خواهد و این سوال را 
مطرح می کنند که آیا یک کشور و یک قدرت 
می تواند ناظم این نظم باشد؟ همه پاسخ منفی 
به این سوال می دهند. بنابراین یک نظم چند 
جانبه شکل خواهد گرفت؛ نظمی که شاید یک 
طرفش چین، ایران و روسیه باشند. طرف دیگر 
آن اتحادیه اروپا وآمریکا و طرف دیگر کانادا و 
کشورهای پیرامونی. تمام این نظریه پردازان در 
حال تئوری پردازی در مورد نظم آینده جهان 
هستند و نمی توان تحلیل دقیقی از شکل 

تقسیمات قدرت در آینده جهان داشت. 



ادامه آزاد سازی دارایی های ایران در کشورهای 
مختلف

عراق پله اول آزادسازی دارایی های بلوکه 
شده

محمد مخبر:  دارایی های ایران در سایر کشورها هم در 
حال آزاد سازی است

آمریکا:   ایران می تواند به منظور امور بشردوستانه به 
پول های خود دسترسی داشته باشد

آرمان ملی- روز شنبه بود که منابع خبری از آزادسازی 
2.٧ میلیارد دلار از منابع ارزی ایران در عراق به عنوان بخشی 
 TBI از طلب پیشین بابت خرید کالاهای اساسی توسط بانک
)بانک تجارت عراق( خبر دادند. خبری که برای کشورمان 
در نوع خود مسرت بخش بود و مسئولان مختلف نیز به آن 
واکنش نشان دادند. این در حالی است که عملیات پرداخت 
بیش از 2.٧ میلیارد دلار از منابع ارزی کشور در عراق بابت 
خرید کالا های اساسی از جمله برنج، ذرت، دانه های روغنی 
و... انجام شده است. این اتفاق بعد از هماهنگی بانک مرکزی 
عراق با فدرال رزرو آمریکا صورت گرفته است و طی آن 
مجوز پرداخت 2.٧ میلیارد دلار از طلب های ایران بابت 
خرید کالا های اساسی توسط بانک TBI داده شده است. در 
همین راستا، یحیی آل اسحاق، رئیس اتاق بازرگانی ایران و 
عراق گفته است: همان طور که در خبر ها آمده، خوشبختانه 
طبق شنیده ها حدود سه میلیارد دلار از منابع ایران در عراق 
آزاد شده و برای تامین ارز مورد نیاز حجاج و خرید کالا های 
اساسی تخصیص پیدا کرده است. البته جزئیات دقیق این 
گشایش و نحوه تخصیص را باید بانک مرکزی اعلام کند. این 
اتفاق به طور قطع تاثیر مثبتی بر بازار ها خواهد داشت چرا 
که هم نیاز های بانک مرکزی مرتفع و هم کالا های اساسی 
خریداری شده است. در واقع این گشایش ارزی می تواند به 
ثبات بازار ارز و همچنین کالا های اساسی کمک قابل توجهی 
کند. وی درباره مجموع منابع بلوکه شده ایران در عراق بیان 
داشت: با توجه به اینکه تعاملات مستمر ما با عراق ادامه 
دارد و معاملات اقتصادی در حوزه های مختلف انرژی انجام 
می شود، رقم منابع همواره در حال تغییر است. هر چند که در 
این میان انتقاداتی هم به چگونگی هزینه کرد این دارایی های 
آزاد شده ایران وارد شده اما مساله مهم آنجاست که پس از 
سال ها بالاخره بخش هایی از دارایی های ایران در کشورهای 
مختلف در حال آزاد شدن است و در این مسیر عراق نخستین 
کشوری است که گام اول را برای پرداخت بدهی های ایران 
برداشته است. قدر مسلم طی هفته های گذشته توافقات 
بین المللی و مالی زیادی میان ایران و کشورهای منطقه 
انجام شده است که آزادشدن بخشی از منابع بلوکه شده 
ایران، جزئی از این توافقات است، آنطور که گفته می شود 

طلب ایران از عراق حدود ٧ میلیارد دلار است.
     آزادی دارایی های بلوکه شده ایران در برخی 

کشورها
معاون اول رئیس جمهور خبر داد: دارایی های بلوکه شده 
ایران در برخی از کشورها آزاد شده است و در برخی از کشور ها 
نیز در حال آزادسازی است. محمد مخبر در حاشیه نشست 
هیأت دولت افزود: پول های بلوکه شده در برخی کشورها 
آزاد شده و مقدمات آزادسازی از برخی کشورها نیز آغاز 

شده است.
    تبادلات بشردوستانه و معمول

سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا اظهار داشت:  ما بر 
این باوریم که دیپلماسی بهترین راه رسیدن به این هدف 
است، اگرچه صراحتا نشان داده ایم که گزینه های دیگر را 
حذف نکرده ایم. مورد دیگری که مایلم به موضوع توافق 
موقت هم درباره این گزارش ها اشاره کنم که کاملا کذب 
است. متیو میلر، در نشست خبری خود در پاسخ به اینکه چه 
نظری درباره آزادسازی 3 میلیارد دلار پول های ایران از عراق 
دارد، گفت: ایران تنها می تواند به منظور امور بشردوستانه و 
دیگر تبادلاتی که مشمول تحریم نباشند به پول های خود در 
عراق دسترسی داشته باشد. این ها اقداماتی هستند که چند 
سال پیش در زمان دولت قبلی انجام شده اند که در آن آمریکا 
تبادلات مشابهی را در روالی ادامه دار، مطابق قوانین آمریکا و 
در هماهنگی کامل با دولت عراق تایید کرده است. این موارد 
تبادلاتی بشردوستانه و معمول هستند که با قوانین و مقررات 
آمریکا سازگارند و ما به اجرایی کردن تمامی تحریم های 

ایران ادامه داده ایم. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: اصلاح 
قانون انتخابات طرحی بود که در مجالس 
پیشین به خصوص در مجلس دهم نیز مطرح 
شد و حتی مصوبه آن مجلس تا شورای 
نگهبان نیز رفت اما با مخالفت این شورا 
با برخی مفاد آن این مصوبه به مجلس 
بازگشت و با توجه به پایان یافتن دوره کاری 
مجلس دهم از سرگیری ماجرای اصلاح 
قانون انتخابات با روش ها و تفکراتی دیگر به 
مجلس یازدهم سپرده شد. تفکراتی که نه 
تنها در اصلاح قانون انتخابات شرایط را بر ای 
انتخابات رقابتی فراهم نکرده اند بلکه همان 
شرایط کج دار و مریزی را هم در گذشته بر 
پایه آن جریانات سیاسی به مشارکت در 
انتخابات می پرداختند را نیز دستخوش 
تغییر کرده اند. لذا اگر تجربه مجلس ششم 
و عملکرد آن مجلس از سر گذشته شد و 
مجلس دهم نیز به هر نحوی شکل گرفت، 
اما در مجلس یازدهم روندی پیش گرفته شد 
که دیگر صرفا یک جریان و یک تفکر خاص 
در مجلس حاضر باشد و روندها نیز به نحوی 
تعریف شد که نوعی خالص سازی در بین 
کاندیداهای متمایل به جریان اصولگرایی 
صورت گیرد. در همین راستا جدای از اینکه 
عملکرد مجلس یازدهم را بدین جهت که 
بگوییم موفق بود یا نبود به قضاوت بنشینیم 
مساله مهم تر اینجاست که در اصلاح قانون 
انتخابات شرایط به نحوی پیش رفته که 
شاید دیگر مثل سابق شاهد حضور گسترده 
همه جریانات سیاسی در انتخابات نباشیم 
و رقابت صرفا میان مجموعه های مختلف 
یک جریان سیاسی انجام شود و در نهایت 
نیز همه نمایندگان با یک طرز فکر و نوع 
نگرش در مجلس حاضر شوند. چه اینکه 
یکی از تغییرات اساسی در اصلاح قانون 
انتخابات بحث افزایش فرصت دستگاه های 
نظارتی به خصوص شورای نگهبان برای 
بررسی صلاحیت نامزدهاست، اینکه شورای 
نگهبان مرحله به مرحله صلاحیت نامزدها را 

بررسی کند. این در حالی است که مقام معظم 
رهبری بارها بر موضوع مشارکت حداکثری و 
چهار مولفه مهم در خصوص انتخابات تاکید 
داشته اند. اما چنین رویکردهایی که بیشتر 
تحدید کننده انتخابات هستند هیچ قرابتی با 
در پیش بودن یک انتخابات مشارکتی ندارند. 
اینکه به قرائت عده ای از فعالان سیاسی با 
توجه به چنین قوانینی که در آن نظارت 
دستگاه های نظارتی از همان نظارتی ابتدایی 
افزایش یافته و در حین انتخابات و حتی 
در زمان نمایندگی نیز ادامه داشته باشد 
نشان دهنده این است که شاهد انتخاباتی 
دو مرحله ای خواهیم بود شورای نگهبان 
می تواند بر مبنای قانون انتخابات با اعمال 
اختیار افراد غیر همسو  را کنار بگذارد. دقیقا 
مانند اتفاقی که برای مینو خالقی، نماینده 
منتخب مردم اصفهان در مجلس دهم 
افتاد و به رغم انتخاب وی به عنوان نماینده 
فرآیندها طوری پیش رفت که او از رسیدن 
به کرسی پارلمان باز ماند. حال مشخص 
نیست که برنامه دستگاه های مسئول در 
خصوص انتخابات پیش رو چیست و اگر قرار 
است بر مبنای اصلاح قانون انتخابات پیش 
برویم چندان به نظر نمی رسد که انتخاباتی 
مشارکتی با حضور جریان سیاسی باشیم و 
صرفا یک انتخابات درون جریانی خواهیم 

داشت.
     از انتقاد تا درخواست

رئیس جمهور سابق در میان جمعی از 
اصلاح طلبان و مشاوران خود در خصوص 
نتخابات توسط  اصلاح موادی از قانون ا
مجلس هشدار داد. حجت الاسلام سیدمحمد 
خاتمی گفت: بارها گفته شده مشکل بزرگی 
که منشأ بحران هاست و آینده ایران و 
سرنوشت ملت را به خطر افکنده است اینکه 
در عمل از جمهوریت نظام دور شویم . رئیس 
دولت اصلاحات تأکید کرد: از جمله عواملی 
که انتخابات به عنوان مهم ترین راه استقرار 
دموکراسی و نیز مردم سالاری سازگار با 
دین را از کارآیی انداخته یرخی رویه های 
غلط در فرآیند انتخابات است. وی هشدار 
داد با طرحی که میان مجلس و شورای 
نگهبان در موضوع انتخابات در رفت و آمد 
است، کوشیده می شود آن رویه ها تثبیت و 
به رسمیت شناخته شود. وی افزود: برخلاف 
انتظاری که می رفت برای نجات کشور و 
تأمین زندگی بهتر مردم، به لحاظ ساختار، 
صورت  خوداصلاحی  رفتار،  و  رویکرد 
گیرد، ظاهرا حرکت به سوی خودبراندازی 
از  خاتمی  سیدمحمد  می شود.  تشدید 
همه کنشگران سیاسی، اندیشمندان و 
خیرخواهان وطن و وفاداران به آرمان های 

انقلاب به خصوص احزاب و جریان های 
خیراندیش با هرگرایشی که دارند، به ویژه 
از جبهه اصلاحات خواست اولا، از هشدار 
به مسئولان و دست اندرکاران، ثانیا، از 
روشنگری افکار عمومی و ثالثا  از هر اقدام 
قانونی و مدنی که احیانا بتواند به حل مشکل 

به نفع مردم بینجامد، دریغ نکنند.

    اصلاح قانون نیست؛ لغو قوانین 
گذشته است

دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی 
در خصوص طرح اصلاح قانون انتخابات و 
انتقادات وارده به آن اظهار داشت: متاسفانه 
اخباری که به دست می آید حکایت از این 
دارد آنچه می گذرد اصلاح قانون نیست؛ 
بلکه لغو قوانین گذشته است. حجت الاسلام 
رسول منتجب نیا به »آرمان ملی« گفت: 
حتی بالاتر از آن قانونی کردن انحصار 
مجلس در یک جناح خاص که همراه و 

همفکر دستگاه های نظارتی است. 

    بستن مختصر روزنه ها
در  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
نتخابات  ا قانون  اصلاح  بحث  با  ارتباط 
که  است  عناصری  مختصر  کرد:  اظهار 
در قوانین پیش بینی کرده که مجلس؛ 
مجلس مردم بماند و شرایط به سمت و 
سویی نرود که نمایندگان به جای نماینده 
ملت نماینده دولت باشند. سیدمحمود 
میرلوحی به »آرمان ملی« گفت: با توجه 
و  دیدیم  یازدهم  مجلس  در  آنچه   به 
چگونگی انتخابات برخی نمایندگان؛ از 
قبل هم می شد حدس زد که روزنه هایی 
که هنوز مانده تا صندوق های رای به محلی 
برای فصل الخطاب بودن و بروز اراده ملت، 
خواست و سلیقه و انتخاب مردم این روزنه ها 
را نیز می بندند. وی افزود: مصوبه اخیر 
خطرناک است و آنچه تاکنون بود لااقل 

ظاهر مساله را حفظ می کرد. 
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ذره بین

 یاد خدا زیاد شود تلاش برای پیشرفت کشور
برکت پیدا می کند

دبیر شورای نگهبان گفت: وقتی که یاد خدا در جامعه ای زیاد 
شود، توجه خداوند نیز به آن جامعه بیشتر می شود و تلاش های 
صورت گرفته برای پیشرفت کشور برکت پیدا می کند و به 
نتیجه ای کامل تر می رسد. آیت ا... احمد جنتی با گرامیداشت روز 
دحوالارض اظهار داشت: این روز بسیار بابرکت است و در متون 
دینی درباره اهمیت این روز و آداب و اعمال آن سخن گفته شده 
است. دبیر شورای نگهبان خاطرنشان کرد: مناسبت هایی مانند 
امروز که بر اهمیت آن ها در منابع دینی تاکید شده، فرصت های 
ارزشمندی است که نباید از کنار آن ها بی تفاوت گذشت. وی 
افزود: توجه به آن ها مصداق ذکر خداست و بر معنویت موجود در 
زندگی فردی و اجتماعی می افزاید. آیت ا... جنتی همچنین بیان 
داشت: وقتی که یاد خدا در جامعه ای زیاد شود، بر اساس وعده 
الهی که در قرآن کریم می فرماید »فَاذْکُرُونیِ أذَْکُرْکُمْ«، توجه 
خداوند نیز به آن جامعه بیشتر می شود و تلاش های صورت 
گرفته برای پیشرفت کشور برکت پیدا می کند و به نتیجه ای 

کامل تر می رسد. 

خبـــــر

گـــزارش

اصلاح قانون انتخابات در گفت وگوی »آرمان ملی« با کارشناسان: 

خودبراندازی با بستن روزنه جمهوریت
    سیدمحمد خاتمی:  اصلاح برخی مواد قانون انتخابات تشدید حرکت به سمت خودبراندازی است 

    رسول منتجب نیا:  آنچه می گذرد نه اصلاح که لغو قوانین گذشته است
    سیدمحمود میرلوحی:   مجلس باید مجلس مردم باقی بماند

آرمان ملی – مطهره شفیعی: شرایط کشور به ویژه در موضوع 
اقتصادی چنان است که دلسوزان هر یک به فکر یافتن راهکاری برای 
رفع مشکلات هستند. مردانی که سال ها بر کرسی وزارت تکیه زده 
بودند هم خود را مبرا از همکاری با دولت برای تسهیل امور نمی دانند 
و هر از چند گاهی به ارائه دیدگاه هایشان می پردازند. هر تریبون برای 
افراد موثر در کشور یعنی یک راهکار و لزوم توجه دولت به تجربیات. 
وزرای ادوار کشور هم نشست هایی دارند و در آن به بحث و تبادل 
دیدگاه  برای کمک به دولت می پردازند که آخرین نشست در 23 
خرداد برگزار شد اما وزرای دولت های اصولگرا حضور پررنگی در این 
نشست نداشتند که موضوع قابل تاملی است! مسعود زریبافان، علی 
سلاجقه، محسن منصوری و محمدرضا میرتاج الدینی تنها وزرای 
ادوار بودند که در نشست حضور داشتند. محمدرضا عارف، بیژن 
نامدار زنگنه، سیدمحمد بطحایی، علی اکبر صالحی، امیر حاتمی، 
سید مصطفی هاشمی طبا، محمد هاشمی رفسنجانی، محسن حاجی 
میرزایی، معصومه ابتکار، سیف، میرزاده، مهرعلیزاده و برخی دیگر از 

وزرای اعتدالی و اصلاح طلب از حاضران این نشست بودند. 

   هدف کمک به دولت بود
سال ٩4 یعنی زمان تشکیل وزرای ادوار که یحیی آل اسحاق، 
رئیس پیشین اتاق بازرگانی هم که عنوان وزیر بازرگانی در دولت 
سازندگی را در کارنامه خود دارد، درباره دلیل شکل این مجمع 
توضیح داد: »قرار است در این مجمع وزرای ادوار دور یکدیگر جمع 
شوند و به دولت ها مشاوره دهند و درباره مشکلات اظهارنظر کنند.« 
اما چرا دولت کنونی به سمت استفاده از دیدگاه ها و تجارب وزرای 
گذشته نمی رود، تمرکز خود را معطوف به دیدگاه ها و عملکرد 
اصولگرایان کرده است و تمایلی به استفاده از تجارب موفق دولت های 
قبلی ندارد که در امور اقتصادی یا سیاست خارجی موفق بودند اما 

شعار آن را می دهند. 4 شهریور ۱400 رئیس جمهور استفاده از 
تجربیات و عبرت های دولت های پیشین را حائز اهمیت دانست 
و گفت: باید از تجربیات و عبرت های دولت های گذشته در حوزه 
مسائل اقتصادی، سیاست خارجی و داخلی، درس بگیریم و استفاده 
از این عبرت ها به نحوی باشد که مشکلات و تجربیاتی که پیشینیان 
داشتند را دوباره تکرار نکنیم چرا که انسان از یک سوراخ دو بار گزیده 
نمی شود. رئیسی در ادامه سخنانش با استقبال از پیشنهاد مطرح 
شده در این جلسه برای استفاده از تجربیات مدون شده دولت های 
قبل، تصریح کرد: »به مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری 
ماموریت دادم که در روند تدوین طرح تحول دولت از تجربیات 

دولت های گذشته نیز حتما استفاده کنند.«

   بی اعتنایی به تجارب سال ها وزارت
هرکدام از وزرای عضو مجمع در دوره خود، دارای تجربیات بسیار 
خوبی بودند و توانسته اند در دوره های خود با مشکلات برخورد و 
چالش ها را مدیریت کنند بنابراین این مجموعه تجربیات می تواند 
در اختیار دولت قرار گیرد اما بی اعتنایی دولت به تجارب وزرای 
سابق سبب گله آنها شده است. محمدرضا عارف چندی پیش گفته 
بود: »چقدر نمایندگان مجلس با نمایندگان قبلی جلسه گذاشته 
و از آنها مشورت می گیرند؟ چند وزیر از مشورت و مشاوره وزیران 
قبلی استفاده می کنند؟ چقدر به مصوبات و تصمیمات قبلی احترام 
گذاشته می شود؟ اگر فرهنگ مشورت با مسئولان پیشین، کار 
جمعی و احترام به قانون نهادینه شود، بخشی از مشکلات ما هم حل 
می شود.« محمدرضا عارف نقش پررنگی در مجمع نمایندگان ادوار 
دارد و بیان داشت: »انتظارمان این است که دستگاه های حکومتی 
و حاکمیتی همکاری کنند و ما اعلام آمادگی برای همکاری با همه 
نهادها داریم و هر جا هم که قبلا این اتفاق افتاده است آن دستگاه ها 

خیلی راضی بودند. مجمع ادوار وزرای بعد از انقلاب یک وزن خوبی 
در بین تشکل های مردم نهاد دارد و باید یک همکاری جدی تر بعد 
از کرونا صورت گیرد و یک خیزش جدی در توسعه کشور داشته 

باشند.«

    محکوم می کنند!
نکته قابل تامل آنجاست که برخی به جای استفاده از تجارب 
دولت های قبلی در اندیشه تخریب آنها هستند به عنوان نمونه 
غلامعلی رجایی، فعال سیاسی اعتدالگرا معتقد بود: »آقای روحانی 
می تواند از رده وزرا پایین تر آمده و با معاونان وزرا و مدیرکل ها و... 
جلساتی را تشکیل داده و تجارب خود را در اختیار دولت قرار بدهند. 
البته، دولت هم باید بخواهد از این کمک ها استفاده کند. یعنی دولت 
باید از تماس با مدیران قبلی فراتر رفته و کسانی که سال ها نبض 
اقتصادی و سیاسی کشور را در دست داشتند، راهکارهای خود را 
به آن بدهند. به خصوص، دولت آقای رئیسی به لحاظ کارآمدی 
قابل مقایسه با دولت های قبلی نیستند و در این شرایط بحرانی نمره 
مدیریتی بالایی نداشتند. البته، لازم نیست که دولت به هر آنچه 
گفته شد، عمل کند ولی، از تجارب بقیه دولت ها استفاده کند.« اما 
همگان شاهد بودند که حامیان این دولت بر طبل محاکمه روحانی و 
وزرایش کوبیدند مانند »حسن رحیم پورازغدی« عضو شورای عالی 
انقلاب فرهنگی که با اشاره به اعدام »علیرضا اکبری« که چندی 
پیش با اتهام جاسوسی اعدام شد، در اظهار نظری عجیب که نشان از 
کینه ای دیرینه دارد با صراحت تمام گفته که »اطراف روحانی از این 
]جاسوس ها[ هنوز هم هستند، اگر خود روحانی ]جاسوس[ نباشد.« 
برخی دیگر روحانی را خائن نامیدند و خواستار محاکمه او شدند. 
در چنین شرایطی مشخص است که استفاده از تجارب دولت قبل 

سخت و مقابل راهکارهای مردان باتجربه دیوارچینی شده است. 

 بی اعتنایی به تجارب وزرای قبل
»نه« وزرای اصولگرا به دولت  اصولگرا

      تنها ۴ وزیر اصولگرا در مجمع وزرای ادوار حضور یافتند

مخبر: طرح تغییر ساعت اداری 
کشور اصلاح شود

ساعتی که پایدار نیست!
/243۱8٧ شماره  مصوبه  موجب  به 

ت۶۱0۱۱ه مورخ 28/۱2/۱40۱ هیات وزیران، 
ساعت آغاز کار ادرات در سه ماه گرم سال ۱402 
)نیمه خرداد تا نیمه شهریور( ۶ صبح تعیین 
شده است. این مصوبه در عمل مشکلات و 
انتقاداتی را در پی داشت. برای مثال شرایط 
والدین دارای فرزند باعث شد تا ساعت کاری 
مادران با فرزند زیر ٧ سال شناور شود. همچنین 
ساعت آغاز کار ادارات امور مالیاتی کشور در 
ماه های خرداد و تیر به علت افزایش مراجعه 
شهروندان 8 صبح تعیین شد. جلسه هیات 
وزیران صبح دیروز )چهارشنبه( به ریاست معاون 
اول رئیس جمهور برگزار شد. در این جلسه، 
محمد مخبر به برخی انتقادات در خصوص تغییر 
ساعت کار اداری کشور اشاره کرد. معاون اول 
رئیس جمهور همچنین از سازمان امور اداری و 
استخدامی کشور خواست تا با همکاری وزارت 
نیرو، به انتقادات مطرح توجه و تصمیمات لازم را 

در جهت اصلاح این طرح اتخاذ کنند. 
    وعده اصلاح ساعت کار 

روز گذشته همچنین رئیس سازمان امور 
اداری و استخدامی کشور در خصوص تصویب 
کاهش ساعت کار ادارات توضیحاتی ارائه کرد و 
گفت: اگر این موضوع در مجلس تبدیل به طرح 
شود دست ما در دولت بازتر خواهد بود تا بتوانیم 
ساعت ها را متناسب با شرایط کاری و شرایط 
عمومی جامعه تغییر دهیم. میثم لطیفی در 
حاشیه جلسه هیات دولت در رابطه با کاهش 
ساعت کاری بیان کرد: نظر وزارت نیرو این بود 
که اگر این کار را نکنیم قطعا قطعی برق خواهیم 
داشت و پیشنهادی بود که در دولت نیز بحث 
شد و رأی هم آورد. وی در پاسخ به این سوال 
که آیا ممکن است دولت لایحه ای برای اصلاح 
قانون ارائه کند؟ گفت: الان نیز اصلاحیه ای تحت 
عنوان یک لایحه به مجلس ارائه کرده ایم که در 
هفته جاری در کمیسیون اجتماعی مجلس 
تصویب شد که مجوز داشته باشیم تا ساعت 
اداری را در شرایط خاص بحرانی و مواردی مانند 
شرایط فعلی یک مقدار کاهش دهیم، چون 
محدودیتی که داریم این است که قانونگذار 
تعیین کرده زمان ساعت کاری کارکنان دولت 
باید 44 ساعت در هفته باشد. رئیس سازمان 
امور اداری و استخدامی کشور افزود: در تبصره 3 
که ما پیشنهاد دادیم هم 40 ساعت و هم اینکه 
در شرایط خاص بتوانیم این 40 ساعت را هم 
کمتر کنیم پیشنهاد شده تا مانند زمان کرونا که 
شرایط خاص داشتیم، اگر در حوزه برق و انرژی 
در بخش خانگی و تولیدی با مشکل مواجه 
شویم بتوانیم از این ظرفیت استفاده کنیم. 
این موضوع یکشنبه هفته جاری در کمیسیون 
اجتماعی تصویب شد و منتظریم که در صحن 
مجلس نیز مطرح شود. لطفی یادآور شد: اگر این 
موضوع تبدیل به طرح شود دست ما در دولت 
بازتر خواهد بود تا بتوانیم ساعت ها را متناسب 
با شرایط کاری و شرایط عمومی جامعه تغییر 
دهیم. وی در ادامه در پاسخ به این سوال که آیا 
تعطیلی شنبه ها با موافقت دولت بوده است؟ 
تصریح کرد: در قانون فعلی خدمات کشوری 
تعیین روز تعطیلی بعد از روز ششم بر عهده 
دولت است و دولت این اختیار را دارد. برخی از 
نمایندگان مجلس نظرشان این بود که ما این 
ساعت را تغییر دهیم، اما هنوز تصمیم گیری 
نهایی انجام نشده و منتظریم ببینیم در صحن 
مجلس چه اتفاقی خواهد افتاد. رئیس سازمان 
امور اداری و استخدامی کشور افزود: برخی از 
دستگاه های اجرایی که ارتباطات بین المللی 
دارند این موضوع برایشان معنادار است، اما 
عموم دستگاه های اجرایی ارتباطات بین المللی 
ندارند که بخواهیم تابع آنها تغییر دهیم و حال 

باید تصمیم گیری شود.
   تاثیر تغییر ساعت کار بر ترافیک

سردار محمدحسین حمیدی، رئیس پلیس 
راهور پایتخت در خصوص تاثیر تغییر ساعت 
فعالیت ادارات بر ترافیک تهران اظهار داشت: 
تغییر ساعت کاری ادارات باعث تغییر در الگوی 
ترافیکی شهر تهران و در نتیجه توزیع ترافیک 
در طول ساعات روز و البته کم حجم شدن تردد 
در ساعات پیک معمول ترافیک پایتخت شده 
است. بررسی کارشناسان پلیس راهور تهران در 
تحلیل وضعیت تردد شهروندان تهرانی در طول 
هفته گذشته نشان از این دارد که با کاهش 
تردد دانش آموزان و اولیای مدارس به دلیل 
پایان سال تحصیلی و روز های پایانی امتحانات 
و همچنین تردد کارکنان و کارمندان ادارات 
مختلف در ساعات ابتدایی روز مدل ترافیک 
تهران شکلی جدید به خود گرفته است و این 
مسأله نشان از توزیع ترافیک در زمان های 
مختلف به خصوص ساعات ابتدایی و انتهایی 
روز که معمولا شاهد ترافیک های سنگین 

بوده ایم، شده است. 
   پویش تغییر ساعت کار

جمعی از مخاطبان خبرگزاری »فارس« 
چندین پویش  برای لغو قانون عدم تغییر ساعت 
رسمی کشور در سامانه تعاملی فارس من ثبت 
کرده اند. در متن پویش »درخواست مردمی 
برای لغو قانون عدم تغییر ساعت رسمی کشور« 
نوشته شده: »با توجه به قانون عدم تغییر ساعت 
رسمی کشور و ایجاد مشکلات فراوان برای اکثر 
اقشار جامعه و با توجه به مشکلات ذیل از مجلس 
شورای اسلامی تقاضا می شود این قانون را لغو 
کرده و ساعت رسمی کشور مطابق سال های 

گذشته تغییر نماید.

 

 کار اصلی حوزه
 دخالت در سیاست است 

 آیت ا... اراکی، نماینده مجلس خبرگان رهبری گفت: 
کسی که ادعای فقاهت دارد و می گوید که حوزه نباید در 
سیاست دخالت کند آیا نمی فهمد که حوزه علمیه کار اصلی اش 
دخالت در سیاست است؟ امیرالمومنین علی علیه السلام اولین 
سیاسی جهان اسلام است و ما که ادعا می کنیم حوزه های علمیه 
علوی است، باید به سیاست توجه شود. حضرت امیرالمومنین 
صددرصد سیاسی بودند و ائمه ما هم صددرصد سیاسی بودند و 
اگر کسی بگوید که حوزه از سیاست جدا است می داند که دروغ 

می گوید. 

    

 ممنوعیت نطق
 قانونی نیست 

ممنوع کردن یک نماینده از نطق حواشی زیادی داشت. 
محمود صادقی، نماینده سابق مجلس مبنی بر ممنوعیت 
نطق برای یکی از نمایندگان به دیده بان ایران گفت:  چیزی 
تحت عنوان ممنوعیت نطق برای نماینده پیش بینی نشده 
و این تصمیمی که رئیس مجلس در پاسخ به تذکر یکی از 
نمایندگان بیان کرد. آنچه در قانون آمده بیشتر در جهت 
تضمین آزادی بیان و حق اظهار نظر نمایندگان است. در 
اصل 84 قانون اساسی برای نماینده این حق را قائل شده اند 

که در همه امور کشور حق اظهار نظر دارد. 

میرسلیم بسیار سخن می گوید و نظراتش را منتشر می کند 
حتی حزب موتلفه که این نماینده مجلس عضو آن است از مواضع 
او اعلام برائت می کند. مصطفی میرسلیم اما اهمیتی نمی دهد و 
روال سابق خود را ادامه می دهد مانند دیروز که در توئیتی با طرح 
تعطیلی شنبه ها مخالفت کرد. وی در توئیتی نوشت:  این چه 
افتخاری است که بعضی افراد پیشنهاددهنده و مدافع تعطیلی 
روز  شنبه، مانند اسرائیل، شده اند؟ دلیل این اظهارات میرسلیم 
به بحث چند روز قبل باز می گردد که عضو هیات رئیسه مجلس از 

موافقت کمیسون اجتماعی با تعطیلی شنبه ها خبر داد. 

  چرا مدافع تعطیلی
 روز  شنبه شدید؟
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  جزئیات و ویژگی های چهارگانه 
طرح کالابرگ الکترونیکی

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در مرحله اول آن 
دسته از مددجویان کمیته امداد امام خمینی)ره( و سازمان 
بهزیستی که 320 هزار تومان از یارانه خود را به صورت 
کالابرگ الکترونیکی از ۱۱ گروه کالایی خرید کنند، مشمول 
20 درصد افزایش یارانه می شوند. سیدصولت مرتضوی 
افزود: طرح کالابرگ الکترونیک به صورت جامع و موفق 
به منظور تعادل بخشی به معیشت مردم اجرا شده است و 
کسانی که از این فرصت استفاده می کنند، می توانند از 20 
درصد مازاد تشویقی اعتبار یارانه استفاده کنند. وی گفت: بر 
اساس گزارش استانداران، مشمولان طرح استقبال خوبی از 
آن داشتند و مشکلات طرح برطرف شده و امید است در آینده 
اصلاحاتی صورت بگیرد تا بتوانیم دهک های بیشتری از جامعه 
را پوشش دهیم. وزیر تعاون اضافه کرد: در مرحله اول آن دسته از 
مددجویان کمیته امداد امام خمینی)ره( و سازمان بهزیستی که 
320 هزار تومان از یارانه خود را به صورت کالابرگ الکترونیکی 
از ۱۱ گروه کالایی خرید کنند، مشمول 20 درصد افزایش یارانه 
می شوند. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، مرتضوی با بیان 
این که طرح ملی کالابرگ الکترونیک 4 ویژگی دارد، اظهار کرد: 
نخست اینکه طرح کاملا اختیاری است و ویژگی دوم این است 
که از میان ۱۱ قلم کالای اعلام شده می توانند به میزان دلخواه و 
با نشان تجاری موردنظر خود خرید کنند و ویژگی سوم این است 
که مشمولان طرح درصورت 320 هزار تومان استفاده از اعتبار 
یارانه 400 هزار تومانی خود، به ازای هر نفر مشمول 80 هزار 
تومان افزایش یارانه خواهند شد. وی بیان کرد: ویژگی دیگر این 
طرح نیز آن است که در سامانه، اعتباری تعریف شده تا مشتریان 
و یارانه بگیران بتوانند یک ماه زودتر از واریز یارانه نقدی، از آن 

استفاده کنند. 

سکه و طلا رکورد زد
خبر قیمت طلای ۱8 عیار هر گرم 2 میلیون و 3٩4 هزار و 
قیمت سکه طرح جدید 2٩ میلیون و 300 هزار تومان است. به 
گزارش همشهری آنلاین، روز چهارشنبه 24 خرداد تا لحظه 
تنظیم این خبر در بازار آزاد، قیمت طلای ۱8 عیار هر گرم 2 
میلیون و 3٩4 هزار تومان، قیمت سکه تمام بهار آزادی طرح 
قدیم 25 میلیون و 400 تومان، قیمت سکه تمام بهار آزادی طرح 
جدید نیز 2٩ میلیون و 300 هزار تومان است. قیمت نیم سکه 
بهار آزادی ۱5 میلیون و 500 هزار تومان، ربع سکه بهار آزادی 
۱0 میلیون و 500 هزار تومان و سکه یک  گرمی ۶ میلیون و 300 

هزارتومان تعیین شده است. 

  زمان آزاد شدن حساب وکالتی 
متقاضیان خودرو در سامانه یکپارچه

مدیر سامانه یکپارچه فروش خودرو گفت: مبلغ ۱00 میلیون 
تومان مسدود شده در حساب وکالتی متقاضیان سامانه یکپارچه 
در مرحله دوم فروش روز 24 خرداد مسدود و پس از این تاریخ 
آزاد می شود. به گزارش خبرآنلاین، مهدی تقدسی مدیر سامانه 
یکپارچه فروش خودرو افزود: مبلغ ۱00 میلیون تومان مسدود 
شده در حساب وکالتی متقاضیان سامانه یکپارچه در مرحله دوم 
فروش روز 24 خرداد مسدود و پس از این تاریخ آزاد شد.تقدسی 
ادامه داد: در دور نخست ثبت نام خودرو در سامانه یکپارچه 
فروش، خودروساز برای متقاضی پیامک تکمیل وجه ارسال کرده 
است، اما برخی متقاضیان اقدام به تکمیل وجه نکرده اند که این 

اقدام به منزله انصراف از خرید خودرو است . 

تولید بنزین یورو ۵ در دستور کار
مدیرعامل شرکت پالایش نفت امام خمینی شازند، گفت: 
تولید بنزین یورو 5 در دستور کار است، اما اکنون همان بنزین 
یورو 4 را تولید می کنیم و تولید بنزین یورو 5 برای سال های 
آینده برنامه ریزی شده است. به گزارش ایسنا، مجید رجبی 
 RFCC دیروز در مراسم رونمایی از کاتالیست ساخت ایران
در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوال ایسنا مبنی بر اینکه آیا 
تولید بنزین یورو5 در دستور کار است؟ گفت: در حال حاضر 
۱۶ میلیون لیتر در روز بنزین یورو4 تولید می کنیم و در حال 
حاضر تولید بنزین یورو5 در دستور کار اصلی نیست، اما امکان 
تولید وجود دارد. در این حوزه تولید و عرضه نیز داشتیم و ثابت 
کردیم که می توانیم اما فعلا اعلام شده که بنزین یورو4 تولید 
شود. وی در خصوص کیفیت بنزین با توجه به افزایش مصرف، 
گفت: در حال حاضر بنزین یورو 4 کاملا مطابق با استانداردهای 
اروپایی و مورد نیاز کشور تولید می شود که کیفیت خوبی دارد و 
پایدار است. مدیرعامل شرکت پالایش نفت امام خمینی شازند با 
اشاره به کاتالیستی که رونمایی شد، گفت: این کاتالیست موجب 
می شود تا در تامین این مقدار بنزین دغدغه نداشته باشیم چرا که 
اگر این کاتالیست وجود نداشت ممکن بود در تامین کاتالیست 
با وقفه مواجه شویم. رجبی تاکید کرد: با تولید کاتالیست بومی 
تولید بنزین پالایشگاه و سایر تولیدات با یک اطمینان خاطر 
انجام می شود و این موضوع که به ما اعلام شده باشد کیفیت 
بنزین را کاهش دهیم وجود نداشته است. وی با بیان اینکه بنزین 
پالایشگاه تحت نظارت یک سازمان مختص وزارت نفت مورد 
بررسی قرار می گیرد و تا تاییدیه آنها صادر نشود اجازه ارسال 
وجود ندارد، گفت: کیفیت به هیچ عنوان فدای کمیت نخواهد 
شد و تولیداتی که داریم را با کیفیت بالا ارائه می دهیم. رجبی 
درباره کاتالیست داخلی سازی شده واحد RFCC گفت: مراحل 
آزمون و راه اندازی این کاتالیست که در فاز ۱5 راه اندازی شده، 
دو تا سه سال زمان برده است. وی با بیان اینکه کیفیت نفت 
کوره تولیدی در سطح استاندارد است، اظهار کرد: با توجه به 
نیاز کشور نفت کوره تولیدی در پالایشگاه امام خمینی )ره( 
شازند را در اختیار صنایع قرار داده و بخشی نیز صادر می شود. در 
حال حرکت به سمت صفر شدن تولید نفت کوره و تبدیل آن به 
محصولات با ارزش هستیم. رجبی از رونمایی کاتالیست ایرانی 
واحد RCD در آینده نزدیک خبر داد و گفت: کیفیت فرآورده های 
تولیدی در پالایشگاه امام خمینی )ره( شازند دارای استاندارد 
یورو 4 است و در حال حرکت به سمت کسب استاندارد یورو 5 
نیز هستیم. وی با اشاره به محصولات صادراتی پالایشگاه، گفت: 
گوگرد، پروپیلن، نرمال هگزان و سوخت کشتیرانی تولیدی در 
پالایشگاه امام خمینی )ره( شازند از جمله محصولات صادراتی 

این پالایشگاه است. 

اخبار

  سناریو درجازدن بورس 
قوت گرفت

از  برخی  قبل  مدتی  از  ملی:  آرمان 
تحلیلگران می گفتند که بورس برای مدتی 
در جا خواهد زد و حالا همین سناریو در حال 
تکمیل شدن است البته درجا زدن به این معنا 
نیست که قیمت ها در یک نرخ باقی بمانند 
بلکه قیمت ها پایین و بالا می روند، اما در 
نهایت، نسبت به چند روز قبل خود رشد یا افت 
سنگینی نمی کنند و در حال حاضر بازار سهام 
چنین شرایطی دارد و هر افتی پس از چند 
روز جبران می شود و اکثر نمادهایی که رشد 
کرده اند هم پس از چند روز به قیمت قبلی خود 
برمی گردند البته که در این میان، استثنائاتی 
هم وجود دارد.شاخص کل بورس تهران در 
پایان معاملات دیروز با 2۶ هزار ٩0٩ واحد 
افزایش در ارتفاع 2 میلیون و ۱82 هزار واحدی 
ایستاد و شاخص هم وزن با ۱0 هزار و ٩50 واحد 
افزایش به ٧4۱ هزار و 3۶4 واحد و شاخص 
قیمت با ۶ هزار و 3٧4 واحد رشد به 43۱ هزار و 
54۱ واحد رسید همچنین در معاملات بورس 
تهران، بیش از هشت میلیارد و 2۶۱ میلیون 
سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۶۱ هزار 
و ۱5٧ میلیارد ریال معامله شد.فولاد مبارکه 
اصفهان )فولاد( با چهار هزار و ٩٧5 واحد، 
ملی صنایع مس ایران )فملی( با یک هزار و 
٩4٧ واحد، پالایش نفت اصفهان )شپنا( با 
یک هزار و 4۱۱ واحد، پالایش نفت بندرعباس 
)شبندر( با یک هزار و ۱٧ واحد، پتروشیمی 
بوعلی سینا )بوعلی( با 8٧٧ واحد، پالایش نفت 
تهران )شتران( با ٧43 واحد و فولاد خوزستان 
)فخوز( با ۶٧8 واحد تأثیر مثبت بر شاخص 
بورس داشتند در مقابل نفت و گاز پتروشیمی 
تأمین )تاپیکو( با ۱٩2 واحد، پتروشیمی پارس 
)پارس( با ۱4۱ واحد، پتروشیمی جم )جم( با 
۱3۶ واحد و پارس سویچ )بسویچ( با ٧۶ واحد 
تأثیر منفی بر شاخص بورس داشتند.بر پایه 
این گزارش، بانک ملت )وبملت(، گسترش 
سرمایه گذاری ایران خودرو )خگستر(، پرداخت 
الکترونیک پاسارگاد )پی پاد(، سایپا )خساپا(، 
سیمان اصفهان )سصفها(، کمک فنر ایندامین 
)خکمک( و ایران خودرو )خودرو( در نمادهای 
پرُتراکنش قرار داشتند.گروه خودرو هم در 
معاملات دیروز صدرنشین برترین گروه های 
صنعت شد و در این گروه یک میلیارد و ۶54 
میلیون برگه سهم به ارزش هفت هزار و 285 
میلیارد ریال دادوستد شد و شاخص فرابورس 
نیز دیروز 3۶8 واحد افزایش داشت و به 2٧ 
هزار و ٩٩4 واحد رسید که در این بازار بیش از ۶ 
میلیارد و ۱۱٧ میلیون برگه سهم و اوراق مالی 
دادوستد شد و تعداد دفعات معاملات دیروز 
فرابورس بیش از 302 هزار و ۱8۶ نوبت بود.

سرمایه گذاری مالی سپهر صادرات )وسپهر(، 
پتروشیمی زاگرس )زاگرس(، پلیمر آریاساسول 
)آریا(، ایران خودرو دیزل )خاور(، گروه انتخاب 
الکترونیک آرمان )انتخاب( و مجتمع جهان 
فولاد سیرجان )فجهان( تأثیر مثبت بر شاخص 
فرابورس داشتند در مقابل آهن و فولاد غدیر 
تندگویان  پتروشیمی  )فغدیر(،  ایرانیان 
)شگویا(، پتروشیمی مارون )مارون( و تولیدات 
پتروشیمی قائد بصیر )شبصیر( با تأثیر منفی بر 
این شاخص همراه بودند.نسبت به اوج قیمت ها 
در اردیبهشت امسال، بسیاری از نمادها 
افت های بیش از 20 درصدی داشته اند که این 
میزان از اصلاح، از نظر بسیاری از تحلیلگران، 
انتهای اصلاح قیمتی است. اما اصلاح زمانی 
هنوز تمام نشده و بورس در حال طی کردن 
دوره ای است که اصلاح زمانی نیز به پایان برسد.

دیروز بورس تهران مثبت بود اما رشد آن کمتر 
از نیم درصد بود که این نشان می دهد بازار فعلا 
زور زیادی برای بالا رفتن ندارد. موضوع مهم 
دیگر، کاهش ارزش معاملات خرد بود همچنین 
روزهای پیشین ارزش معاملات خرد نسبت به 
دوشنبه حدود 3 هزار میلیارد تومان کم شد 
که این رقم بزرگی است که نشان از کاهش 30 
درصدی ارزش معاملات خرد دارد و تا زمانی 
که ارزش معاملات خرد پایین بماند، امیدی 
به بازگشت بورس نیست. فعلا هم با ارزش 
معاملات ۶-٧ هزار میلیارد تومانی نمی توان 
انتظار داشت که بازار به مسیر صعودی خود 
برگردد و خروج ۱20 میلیارد تومان پول از 
بازار در روز گذشته هم نشان می دهد با وجود 
مثبت شدن شاخص ها، همچنان حقیقی ها در 
حال نقد کردن سهام خود هستند البته حرکت 
پایین به بالای شاخص در معاملات روز گذشته 
می تواند نوید یک بازار مثبت برای امروز را بدهد 
اما از آنجا که معمولا در روزهای چهارشنبه 
فشار فروش افزایش پیدا می کند، می توان برای 
دیروز بازاری متعادل را پیش بینی کرد.نمادهای 
فولاد، فملی، شپنا بیشترین تاثیر مثبت بر روی 
شاخص گذاشتند و در تاثیرگذاران برتر خبری 
از نماد منفی نیست و شاخص کل هم وزن نیز 
به لطف درخشش گروه سیمانی و ساختمانی 
با رشد ۱.5 درصدی همراه شد و به کانال 
٧40 هزار واحدی بازگشت.ارزش معاملات 
خرد بازار سهام نیز دیروز به ٧800 میلیارد 
تومان رسید که از این ٧800 میلیارد تومان، 
سهم بازار بورس و فرابورس به ترتیب 4300 
میلیارد تومان و 2٧00 میلیارد تومان و سهم 
صندوق های سهامی ٧٧0 میلیارد تومان بوده 
است.حقیقی ها دیروز مانند روزهای قبل در 
سمت خریدار فعال بودند و در انتهای معاملات 
خالص خرید ۱٩5 میلیاردی از حقیقی ها به 
ثبت رسید و سرانه خرید اشخاص حقیقی نیز 
در انتهای معاملات به 2۶.٩ میلیون تومان و 
سرانه فروش نیز به 25.8 میلیون تومان رسید.

  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: ثبت نام از طریق سامانه 
وکالتی که با الزام سپرده کردن صد میلیون تومان وجه نقد 
همراه بود اخیراً به دلیل نوسانات قیمت در بازار به انصراف 
بسیاری از این بازار منتهی شده است؛ رویکردی که به نظر 
می رسد تنها برنده آن دولت و خودروسازان هستند چرا که 
کارشناسان معتقدند دولت با این کار نقدینگی ها را از جریان 
تبادلات مالی خارج کرده و علاوه بر این همزمان با روند نزولی 
بازارهای مختلف، خریداران به سرعت سرمایه خود را از حالت 
بلوکه شدن در بانک ها خارج کردند تا از التهابات ناشی از بازار 
به دور بمانند و در انتظار بازار بعدی باشند درحالیکه دولت هم 
از خواب صد میلیون تومان تعداد زیادی ثبت نام کننده خرید 
خودرو منتفع شد و هم این سرمایه ها را با موجی جدید به 
کانال های جدید هدایت کرد. از سوی دیگر کارشناسان بر این 
باورند که دولت در این رفت و برگشت ها و نوسانات بازار قصدی 
جز مهار  تورم ندارد و امیدوار است بتواند حداقل از شدت 

افزایش نرخ تورم بکاهد. 
 دولت ، برنده اصلی 

سپهر زنگنه، کارشناس بازار خودرو در این خصوص به »آرمان 
ملی« گفت: طرح فروش یکپارچه خودرو از طریق ثبت نام در 
سامانه وکالتی خودرو در حالی به پایان رسید که با توجه به 
نوسانات قیمتی خودرو بسیاری از خرید خودرو در ادامه راه 
انصراف دادند، هرچند این امر پس از بلوکه شدن کوتاه مدت 
صد میلیون تومان سرمایه آنها در حساب وکالتی ممکن شد و 
ثبت نام اولیه خودرو جهت خرید محصولات دو شرکت بزرگ 
خودروساز و همچنین دیگر شرکت های فعال در این صنعت 
در حالی صورت گرفت که به گفته خودروسازان شرایط عرضه 
خودرو به میزان تقاضای موجود به دلایل مختلف وجود ندارد 
و به احتمال زیاد باز هم با عدم تعادل در ظرفیت تولید و عرضه 
خودرو مواجه خواهیم شد و این امر تبعات مختلفی به دنبال 
خواهد داشت که مهم ترین آن نارضایتی مشتریان است. او افزود: 
هدایت آگاهانه مردم برای خرید محصولی که برای بسیاری به 
عنوان کالای مورد نیاز آنها نیست و به دلیل کاهش ارزش پول 
ملی فقط حکم سرمایه گذاری غیرمولد دارد اقدامی پسندیده 
نیست از سویی با توجه به نوسانات قیمت بسیاری از بازارها از 
جمله ارز، مسکن و خودرو گروهی متقاضی انصراف از خرید 
خودروهایی شدند که پیش از این مجبور به سپرده گذاری کوتاه 
مدت بودند و در این میان تنها برنده میدان دولت است که علاوه 
بر جمع آوری نقدینگی ها از مزایایی بلوکه شدن نقدینگی ها حتی 

به مدت یک روز بهره مند شد. 
 ناتوانی خودروسازان در عرضه 

این کارشناس اضافه کرد: با توجه به اظهارنظر تولیدکنندگان 
مبتنی بر ناتوانی عرضه خودرو متناسب با ظرفیت ثبت نام 
کنندگان و میزان تقاضا امیدی نیز برای عرضه خودرو در زمان 
مقرر وجود نداشت و از این رو انصراف ها نیز مساعدتی مطلوب 
برای دولت محسوب می شود، هر چند دولت نیز همزمان با زمان 
آزادسازی پول های بلوکه شده ثبت نام کنندگان طرح واردات 
خودروهای دست دوم را مطرح کرد و شاید از میزان آسیب های 
روانی ضرر و زیان خرید خودرو وکالتی قدری کاسته شد، از 
طرفی دیگر با توجه به روند نزولی شدن قیمت دیگر بازارها مانند 
طلا و ارز فرصتی به ظاهر مناسب برای سپرده گذاری نقدینگی ها 
در بانک ها و دریافت سود آن تا تحلیل بعدی بازار مناسب شد، 

رویکردی که باز هم برنده میدان دولت است .
 برگ رو شده واردات خودرو دست دوم

زنگنه احتمال نهایی شدن واردات خودروهای دست دوم را 
ضعیف دانست و گفت: طرح واردات خودروهای دست دوم تا 
به حال چند بار مطرح شده است و به نظر می رسد این خبر نیز 
همچون خبرهای دیگر به نوعی خبردرمانی بازار تلقی می شود 
و از این رو باید به دولت تبریک گفت که از چندماه پیش با خبر 
واردات خودروهای نو و همچنین دست دوم و ایجاد نوسان در 
بازار مانع از گران شدن بیش از حد در بازارهای خودرو شده 
است تا شاید در این بین به توافقی نیز دست یابیم، همان گونه 
که می بینیم خبرهایی نیز در این زمینه شنیده می شود. او ادامه 
داد: عرضه خودرو در بورس نیز رویکردی مدیریت شده از سوی 
دولت و خودروسازان بود که با بازارسازی و تعیین قیمت خودرو 
علاوه بر جلوه دادن شرایط مناسب فروش خودرو حتی شرایطی 

بسیار مطلوب برای خودروسازان ایجاد شد تا محصولات خود را 
گرانتر از قیمت کارخانه بفروشند و باز هم تولیدکنندگان خودرو 

در بازار منتفع شدند. 
 پیش بینی قیمت خودرو

این کارشناس درباره نوسانات احتمالی قیمت خودرو گفت: 
تغییر قیمت خودرو در آینده نزدیک بستگی به شرایطی از 
جمله احتمال توافق، توسعه روابط خارجی ایران با کشورهای 
منطقه دارد که در صورت انجام این موارد شاهد بهبود شرایط و 
کاهش قیمت خودرو خواهیم بود در غیراینصورت عوامل موثر در 
روند نزولی قیمت ها در بازارهای مختلف از جمله خودرو از بین 
خواهد رفت و مجدداً سیر افزایشی آغاز خواهد شد. او در خصوص 
نهادهای نظارتی و قیمت گذاری در بازار خودرو گفت: به نظر 
می رسد قدرت یا اراده این نهادها در این بازار به دلایل مختلف 
کمرنگ تر از توقع مردم است . بر اساس این گزارش، زمان تحویل 
خودرو به برخی متقاضیان در طرح عرضه یکپارچه خودروهای 
داخلی با زمان اعلام شده در زمان ثبت نام تفاوت دارد ، هرچند 
نتایج نوبت بندی فروش خودروها در سامانه یکپارچه عرضه 
خودروهای داخلی مشخص شد و بر اساس آنچه که قبلا اعلام 
شده بود، همه افرادی که ثبت نام کرده بودند خودرو دریافت 
خواهند کرد، اما نکته مهم در این باره، زمان تحویل طولانی تر 
برخی خودروها نسبت به مدت زمان انتظاری است که پیش از این 
اعلام شده بود. بر اساس برخی گزارش ها، موعد تحویل تعدادی 
از خودروهای پرطرفدار به زمستان سال ۱403 موکول شده که 
بسیار طولانی تر از زمان اعلامی وزارت صمت در موعد ثبت نام 
است و همین مسأله نارضایتی های بسیاری را ایجاد کرده است. 

 وعده ای که عملی نشد
بنا بر این گزارش، در اسفندماه سال گذشته که متولیان 
وزارت صمت از آغاز به کار عرضه پرتعداد خودروهای داخلی 
ذیل طرح فروش یکپارچه خبر دادند، عنوان شد که با حذف 
قرعه کشی به همه متقاضیانی که از شرایط لازم برخوردار 
باشند، خودرو تعلق خواهد گرفت، اما برای زمان تحویل 
خودروها قرعه کشی انجام می گیرد که زمان تحویل، نهایتا 
.. توکلی لاهیجانی، مدیرکل  . یک ساله خواهد بود. عبدا
خودرویی وزارت صنعت، معدن و تجارت در این خصوص گفت: 
در این طرح قرعه کشی انجام نمی شود و همه ثبت نام کنندگان، 
خودرو دریافت خواهند کرد، اما زمان تحویل خودروها بین 
سه ماه تا یک سال متفاوت خواهد بود. این گزارش می افزاید: 
دهه آخر اسفندماه بود که طرح عرضه یکپارچه خودروهای 
داخلی آغاز به کار کرد و متقاضیان با واریز ۱00 میلیون تومان 
در حساب وکالتی خود در این طرح ثبت نام کردند و در چند 
روز اخیر هم نتایج نوبت بندی فروش خودروها اعلام شد و اگر 
تاریخ نوبت بندی را مبنا قرار داده و به صحبت های مدیر کل 
خودرویی وزارت صمت استناد کنیم و طولانی ترین زمان 
تحویل خودرو به متقاضیان را در نظر بگیریم، نهایتاً تا فروردین 
۱403 خودروها باید به دست متقاضیان برسد اما شاهد بودیم 
که در نتایج نوبت بندی، برخی از ثبت نام کنندگان با زمان 

تحویل طولانی تری مواجه شدند و برخی ها زمان تحویل خودرو 
خود را اسفند ۱403 اعلام کردند! در اسفندماه و از زمان آغاز 
طرح فروش یکپارچه سخنگوی وزارت صمت اعلام کرده بود 
که احتمال اینکه تحویل خودروها به ۱403 بکشد تقریبا صفر 
است اما اکنون که حتی تحویل برخی به اواخر ۱403 موکول 
شده باید دید که موضع امید قالیباف مدیرکل روابط عمومی 
وزارت صنایع در این باره و تناقض به وجود آمده چیست. 
سخنگوی وزارت صمت در روز 25 اسفند ۱40۱ گفته بود: 
در طرح یکپارچه تخصیص خودرو که از قبل اعلام شده بود 
بدون قرعه کشی به همه متقاضیان خودرو داده می شود. کمتر 
از ٩00 هزار نفر حساب وکالتی برای خرید خودرو اعلام کردند 
و این موضوع می تواند ثابت کند آمارهای چندین میلیونی ثبت 
نام های گذشته تقاضای واقعی نبوده است که با فرض اینکه 
تمام ٩00 هزار نفری که حساب وکالتی اعلام کرده اند واجد 
شرایط باشند و با لحاظ تعهدات قبلی خودروسازان در سال 
۱402 که حدود 400 هزار دستگاه است توان تولید خودرو 
از مجموعه این دو رقم در سال ۱402 به مراتب بیشتر است و 
لذا احتمال اینکه تحویل خودرو به سال ۱403 بکشید تقریبا 
صفر است. او پیش از این اعلام کرده بود: با توجه به بالا گرفتن 
اعتراضات در این خصوص، تصمیم گرفته  شده که متقاضیانی 
که قرار است خودروهای شان در سال ۱403 تحویل داده شود، 
بتوانند نسبت به تغییر خودروی مدنظر و کوتاه  شدن زمان 
انتظار اقدام کنند و با توجه به استقبال قابل توجه از چند مدل 
در شرکت ایران خودرو که باعث شد زمان تحویل خودرو برای 
آنها برای سال آینده تعیین شود این امکان برای این دسته از 
متقاضیان فراهم می شود که با انتخاب خودرو دیگری زمان 
تحویل خودرو خود را کاهش دهند و متقاضیان فوق الذکر 
می توانند در روز سه شنبه پنجم اردیبهشت انتخاب خود را در 
تمام شرکت های خودروساز و تمام مدل خودروها انجام دهند. 
شرکت ایران خودرو نیز برنامه افزایش تولید خود را با توجه به 
تقاضا پیش خواهد برد و از این رو زمان تحویل خودرو در سال 

۱403 قطعا تعدیل خواهد شد. 
 وعده های رنگانگ!

مسأله ای که در این آشفته بازار خودرویی واضح است 
بی توجهی به متقاضیانی است که برای دریافت یک خودرو پول 
خود را در بانک بلوکه کرده و با وجود وعده های رنگارنگ مبنی بر 
زمان تحویل، حالا با مشکل مواجه شده و تنها راهکاری که پیش 
پایشان گذاشته می شود، انتخاب خودرو دیگر است! از مدت ها 
قبل وعده های رنگارنگی داده و مبالغ دریافت شد اما در نهایت 
آن چیزی که نصیب متقاضیان گردید با وعده هایی که شنیده 
بودند تفاوت های فاحشی دارد بنابراین این انتظار گزافی نیست 
که اگر توان تحویل خودروهای پر متقاضی در بازه زمانی اعلام 
شده وجود نداشت، وزارت صمت به صراحت و با صداقت زمان 
تحویل خودروها را به صورت دقیق اعلام می کرد تا این چنین 
باعث مضیقه متقاضیان و بی اعتمادی آن ها به دستگاه های 

رسمی کشور نگردد. 

 »آرمان ملی« زیان احتمالی ثبت نام کنندگان خودرو  را بررسی می کند؛ 

بازندگان بازار خودرو
   کارشناس بازار خودرو: با توجه به اظهارنظر تولیدکنندگان مبتنی بر ناتوانی عرضه خودرو متناسب با ظرفیت ثبت نام کنندگان و میزان 
تقاضا امیدی نیز برای عرضه خودرو در زمان مقرر وجود ندارد. برنده اصلی میدان تنها دولت است که علاوه بر جمع آوری نقدینگی ها از 

مزایای بلوکه شدن نقدینگی ها حتی به مدت یک روز بهره مند شد 

  بررسی آمارهای رسمی منتشر شده نشان 
می دهد که رشد چشمگیری در تجارت بین 
کشورهای ایران و ونزوئلا اتفاق افتاده است که 
همه آن مدیون جهش صادرات بوده است. بر 
اساس آمارهای منتشر شده از سوی گمرک 
جمهوری اسلامی ایران، تجارت بین ایران 
و ونزوئلا در سال گذشته رشد قابل توجهی 
نسبت به سال ۱400 پیدا کرده و با افزایش 
۱٩٧ درصدی از نظر دلاری، رشد 50٧ درصدی 
از نظر ریالی و افزایش 4٩ درصدی از نظر وزنی 
مواجه شده است. اما این میزان جهش تجاری 
مدوین افزایش صادرات ایران به ونزوئلا بوده 
است و نشان می دهد که تاجران ایرانی در این 
کارزار تجاری از رقیب خود پیشی گرفته اند، 
چراکه نگاهی به کلیات تجارت دو کشور نشان 
می دهد ایران در سال گذشته با صادرات بیش از 
۱۱8 میلیون دلار محصولات مختلف به ونزوئلا، 
این شریک تجاری را تا رتبه 30  مین مقصد 
تجاری خود بالا آورده است. همچنین حساب و 
کتابی ساده نشان از رشد 4۱۶ درصدی از نظر 
ارزش دلاری، افزایش 58٧ درصدی از نظر 
ارزش ریالی و رشد 4٩ درصدی از حیث وزنی 

صادرات ایران به ونزوئلا دارد. این در حالی است 
که واردات ایران از همین کشور در سال گذشته 
نسبت به سال ۱400 با افت شدیدی مواجه بوده 
است. آمارها نشان می دهد که ایران در سال 
۱400 بیش از ۱٧ میلیون دلار کالای مختلف 
از ونزوئلا وارد کرده و این کشور 58 فروشنده به 
ایران لقب گرفته بود اما در سال جاری با واردات 
بیش از 8۱5 هزار دلار به صدمین رتبه در میان 
شرکای تجاری ایران سقوط کرد. نگاهی به 
آمارهای واردات ونزوئلا به ایران در سال گذشته، 
نشان از کاهش ٩5 درصدی از نظر وزنی و ارزش 
دلاری و افت هفتاد درصدی از حیث ارزش 

ریالی نسبت به سال ۱400 دارد. 
تاجران ایرانی چه کالاهایی را بیشتر به 

ونزوئلا فروختند؟
بررسی جزئیات صادرات ایران به ونزوئلا 
نشان می دهد که تانکرها برای وسیله نقلیه 
بیشتر از نصف صادرات کشورمان به این شریک 
تجاری را شامل می شود. چرا که ونزوئلایی ها 
بیش از ۶5 میلیون و ٩۶5 هزار دلار صرف 
خرید این کالا کرده اند. پس از آن وسایل نقلیه 
موتوری، اجزا و قطعات موتورهای وسایط نقلیه 
هوایی و غیره جزو عمده کالاهای صادراتی 

ایران به ونزوئلا هستند.

کاهش واردات از ونزوئلا؛ مختصر و 
محدود

به گزارش ایسنا، واردات ایران از ونزوئلا با 
افت شدیدی مواجه شده و از ۱٧ میلیون دلار در 
سال  به حدود 8۱5 هزار دلار در سال گذشته 
رسید. در این میان تعداد کد تعرفه های وارداتی 
از این کشور نیز نشان می دهد که تنها پنج کالا 
به ایران در سال گذشته وارد شده است. اجزا و 
قطعات موتورهای وسایط نقلیه هوایی نخستین 
کالای وارداتی است که برای ایران بیش از 
٧۶5 هزار دلار خرج برداشته و ٩3. 84 درصد 
واردات ونزوئلا به کشورمان را شامل می شود. 
بعد از آن اجزا و قطعات مدارهای مجتمع شده 
)ای سی ها( الکترونیک است که با ارزشی بالغ 
بر 32 هزار دلار و سهم چهار درصدی دومین 
رتبه را به خود اختصاص می دهد. دستگاه های 
برقی تقویت کننده صوت، تک بلندگو، تعبیه 
شده در محفظه آن، هادی های برق و برای 
ولتاژ حداکثر۱000 ولت، مجهزشده به اتصال 
دهنده ها دیگر کالای خریداری شده تجار 
ایرانی از همتایان ونزوئلایی در سال گذشته 

است که در رتبه های بعدی قرار گرفته است.

جزئیات جهش تجارت ایران و ونزوئلا



 اسماعیل سلطانیان بازیگر خوش اخلاق 
و بی حاشیه سال ٩4 در سن ۶٩ سالگی دچار 
پولیپ روده شد و به اجبار زیر تیغ جراحی 
رفت. پس از این اتفاق بیشتر خانه نشین بود و 
در خانه ای که در پرند داشت روزگار می گذراند. 
تا قبل از بیماری فعالیت پررنگی داشت؛ ولی 
جراحی روده او را خانه نشین کرد. پس از 
بیماری یک بار در سریال خان بابا وارثیه فامیلی 
ساخته شبکه استانی قزوین جلوی دوربین 
رفت که اثری در گونه کودک و نوجوان بود. 
علاوه بر آن نقش کوتاهی هم در سریال قورباغه 
)هومن سیدی( داشت. خودش درباره دلیل 
کم کاری اش در چند سال اخیر گفته است: 
مدتی که بیمار بودم و نمی توانستم سرکار 
بروم، بعد از آن هم نقش هایی که پیشنهاد 
می شود، نقش های حاشیه ای است و مثلًا 
برای یک روز کار دعوتم می کنند که قبول 
نمی کنم. البته حاضرم در یک سکانس از یک 

کار بازی کنم؛ اما نقش آنقدر خوب باشد که 
راضی ام کند و بعد از 3٧ سال فعالیت هنری 
از خودم شرمنده نشوم. این بازیگر فقط یک 
بار به عنوان فیلمساز پشت دوربین رفت و 
بیشتر دوست داشت جلوی دوربین بازی کند. 
سلطانیان یک بار در تمام عمرش تصمیم به 
فیلمسازی گرفت و فیلم »همه دختران من« 
را در سال ۱3٧2 کارگردانی کرد. فیلمی که در 
آن فردوس کاویانی، نادیا دلدارگلچین، نسرین 
مقانلو، علی مصفا، ابراهیم آبادی و مجید قناد 
بازی می کردند. او در پاسخ به این سوال که چرا 
کارگردانی را ادامه نداده است گفته است: بعد از 
ساخت فیلم »همه دختران من« پیشنهادهایی 
از طرف چند تهیه کننده برای ساخت فیلم 
داشتم، اما خودم دوست نداشتم کارگردانی 
و فیلمسازی را ادامه دهم و به دلیل علاقه به 
بازیگری دوست داشتم تمرکزم روی این حرفه 
باشد. اگر بگویم اشتباه کردم که در کارگردانی 

ورود کردم بی راه نگفته ام. من یک بازیگر 
هستم و دوست داشتم همیشه تمرکزم روی 
حرفه خودم باشد. به واقع روحیاتم با فضای 
کارگردانی سازگار نبود. اسماعیل سلطانیان، 
بازیگر نقش های فرعی بود و در هیچ فیلمی به 
عنوان قهرمان اصلی جلوی دوربین نرفت. او در 
یکی از مصاحبه هایش به این نکته اشاره کرده 
که به دنبال نقشی می گردد که خودش هم 
نمی داند چیست! او توضیح داده است: با اینکه 
از ۱2 سالگی وارد عرصه تئاتر و سینما شدم و 
نقش های مختلفی بازی کرده ام اما هنوز آن 
گمشده ام را پیدا نکرده ام و نقشی را که برای آن 
آفریده شده ام، بازی نکرده ام. حقیقت این است 
که نقش های متنوعی در سبک های مختلف 
بازی کرده ام و رضایت داشتم ولی همیشه 
دنبال یک نقش هستم که نمی دانم چی هست. 
در تمام ژانرها بازی داشتم و کمتر سعی کردم 
خودم را تکرار کنم ولی هنوز احساس می کنم 
آن نقش را پیدا نکردم. از جمله نکاتی که کمتر 
درباره اش گفته شده این است که در دو فیلم 
دیده بان و مهاجر به عنوان دستیار کارگردان 
ابراهیم حاتمی کیا را کمک می کرد. او چند دهه 
بعد در فیلم چ حاتمی کیا به عنوان بازیگر جلوی 
دوربین رفت. اسماعیل سلطانیان سال ۱333 در 
کرمانشاه متولد شد و فارغ التحصیل بازیگری و 
کارگردانی تئاتر از دانشکده هنرهای دراماتیک 
بود. وی فعالیت هنری را از سال ۱34٩ با تئاتر 
به عنوان نویسنده، بازیگر و کارگردان آغاز کرد و 
همزمان در سال ۱34٩ در مرکز آموزش هنرهای 
دراماتیک کرمانشاه یک دوره شش ماهه را زیر 
نظر آتش تقی پور گذراند. فعالیت در سینما را از 
سال ۱3۶4 با بازی در فیلم شکار شکارچی آغاز 
کرد. همچنین در طول جنگ نیز چند تئاتر در 
جبهه ها به روی صحنه برد. از دیگر آثار سلطانیان 
می توان به بازی در پایتخت 2، یوسف پیامبر، 
مرد هزارچهره، ستایش و قورباغه اشاره کرد. وی 
نیمه شب 23 خرداد ماه در سن ۶٩ سالگی بر اثر 

ایست قلبی درگذشت. 

رو بــــه رو
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موسیقــــی

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی طی حکمی 
مجتبی امینی را که سال گذشته دبیر جشنواره 
فیلم فجر بود، به عنوان مشاور خود منصوب کرد. 
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، محمدمهدی 
اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در این 
حکم با اشاره به سوابق رسانه ای و سینمایی، 

مجتبی امینی را به سمت مشاور وزیر منصوب 
کرده است. در معرفی امینی آمده است: امینی در 
سوابق فرهنگی خود تولید و تهیه چندین فیلم 
و سریال تلویزیونی را داراست. او همچنین در 
کارنامه فعالیت خود دبیری چهل و یکمین دوره 
جشنواره بین المللی فیلم فجر را برعهده داشته 
است. امینی پیش از این معاونت فرهنگی سازمان 

فرهنگی - هنری شهرداری تهران، مدیرعامل 
موسسه فرهنگی - هنری شهید آوینی، دبیر 
سه دوره جشنواره فیلم کوتاه سما، دبیر دو 
دوره جشنواره چهل چراغ، تهیه کننده، مجری 
طرح و مدیر تولید بیش از 20 فیلم سینمایی 
نیز بوده است. از جمله آثار امینی به بازی در 
فیلم های سینمایی »دل شکسته« و »رسوایی« 
و تهیه کنندگی فیلم ها و سریال های »آفریقا«، 

»بدون مرز« و »گاندو« می توان اشاره کرد. 

مجتبی امینی مشاور وزیر ارشاد شد

خانه های مطبوعات باید 
حامی اصحاب رسانه باشد

محمود شالویی: 
هنر »جمال پور« منحصر به 
نگارگری و موسیقی نیست

 آیین نکوداشت استاد عباس جمال پور؛ نگارگر 
و موسیقی شناس برجسته کشور با حضور جمع 
زیادی از هنرمندان نگارگر و نقاش، استادان 
دانشگاه و علاقه مندان به هنر نگارگری ایرانی 
در تالار شهید مطهری )ره( انجمن آثار و مفاخر 
فرهنگی برگزار شد. در ابتدای این آیین محمود 
شالویی رئیس انجمن آثار و مفاخر فرهنگی طی 
سخنانی گفت: استاد جمال پور به همان اندازه 
قلمش تواناست و در نگارگری استادی خود 
را رخ می کشد که در بیان اندیشه های هنری 
خاصه آنجا که به نکات حکمی و معرفتی و 
فلسفی اشاره می نماید. وی به خوبی میان اینها 
تلازم برقرار می کند و در مقام تحلیل و تفسیر 
این موارد برمی آید.وی اضافه کرد: در سلوک 
عملی استاد جمال پور همواره مردانگی، فتوت 
و جوانمردی پررنگ و قابل توجه است و این مهم 
از برجسته ترین ویژگی های اخلاقی این استاد 
گرانقدر به شمار می رود. رئیس انجمن آثار و 
مفاخر فرهنگی تصریح کرد: استادانی، چون آقای 
جمال پور با همه سختی ها و دشواری های موجود 
می توانند عنصری موثر و تأثیرگذار در عرصه 
هنر های تجسمی باشند. البته استاد جمال پور 
و هنر ایشان منحصر به نگارگری نیست، چراکه 
ایشان در موسیقی هم یدطولایی دارد و در 
سخنوری برگرفته از دانش و حکمت و ادبیات 
فارسی نیز از تبحر و تسلط بالایی برخوردار است. 
مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در بخش 
دیگری از سخنان خود گفت: دولت مردمی و 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، خاصه انجمن 
آثار و مفاخر فرهنگی توجه ویژه ای به پاسداشت 
و تکریم چهره های تابناک عرصه علم، فرهنگ 
و هنر ایران دارند. در این مسیر انجمن توفیق 
پیدا کرده که حدود 300 تن از مفاخر و مشاهیر 
برجسته ایران و جهان را مورد تجلیل و اجلال 
قرار دهد. این نکوداشت ها آنگاه اهمیت بیشتری 
پیدا می کنند که در زمان حیات بزرگان باشد تا 
قدر این عزیزان بیشتر دانسته شود. از اینرو ضمن 
تکریم مفاخر درگذشته، تلاش ما بر این است 
استادان و نام آوران ایران و جهان فارسی زبان، 
خاصه هنرمندان برجسته ای، چون استاد عباس 
جمال پور در بهترین شکل ممکن به عموم مردم 
ایران خاصه نسل جوان کشور معرفی شوند. درپ 
ایان این آیین، استاد عباس جمال پور به ایراد 
سخن پرداخت و گفت: انسان اشرف مخلوقات 
است و گوهر الهی در ضمیر همه آدمیان نهفته 
است. هنر نیز از جمله این گوهرهاست که از سوی 
خداوند متعال در درون برخی از هنرمندان به 

ودیعت نهاده شده است. 

 وزیر خارجه چین در تماس تلفنی با همتای آمریکایی، از 
ایالات متحده خواست از مداخله در امور پکن و آسیب زدن 
به امنیت و منافع آن دست بکشد. »کین گانگ« وزیر خارجه 
چین در تماسی تلفنی چهارشنبه )۱4 ژوئن( با »آنتونی 
بلینکن« همتای آمریکایی از واشنگتن خواست از مداخله 
در امور داخلی چین و آسیب زدن به منافع آن دست بکشد. 
این تماس در آستانه سفر احتمالی بلینکن به چین که در 
صورت انجام، اولین سفر دیپلمات ارشد آمریکا در پنج سال 
گذشته به این کشور و همچنین بلندپایه ترین سفر یک مقام 
دولت بایدن خواهد بود که از زمان روی کار آمدن با پکن بر 
سر مسائل مختلف از ادعاهای جاسوسی تا صنعت نیمه رسانا 

اختلاف داشته است. به گزارش خبرگزاری »اسپوتنیک«، 
سفیر چین در واشنگتن به نقل از وزیر خارجه این کشور 
گفت: طرف آمریکایی باید احترام بگذارد، از مداخله در امور 
داخلی چین، آسیب زدن به حاکمیت، امنیت و منافع توسعه 
چین به خاطر رقابت دست بردارد. وی افزود: امیدواریم 
طرف آمریکایی برای اجرای اجماع به دست آمده توسط 
سران دو کشور بعد از نشست بالی و هچنین تمام تعهدات 
مربوطه اقدام واقعی انجام دهد و با طرف چینی برای حل 
موثر اختلافات همکاری کند. این مقام چینی همچنین ابراز 
امیدواری کرد ایالات متحده مبادلات و همکاری را ارتقا 
دهد، برای اطمینان از توقف وخامت روابط دو کشور و به 

ثبات رسیدن و بازگشت آن به مسیر توسعه سالم و باثبات 
کمک کند. در این گفت وگو همچنین وزیر خارجه چین 
برای همتای آمریکایی خود موضع پکن در قبال تایوان و 
سایر موضوعات کلیدی را تشریح کرد. به گزارش رویترز، 
بلینکن هم در این تماس بر لزوم ارتباط برای جلوگیری از 
محاسبات اشتباه و درگیری تاکید کرد و گفت واشنگتن به 
مطرح کردن زمینه های نگران کننده و همکاری احتمالی 
با چین ادامه می دهد. وزارت خارجه چین هنوز جزئیات 
سفر وزیر خارجه آمریکا به پکن را اعلام نکرده اما یک مقام 
آمریکایی بدون ارائه جزئیات جمعه گفت بلینکن ۱8 ژوئن 

)28 خرداد( در پکن خواهد بود.

  سخنگوی ریاست جمهوری روسیه تاکید کرد که 
کشورهای غربی تمایلی به اجرای توافق غلات ندارند. 
به گزارش اسپوتنیک، »دیمیتری پسکوف« سخنگوی 
ریاست جمهوری روسیه روز چهارشنبه اعلام کرد که 
روسیه بارها با حسن نیت خود توافق غلات را تمدید 
کرده است، با این حال مسکو شاهد نبود تمایل از سوی 
غرب برای اجرای بخشی از توافق است. این مقام ریاست 

جمهوری روسیه ابراز امیدواری کرد که تحقیقات شفافی 
در خصوص انفجارهای نورد استریم صورت گیرد. پسکوف 
با این حال یادآور شد که روسیه هنوز فرصتی برای شرکت 
در تحقیقات در موردنورد استریم را پیدا نکرده است. 
پسکوف افزود که نشست عمومی مجمع بین المللی 
اقتصادی سن پترزبورگ با سخنرانی پوتین، روز جمعه 
برگزار می شود.  گفتنی است که ترکیه، اوکراین، روسیه 

و سازمان ملل با میانجیگری آنکارا در 22 جولای سال 
2022 میلادی در استانبول سند مربوط به »انتقال امن 
غلات و مواد غذایی از بنادر اوکراین« را امضا کردند. تاکنون 
ده ها کشتی حامل غلات اوکراین با عبور از تنگه های ترکیه 
راهی بازارهای جهانی شده اند.یک روزنامه اسپانیایی پیشتر 
فاش کرده بود که غلاتی که از بنادر اوکراین صادر می شود، 

عمدتا سر از قاره اروپا درمی آورد.

پکن از واشنگتن خواست در امورش مداخله نکند

دیمیتری پسکوف:
غرب تمایلی به اجرای توافق غلات ندارد

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

خشم ترامپ از بایدن پس از دادگاه
  رئیس جمهور شوم 

او را تحت پیگرد قرار می دهم
 ترامپ که درگیر یک پرونده سنگین در دادگاه 
آمریکاست، می گوید در صورتی که رئیس جمهور شود بایدن 
و خانواده اش را تحت پیگرد قانونی قرار می دهد. »دونالد 
ترامپ« رئیس جمهور جنجالی پیشین ایالات متحده، 
)سه شنبه(، ساعاتی پس از محاکمه در دادگاهی در »میامی« 
ایالت فلوریدا در ارتباط با پرونده اسناد محرمانه، متعهد شد 
که در صورت برگزیده شدن به عنوان رئیس جمهور بعدی 
آمریکا در انتخابات 2024، »جو بایدن« رئیس جمهور 
فعلی آمریکا را تحت پیگرد قانونی قرار دهد. دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور سابق آمریکا روز سه شنبه بعد از ورود به دادگاه 
»ویلکی فرگوسن« در شهر میامی برای تفهیم اتهام در 
پرونده نگهداری اسناد محرمانه تحت بازداشت قرار گرفت. 
خبرگزاری آناتولی گزارش کرد، ترامپ در بین هواداران 
خود در »بدمینستر« ایالت »نیوجرسی« گفت: »من یک 
دادستان ویژه واقعی منصوب خواهم کرد تا فاسدترین 
رئیس جمهور تاریخ ایالات متحده آمریکا، جو بایدن و 
کل خانواده جنایتکار بایدن را تحت پیگرد قرار دهد.«  
رئیس جمهور جنجالی پیشین آمریکا همچنین به افراد 
ناشناسی اشاره کرد که از نظر او مسئول تضعیف انتخابات و 
مرزهای ایالات متحده آمریکا هستند. وی در این خصوص 
گفت: »وقتی مجددا انتخاب شوم و ما انتخاب می شویم، 
چاره ای نداریم، دیگر کشوری نخواهیم داشت. کاملا دولت 
پنهان را از بین خواهم برد.« ترامپ همچنین کیفرخواست 
علیه خود را »فجیع ترین و شرورانه ترین سوء استفاده 
در تاریخ ما« توصیف کرد. در جریان سخنرانی ترامپ، 
هوادارانش آهنگ »تولدت مبارک« را برای او می خواندند 
که امروز ٧٧ ساله شد. شب گذشته، ترامپ در خصوص 3٧ 
فقره اتهامی که دادستان های فدرال در خصوص نگهداری از 
اسناد محرمانه پس از ترک ریاست جمهوری به او وارد کرده 
بودند، ابراز بی گناهی کرد. نگهداری اطلاعات کشور، تلاش 
برای ممانعت از اجرای عدالت، مخفی سازی مفسدانه اسناد، 
مخفی سازی اسناد مرتبط با تحقیقات فدرال و بیان اظهارات 
غلط از جمله موارد اتهامی هستند که ترامپ با آنها روبه رو 
شده است. این دومین بار در سال جاری است که ترامپ برای 
تفهیم اتهام در دادگاه حاضر می شود. او در ماه آوریل هم در 
پرونده دیگری که مربوط به پرداخت حق السکوت به یک 
بازیگر فیلم های مستهجن است در دادگاهی در نیویورک 
تفهیم اتهام شده بود. ترامپ همچنین به هواداران خود گفت 
که کیفرخواست او با هدف منحرف کردن اذهان عمومی از 
طرح و توطئه رشوه گیری است که خانواده بایدن درگیر آن 
هستند. وی با انتقاد از دموکرات ها گفت: »آنها می خواهند 
از جاسوسی واقعی و جرایم واقعی.... منحرف شوند. بگذارید 
بیرون بیاییم و بگذارید علیه رئیس جمهور ترامپ اعلام جرم 
کنیم آن وقت دیگر آنها درباره رشوه پنج میلیون دلاری 

حرف نمی زنند.« 

برای دوازدهمین بار  

  پارلمان لبنان در انتخاب رئیس جمهور ناکام ماند
کوتــــاه

 پارلمان لبنان، برای بار دوازدهم در 
انتخاب رئیس جمهور جدید این کشور 
ناکام ماند. رقابت اصلی میان »سلیمان 
فرنجیه« رئیس جریان المرده و مورد 
حمایت حزب ا... و جنبش امل و »جهاد 
ازعور« نامزد اپوزیسیون بود. اما همان طور 
که پیش بینی می شد پس از اتمام رای گیری 
هیچکدام از آنها حد نصاب لازم آرا را برای 
تصدی پست ریاست جمهوری را کسب 
نکردند. رسانه های لبنانی با انتشار این خبر 
نوشتند که نشست پارلمان پس از رسیدن 
به حد نصاب و با حضور ۱28 نماینده، برای 
انتخاب رئیس جمهور آغاز شد و اندکی بعد، 
رأی گیری انجام شد. نمایندگان جنبش های 
حزب ا... و امل، پس از انداختن رای خود از 
مجلس خارج شدند و تا پایان نشست در 
صحن پارلمان نماندند. شبکه »المنار«، 
پس از شمارش آرای اخذشده از نمایندگان 
پارلمان لبنان، نتیجه را این چنین اعلام 

کرد: 

جهاد ازعور )نامزد اپوزیسیون(: 5٩ رای. 
سلیمان فرنجیه )نامزد حزب ا... و امل(: 

5۱ رای. 
لبنان الجدید: 8 رای. 

زیاد بارود: ٧ رای. 
جوزف عون: ۱ رای. 

برگه سفید: ۱ رای
نام متفرقه جهاد العرب: ۱ رای. 

به اعلام رسانه های لبنان، اختلاف بر سر 
یک رای موجب شد تا نبیه بری، پایان جلسه 
را اعلام کرد و لذا احتمال شمارش مجدد 
آرا یا رای گیری دوباره وجود دارد. به این 

ترتیب بود که هیچ یک از نامزدها نتوانستند 
آرای دو سوم نمایندگان را کسب کنند تا به 
پست ریاست جمهوری دست یابند. لبنان، از 
هشتم آبان سال گذشته در پی پایان دوره 
ریاست جمهوری میشل عون، تاکنون با خلأ 
ریاست  جمهوری مواجه بوده و پارلمان این 
کشور با وجود برگزاری چندین جلسه، هنوز 
موفق به انتخاب رئیس جمهوری توافقی 
نشده است. این نخستین بار نیست که لبنان 
با خلأ پست ریاست جمهوری مواجه است 
بلکه پیش از انتخاب »میشل عون« به عنوان 
رئیس جمهور در تاریخ 3۱ اکتبر 20۱۶ 
)۱0 آبان ۱3٩5( لبنان 2. 5 سال بود که 
رئیس جمهور نداشت و پارلمان چهل و پنج 
بار برای انتخاب رئیس جمهور تشکیل جلسه 
داده و به نتیجه ای نرسیده بود. دلیل آن نیز، 
ساختار سیاسی لبنان و سهم خواهی ها و 
تفکرات فرقه ای حاکم بر احزاب همواره 
موجب بروز بحران و بن بست سیاسی در این 

کشور می شود.

 میخائیل اولیانوف: 
  بازدید مدیرکل آژانس انرژی اتمی 

از »زاپروژیا« به تعویق افتاد
 نماینده دائم روسیه در سازمان  های بین المللی مستقر در وین از 
تعویق بازدید مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی از »زاپروژیا« 
خبر داد. »میخائیل اولیانوف« نماینده دائم روسیه در سازمان  های 
بین المللی مستقر در وین از تعویق سفر مدیر کل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی )IAEA( به نیروگاه هسته ای »زاپروژیا« )ZNPP( خبر 
داد. بر اساس اعلام خبرگزاری اسپوتنیک، نماینده دائم روسیه در 
سازمان  های بین المللی در وین در این خصوص گفت که سفر رافائل 
گروسی به »زاپروژیا« به تعویق افتاده است. »میخائیل اولیانوف« در 
ادامه اضافه کرد که دلیل این رخ داد این است که به اوکراین فرصت 
داده شود تا برای اطمینان از جابه جایی ایمن کارکنان آژانس در 
تاسیسات آماده شود. این در حالیست که اعلام شده بود که »رافائل 
گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی قرار است در 
روزهای آینده به روسیه سفر کند. چندی پیش هم رسانه ها اعلام 
کردد که وی قصد دارد به منظور رایزنی با مقامات اوکراین به این 
کشور نیز سفر کند. مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی در این 
سفر با »ولودیمیر زلنسکی« رئیس جمهور اوکراین دیدار کرده و به 
بررسی وضعیت ایمنی نیروگاه زاپروژیا پس از انفجار اخیر نیروگاه 
برق آبی کوخوفکا می پردازد. گروسی پیشتر عنوان کرده بود که 
پس از انفجار در کوخوفکا ایمنی نیروگاه اتمی زاپروژیا با مشکل 
روبه رو نشده است. ارتش اوکراین صبح روز ۶ ژوئن نیروگاه برق آبی 
کاخوفکا را هدف حمله موشکی قرار داد که در نتیجه آن دریچه های 

این نیروگاه منهدم و باعث رهاسازی آب شد. 

الکساندر لوکاشنکو: 
 بمب های هسته ای قدرتمندی 

از روسیه دریافت کردیم
 رئیس جمهور بلاروس گفت که این کشور بمب ها و موشک های 
هسته ای از روسیه دریافت کرده که سه برابر قدرتمندتر از بمب های 
هسته ای است که آمریکا در هیروشیما و ناکازاکی استفاده کرده 
است.»الکساندر لوکاشنکو« رئیس جمهور بلاروس روز سه شنبه 
در سخنانی گفت که تسلیحات هسته ای تاکتیکی که قرار است 
از روسیه وارد شود، در تمام بخش های این کشور استقرار خواهد 
یافت و تنها در یک مکان انبار نمی شود.وی همچنین گفت که از 
روسیه درخواست دوستانه کرده بود تا تسلیحات هسته ای خود را 
به عنوان عاملی بازدارنده در بلاروس مستقر کند.لوکاشنکو تاکید 
کرد در صورتی که بلاروس مورد حمله قرار بگیرد در استفاده از این 
تسلیحات تردید نخواهد کرد.رئیس جمهور بلاروس گفت که این 
کشور بمب ها و موشک های هسته ای از روسیه دریافت کرده که سه 
برابر قدرتمندتر از بمب های هسته ای است که آمریکا در هیروشیما 
و ناکازاکی استفاده کرده است. وزرای دفاع روسیه و بلاروس 
پنجشنبه )25 مه، چهارم خرداد( سندی را در خصوص استقرار 
تسلیحات هسته ای تاکتیکی روسیه در بلاروس امضا کردند. این دو 
متحد اوایل امسال توافق کرده بودند بخشی از زرادخانه هسته ای 

تاکتیکی مسکو را در بلاروس مستقر کنند. 

 فرشاد مهدی پور معاون امور 
مطبوعاتی وزیر فرهنگ گفت: 
نیاز به حمایت  اصحاب رسانه 
نهاد های صنفی دارند و خانه های 
پیگیر  می توانند  مطبوعات 
فرشاد  باشد.  آنان  مطالبات 
مهدی پور در نشست با اعضای 
مطبوعات  خانه  هیات مدیره 
ایمان  حضور  با  که  کشور 
شمسایی مدیرکل مطبوعات و 
خبرگزاری های داخلی و معاونین 
او در محل معاونت امور مطبوعاتی 
و اطلاع رسانی برگزار شد، ضمن 
اشاره به اهتمام وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در حمایت از همه 
حرفه ای  و  صنفی  تشکل های 
رسانه ای، بر لزوم تلاش جدی تر 
جهت  در  مطبوعات  خانه های 
احقاق حقوق رسانه ها و اصحاب 
رسانه تاکید کرد. معاون امور 
مطبوعاتی با بیان اینکه وجود یک 
خانه مطبوعات مطلوب با شرح 
وظایفی که در اساسنامه آمده 
است، به میزان توانمندی اعضا و 
مدیران آن بر می گردد، به بیان 
ویژگی های یک خانه مطبوعات 
قوی و موثر پرداخت و اظهار 
داشت: مولفه مهم در موفقیت یک 
تشکل صنفی رسانه ای، تلاش 
جدی برای ارتقای جایگاه حرفه ای 
و منزلت اجتماعی رسانه و اهالی 
رسانه است که این مهم در سایه 
همدلی و هبستگی اصحاب رسانه و 
همراهی آنان میسر می شود. معاون 
امور مطبوعاتی و اطلاع رسانی با 
اشاره به ضرورت توسعه کمی و 
کیفیِ رسانه های استانی، بر لزوم 
تقویت ابعاد محتوایی این تشکل 

رسانه ای تاکید کرد. 

محمدعلی باشه آهنگر: 
 ماندن در سینما سخت است

 کارگاه »انتقال تجربه فیلمسازی« با حضور محمدعلی 
باشه آهنگر کارگردان سینما عصر دیروز 23 خرداد در موزه 
سینما برگزار شد.  محمدعلی باشه آهنگر در این کارگاه با 
اشاره به اهمیت تجربه زیستی در فیلمسازی گفت: یکی 
از مواردی که به فیلمساز برای ساخت فضای فیلم کمک 
می کند تجربه زندگی در شرایط مختلف است. همیشه از من 
می پرسند چرا فیلم ملکه را با این فضا ساختی و من در پاسخ 
می گویم باید در اتفاق مهمی به نام جنگ زندگی کرده باشید 
تا بتوانید آن را درک کنید و من معتقدم باید تجربه زیستی 
خود را بالا ببریم. وی افزود: در کنار تجربه زیستی برای 
کارگردان پژوهش، لحن، ایدئولوژی، علم و ادبیات اهمیت 
پیدا می کند. بسیاری از فیلمسازان و نویسندگان بزرگ تجربه 
زیستی دارند و از آن برای ساخت فیلم بهره برده اند البته نباید 
از یاد ببریم که گاهی گذشته فیلمساز نیز کمک کننده است. 
کارگردان فیلم سینمایی »ملکه« افزود: در سینما فارغ از 
تکنسین خوب بودن اگر می خواهیم موفق باشیم باید صاحب 
ایده باشیم زیرا تفاوت فیلمساز قوی و فیلمسازی که صرفاً 
تکنسین است با ایده مشخص می شود. ایده فی الفور به ذهن 
نمی رسد. مثلًا ایده فیلم »سینمامتروپل« مربوط به 40 سال 
پیش است. گاهی ایده باید پخته شود تا زمان پرداخت آن 
برسد. گاهی با نبود پرداخت درست، آن ایده حیف یا قربانی 
می شود. باشه آهنگر با تاکید بر تفاوت ایده در کارگردان ها 
گفت: برخی کارگردان ها دارای لحن خوب هستند و می دانند 
قصه را چگونه تعریف کنند و برخی کارگردانان با وجود اینکه 
از بهترین بازیگرها، بهترین ابزار و جلوه های ویژه خوب و… 
استفاده می کنند، نمی توانند به خوبی قصه فیلم را روایت 
کنند. اکنون انواع دوربین ها و امکانات در اختیار هنرجویان 
و علاقه مندان به فیلمسازی است اما باید به این فکر کرد که 
با این همه امکانات چگونه می توان فیلم خوبی ساخت. وی با 
بیان اینکه فیلمسازی را از داخل اتاق خانه خود هم می توانید 
شروع کنید، بیان داشت: امروز حتی با تلفن همراه می توانید 
تدوین و صداگذاری انجام دهید و روی فیلم موسیقی بگذارید 
و نباید منتظر اتفاق خاصی باشیم تا فیلمساز شویم زیرا 
خوشبختانه دسترسی به فیلم های داخلی و خارجی آسان تر 
از گذشته است. از کمترین امکانات می توانید استفاده کنید 
و آرام آرام فیلمسازی را تمرین و ایده هایتان را بارور کنید. 
ایده باید زایش پیدا کند و نو شود. امروز با پیدایش هوش 
مصنوعی با داشتن ایده است که می توانید از آن پیشی 
بگیرید. کارگردان فیلم سینمایی »سرو زیر آب« ادامه داد: 
به خاطر دارم سال ٩٧ حدود ۱50 فیلمساز اول درخواست 
کار دادند و حدود 35 فیلم ساخته شد و از آن 35 فیلم ۱۱ 
الی ۱2 فیلم وارد جشنواره فیلم فجر شد. من معتقدم شاید 
ورود به سینما ساده باشد ولی چیزی که سخت تر است، 

ماندن در سینما است. 

بازیگری که رفت و نقش گمشده اش را پیدا نکرد

اسماعیل سلطانیان درگذشت
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طی روزهای گذشته و با انتشار اخباری مبنی  بر مذاکرات 
ایران و آمریکا و همچنین مذاکرات احیای برجام در فضای 
قطبی سازی هایی  دو  کشور،  سیاسی  فضای  و  مجازی 
صورت گرفته است؛ به طور مثال برخی از نیروهای نزدیک به 
جریان اصلاحات و اعتدال انتقاداتی را در زمینه احیای برجام 
پیش کشیده اند و عموماً این پرسش را در فضای سیاسی و فضای 
مجازی کشور مطرح کرده اند که اگر برجام ایراد داشت چرا 
دولت کنونی به دنبال احیای برجام است. البته این مسأله سخن 
نامربوطی نیست زیرا حامیان دولت فعلی هم اکنون در قبال 
احیای برجام عملًا سکوت پیشه کرده اند درحالی که در دولت 
گذشته انتقادات تندی را بر برجام و دکتر جواد ظریف به خاطر 
مسأله امضای برجام متوجه کرده بودند. از طرف دیگر هواداران 
دولت فعلی نیز ضمن مطرح کردن قراردادهای منطقه ای اخیر 
دولت مستقر و همچنین مذاکرات احیای برجام سعی در انتقاد 
از عملکرد وزارت امور خارجه دولت سابق دارند. اما موضوعی 
که باید مطرح شود این است که تمامی این بحث ها صرفاً به 
دوقطبی سازی دامن می زند در حالی که مسأله پراهمیت کنونی 
احیای برجام است. باید این مسأله را در نظر داشت که به همین 
اندازه که دولت اصولگرای فعلی به دنبال احیای برجام و رفع 
تحریم هاست یک گام مثبت تلقی می شود و انتقادات از گذشته 
صرفاً به مختل شدن مذاکرات احیای برجام منجر می شود. باید 
اشاره کرد از دوقطبی های پیش آمده تنها تندروهای آمریکا و 
اسرائیل که مخالف احیای برجام است سود می برد و ضرر آن 
متوجه اقتصاد ایران می شود. درحال حاضر و با توجه به اوضاع 
اقتصادی ایران و فشارهایی که به هم وطنان وارد شده  است هیچ 
مسأله ای مهم تر از خود احیای برجام نیست و حاشیه سازی در 
قبال احیای برجام به رفتن دود آن بر چشم اقتصاد و معیشت 
مردم ایران منجر می شود. درصورتی که برجام احیا شود تاریخ 
از دکتر محمدجواد ظریف به عنوان امضاکننده برجام و از 
امیرعبداللهیان و دولت های رئیسی به عنوان اشخاصی که در 
احیای برجام نقش داشته اند نام خواهد برد و نقش هیچ کدام از 
اشخاصی که در امضا و احیای برجام زحماتی را متحمل شده اند 
قابل انکار نیست. سود دو قطبی ظریف – امیرعبداللهیان و 
یا باقری کنی – عراقچی صرفاً به نفع اسرائیل و جریان های 
تندروی جمهوری خواه در ایالات متحده آمریکاست و ضررش 
متوجه کارگران ایرانی، مستاجران ایرانی و قشر متوسط و فقیر 
ایرانی است. این مسأله برای اشخاصی که به عمد یا غیرعمد 
درحال قطبی سازی در رابطه با برجام هستند قابل ذکر است 
که برای برخی از طبقات ایران به واسطه تحریم ها و افزایش 
قیمت ها خرید یک گوشی موبایل هوشمند و یا یک لپ تاپ 
تبدیل به آرزو شده  است و رفته رفته این مسأله خود را در حوزه 
علم و تکنولوژی ایران نشان خواهد داد؛ زیرا تولید علم با قطعات 
الکترونیکی ارتباط مستقیم دارد. این موضوع صرفاً کوچک 
یکی از کوچک ترین خسارت های تأخیر در احیای برجام است. 
مسائل عمده تری مانند اجاره و یا خرید مسکن اجاره و یا خرید 
اتومبیل که در همه کشورهای جهان به راحتی انجام می شود 
در ایران مبدل به آرزو شده  است. تحریم ها مسأله ازدواج و 
فرزندآوری را در ایران با مشکل مواجه کرده و روند زاد و ولد و 
ازدواج را منفی کرده  است. از تمامی این حرف ها باید به این 
نتیجه رسید که تحریم ها همه مردم ایران را بدون استثنا با هر 
گرایش سیاسی مورد هدف قرار داده و به همین دلیل است که 
باید گفت مذاکرات احیای برجام جنبه ملی دارد و نباید آن را 
در سطح شخص و یا دولت تقلیل داد. رفع تحریم ها و توسعه 
اقتصادی ایران در نهایت به نفع هر دو جناح تمام خواهد شد. 
صرف نظر از اینکه چه کسی این کار را انجام داده است زیرا با 
توسعه اقتصادی انگیزه فعالیت سیاسی و حزبی در بین توده های 
مردم افزایش خواهد یافت و این مسأله به گشایش های سیاسی 
و اجتماعی در داخل ایران منجر خواهد شد و همه جناح های 
نزدیک به اعتدال گرا و اصلاح طلب از این مسأله سود خواهند 
برد. از طرف دیگر با افزایش قدرت اقتصادی ایران جناح اصولگرا 
و محافظه کار نیز پشتوانه قوی تری در زمینه اعمال سیاست های 
خود خواهد داشت. احیای برجام برای همه گروه ها و جناح های 
ایرانی و همه اشخاصی که در داخل ایران زندگی می کنند 
صرف نظر از گروه بندی سیاسی و اجتماعی نوعی برد محسوب 
می شود و صرفا از دو قطبی سازی این مسأله مخالفان و دشمنان 
برجام سود خواهند برد. پس بهتر است صرف نظر از اینکه چه 
کسی این مذاکرات را به پیش می برد و یا چه دولتی مذاکرات 
را به پیش می برد احیای برجام یک جنبه ملی پیدا کند و این 
مساله مستلزم حمایت همه گروه های سیاسی و اقشار سیاسی و 
اجتماعی از مذاکرات احیای برجام است. درصورتی که مذاکرات 
احیای برجام با شکست مواجه شود ازیک طرف دولت برای 
تأمین بودجه خود به مشکل خواهد خورد و همچنین این مسأله 
به اعتراضات دامن خواهدزد؛ اما صرفاً رئیسی و دولتش نیست 
که از از به ثمر نشستن مذاکرات احیای برجام ضرر می بینند زیرا 
در صورت ادامه روند موجود و عدم وجود امید در انتخابات های 
آینده، احتمالا انتخابات حداکثری برگزار نخواهد شد و بخشی 
از نیروهای اصلاح طلب و اعتدال گرا نیز از این مسأله ضربه 

خواهند دید. 

پرهیز از دوقطبی سازی در مذاکرات 

 

یادداشت

از میرافلورس تا میدان آزادی؛ 
 در روز دوم سفر رئیسی 

به آمریکای لاتین چه گذشت
  رئیس جمهور ایران روز سه شنبه و در دومین 
روز از سفر رسمی خود به ونزوئلا در منطقه 
آمریکای لاتین و به منظور تسهیل حضور 
گسترده تر شرکت های دانش بنیان ایرانی و 
بهره مندی بیشتر از ظرفیت های بازار ونزوئلا، 
برنامه خود را با بازدید از نمایشگاه دستاوردهای 
فعالان دانش بنیان و شرکت های خصوصی 
ایرانی در کاراکاس آغاز کرد. نمایشگاهی که 
و  دارو  تولید کننده  شرکت های خصوصی 
تجهیزات پزشکی، کشاورزی، دامپروری و 
… آخرین دستاوردها و تولیداتی را که در بازار 
ونزوئلا عرضه کرده اند، به نمایش گذاشتند. 
دومین برنامه رئیسی به بازدید از فروشگاه ایرانی 
»مگاسیس« کاراکاس اختصاص داشت که به 
منظور بررسی ظرفیت های ونزوئلا برای حضور 
تولیدکنندگان و عرضه کالاهای تولید ایران 
به این فروشگاه رفت و با توجه به اهمیت بازار 
ونزوئلا و صادرات تولیدات و محصولات ایرانی به 
این کشور، دستوراتی در جهت رفع موانع موجود 
صادر کرد. فروشگاهی که از مرداد ماه ۱3٩٩ 
با افتتاح یک شعبه، کار خود را در کاراکاس 
آغاز و با هدف تسهیل امور تجاری میان ایران 
و ونزوئلا و فروش هزاران قلم کالای ایرانی، 
حدود 500 اشتغال مستقیم و غیرمستقیم در 
کاراکاس ایجاد کرده است. رئیس جمهور در 
سومین برنامه کاری اش در کاراکاس با رئیس 
و تعدادی از رؤسای کمیسیون های مجلس 
ملی ونزوئلا هم دیدار کرد و در این جمع گفت: 
تجربیات ایران در تبدیل تهدیدها به فرصت 
می تواند در ونزوئلا نیز مورد استفاده قرار گیرد 
و شکست توطئه های آمریکا علیه ایران و ونزوئلا 
نشان دهنده اهمیت همکاری های این دو کشور 
با یکدیگر است. رئیس مجلس ملی ونزوئلا در 
این دیدار خطاب به رئیس جمهور کشورمان 
گفت که ایران از مهم ترین کشورها در جهان در 
حال تحول و عاری از امپریالیسم است و ونزوئلا 
در مسیر مقابله با امپریالیسم باید ایران را الگوی 

عملی خود قرار دهد. 
    واکنش هیجانی نخبگان ونزوئلایی 

پایان بخش سفر دو روز رئیس جمهور به 
ونزوئلا با حضور در دیدار پرشور جمعی از نخبگان 
و دانشگاهیان ونزوئلایی در سالن تئاتر »ترسا 
کارنیو« کاراکاس بود که رئیسی با ادای احترام 
به قهرمانان ملی این کشور اظهار کرد: بزرگان و 
قهرمانان ونزوئلایی در استقلال طلبی، عدالت 
خواهی و آزادیخواهی پیشقدم بودند و در مبارزه 
با نظام سلطه و استکبار جهانی، تا استقلال کامل 
دست از مبارزه برنداشتند. رئیس جمهور با اشاره 
به سخنان اخیر رئیس جمهور سابق آمریکا مبنی 
بر اینکه آمریکا نباید در برابر نفت ونزوئلا پول 
بدهد، زیرا به دنبال به هم ریختن و غارت نفت 
این کشور است، خاطرنشان کرد: این رفتار جلوه 
یک نظام استکباری است. آیت ا... رئیسی در 
تشریح ابزارهای نظام سلطه برای سلطه گری 
گفت: سلطه گران با تهدید و تحریم، امپراتوری 
رسانه ای، بحث های حقوق بشری، سازمان های 
بین المللی، مداخله نظامی، انحصار علم و فناوری 
و دخالت در امور داخلی کشورها سلطه خود را 
اعمال می کنند و سخنان ترامپ مصداق بارز 
استکبار جهانی است و نظم امروز جهان عادلانه 
نیست که این با واکنش هیجانی دانشجویان و 

نخبگان ونزوئلایی همراه شد. 
    توئیت مادورو و بدرقه همتای ایرانی

از طرفی رئیس جمهور ونزوئلا در توئیتر به 
ستایش ایران پرداخت و نوشت: »ما اهمیت 
آموزش، علم و فناوری برای جوانان را می دانیم و 
به پیشرفت های عظیم جمهوری اسلامی ایران 
در جنبه های مختلف واقفیم. ایران قدرت در 

حال ظهور دنیای جدید است.«
ماناگوا چهاردهمین مقصد دپیلماتیکی   

رئیسی
رئیسی پس از پایان سفر دو روزه خود به 
کاراکاس با انجام دیدار رئیس جمهور ونزوئلا و 
هیأت های عالی رتبه، دیدار با رئیس مجلس و 
جمعی از رؤسای کمیسیون های مجلس ملی 
این کشور، بازدید از نمایشگاه علم و فناوری 
دستاوردهای ایرانی و آغاز به کار خط تولید دو 
شرکت خودروساز بزرگ ایران و سخنرانی در 
جمع جوانان و نخبگان ونزوئلایی و امضا ۱٩ 
سند همکاری در نهایت با بدرقه وزیر خارجه 
مادور در فروگاه بین المللی این کشور ونزوئلا 
نیکاراگوئه  پایتخت  را به مقصد »ماناگوا« 
ترک کرد. نیکاراگوئه نخستین کشوری که 
منشور سازمان ملل را تأیید کرد. هواپیمای 
حامل رئیس جمهور را که در این سفر حسین 
امیرعبداللهیان وزیرامور خارجه، جواد اوجی 
وزیر نفت، محمدرضا قرایی آشتیانی وزیر دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح، بهرام عین اللهی وزیر 
بهداشت و محمد جمشیدی معاون سیاسی دفتر 
رئیس جمهور او را همراهی می کنند پس از سه 
ساعت پرواز در فرودگاه ماناگوا برزمین نشست. 
رئیس جمهور که به دعوت رسمی دانیل اورتگا به 
نیکاراگوئه سفر کرده است، در میدان آزادی شهر 
»ماناگوآ« با استقبال گرم همتای نیکاراگوئه قرار 
گرفت و جالب تر اینکه در این مراسم رؤسای 
سه قوه این کشور و صدها نفر از جوانان حضور 
داشتند. در این آئین شماری از جوانان نیکاراگوئه 
سرود ملی جمهوری اسلامی ایران را همخوانی 
کردند و رئیس جمهور نیکاراگوئه از شهید سپهبد 
سلیمانی تمجید و به احترام ایشان یک دقیقه 
سکوت اعلام کرد و با ادای احترام به حاج قاسم 
گفت: »زنده باد شهید ایران ژنرال قاسم سلیمانی 

زنده باد ملت ایران«.

  رامین فخاری
کارشناس مسائل سیاسی

 آیا با توجه به اینکه اقبال عمومی نسبت به جریان های 
سیاسی و به خصوص جریان اصلاحات کاهش پیدا کرده و 
بدنه جریان اصلاحات با ریزش مواجه شده و از سوی دیگر 
حضور در قدرت برای اصلاح طلبان دشوارتر از همیشه شده 
باید عنوان کرد جریان اصلاحات به بن بست رسیده است؟ 

جریان اصلاحات در کجای تاریخ خود قرار گرفته است؟ 

من بر این باور هستم که روح جریان اصلاحات امروز بیش از آنکه 
روح هملت باشد روح دریدایی هملت است. به این معنا که همواره 
عزم می کند تغییری در خود ایجاد کند و به صورت و سیرت دیگری 
درآید. با این وجود در پایان تلاش هایی که انجام می دهد چیزی 
جز همان عزم کردن برایش باقی نمی ماند. یک عزم متوالی. اگرچه 
اتفاقات و حوادث زمانه روح جریان اصلاحات را آزار می دهد، اما 
این رنجش باعث تحول ژرفی در ساحت جریان اصلاح طلبی نشده 
است. اگر بخواهم بهره ای آزادانه از اندیشه های مرحوم سیدجواد 
طباطبایی داشته باشم به نظر می رسد جریان اصلاحات به صورت 

فزاینده ای به یک مرده ریگ و 
سنت سترون تبدیل شده است. 
به همین دلیل نیز با سازوکارها 
و آموزه های درونی نمی توان 
انتظار تغییر از آن داشت. این 
جریان متصلب و منجمد شده 
است. عاملان و حاملان آن نیز 
به تعبیر اخوان ثالت تبدیل به 
»شط عقیم« و »باغ بی برگی« 
شده اند. دیر زمانی است که از 
درختان این باغ برگ جوان 
ارجمندی نمی روید و اندیشه 
جدیدی در فضای گفتمانی 
این جریان مشاهده نمی شود. 
به همین دلیل ما با یک نوع 
جریان  در  تاریخی  تأخیر 
هستیم.  مواجه  اصلاحات 
جامعه در حال فاصله گرفتن 
مرسوم سیاسی  از جریانات 

کشور است و به دنبال آلترناتیوها و جریان های جدیدی 
می گردد. به صورت طبیعی هرچه این گسل  عمیق تر می شود 
رادیکالیزه تر و آنتاگونیستی تر نیز می شود. در چنین شرایطی 
اصلاح طلبانی که بر مشی گذشته اندرزنامه می نویسند جزئی از 
فضایی هستند که نسل جدید آن را برنمی تابد. به همین دلیل 
 بازگشت به جریان اصلاح طلبی سخت و سخت تر می شود. 

*در شرایطی که بازگشت به جریان اصلاحات سخت و 
سخت تر می شود چه سرنوشتی در انتظار جریان اصلاحات 
قرار گرفته  بود؟ جریان اصلاحات در چه مسیری  خواهد 

است؟ 

اگر جریان اصلاحات می خواهد در آینده جامعه ما نقش ایفا 
کند باید فلک اندیشه خود را سقف بشکافد و طرحی نو دراندازد. 
متأسفانه من چنین چیزی را در افق پیش روی اصلاح طلبی 
نمی بینم. من اصلاح طلبان رسمی و مرسوم را سنگین پاتر از این 
می بینم که بخواهند و بتوانند طرحی نو دراندازند. در شرایط کنونی 
آنچه در اندیشه اصلاح طلبان رسمی وجود دارد این است که چگونه 
می توانند در بازی قدرت حضور داشته باشند و سهمی از قدرت را 
نصیب خود کنند. برخی از اصلاح طلبان کماکان اعتقادی ندارند که 
اگر قرار است ارتباطی با مردم وجود داشته باشد و یا اصلاحی صورت 
بگیرد باید آن را از قاعده شروع کرد. در چنین شرایطی نمی توان 
انتظار داشت که تحولی جدی در جریان اصلاحات به وجود بیاید. 
با همه این اوصاف من معتقدم از درون این جریان اصلاحات نهالی 
ارجمند خواهد رویید. ما در آینده از نسل جوان جریان اصلاحات 
شاهد گفتمان جدید و انبوهه مفاهیم جدیدی خواهیم بود. سوژه 
جدید و خود آیینی از درون جریان اصلاحات در حال متولد شدن 
است. در تحلیل نهایی من معتقدم اگر قرار است تغییری در جامعه 
ایران صورت بگیرد باید یک کنش مدنی باشد. با این وجود این 
کنش مدنی لزوما قرار نیست در جریان اصلاحات رخ بدهد. آن 
چیزی که من امروز در افق جریان اصلاحات می بینم چندان 

امیدوارکننده نیست. هیچ اراده معطوف به آگاهی و خودآگاهی 
در جریان اصلاحات مشاهده نمی شود که بتوانیم در آینده نزدیک 
شاهد تغییرات ژرفی در ساحت های مختلف کنشگری جمعی 
اصلاحی و مدنی باشیم. به تعبیر دیگر »به چشم خود دیدم که یارم 
می رود« و یا به عبارت دیگر به چشم خود مشاهده می کنیم که 
سرمایه اجتماعی جریان اصلاحات روز به روز دور و دورتر می شود. 
دلیل اصلی این موضوع نیز این است که جریان هایی که باید در این 
مقطع تاریخ نقش ایفا می کردند و فضا را تلطیف می کردند در این 
شرایط تاریخی غایب بودند. این جریان ها در درون خود از امکان و 
استعداد اصلاح برخوردار نبودند و به همین دلیل نمی توانستند در 

جامعه نیز کنش مثبتی داشته باشند. 

جریان  از  که  می کنید  صحبت  جدیدی  نسل  از  شما   
اصلاحات در حال فاصله گرفتن است. این در حالی است 
که نسل جدید از جنبه های مختلف از جریان اصلاحات و 
جریان های دیگر سیاسی عبور کرده است. آیا نسل جدید 
اصلاح طلبی  آموزه های  از 
از  نهایت  در  اما  کرده  استفاده 

آن عبور کرده است؟ 
هنگامی که درباره نسل جدید 
صحبت می کنیم من یک کلیت 
و تمامیت نمی بینم، بلکه در آن 
نسل ها می بینم. در نسلی که در 
حال شکل گیری است گرایش های 
مختلفی وجود دارد. در درون این 
گرایش های  نسلی  وسیع  طیف 
رادیکال هم مشاهده می شود. از 
سوی دیگر این نسل نمی تواند با 
گروه های مرجعی که در گذشته از 
آنها معنا، اندیشه و هویت می گرفته 
ارتباط برقرار کند. به تعبیر اخوان 
ثالث این نسل»توشه برداشته و قدم 
در راه بی فرجام گذاشته است.« از 
سوی دیگر در درون همین نسل 
با گرایش هایی مواجه هستیم که 
خواهان تحولات معنادار هستند. این نوع گرایش نمی خواهد 
نظام سیاسی را با چالش شالوده شکن مواجه کند و بلکه به دنبال 
این هستند که فرصت دیگری بدهد که آیا می توان در چارچوب 
همین نظم موجود با نو کردن همین نظم موجود بتوان نگرش و 
تدبیر دیگری را تجربه کرد. لازمه این اصلاح نیز تغییرات ژرف 
خشن و رادیکال نباشد که در فردای آن ندانیم با چه پدیده هایی 

مواجه خواهیم شد. ممکن است 
جامعه در شرایطی قرار بگیرد 
که فریاد برآورد »امسال دریغ 
از پارسال.« این گرایش تلاش 
می کند در فردای آن چیزی که 
رخ می دهد دوباره به نقطه ای 
باز نگردیم که نافی آن بودیم. 
این تفکر و تأمل بجایی است 
که نشان از بلوغ فکری این نسل 
است. سوال این است که چه باید 
کرد که این تاریخ دچار گسست 
شود و ما دوباره به نقطه اول 
بازنگردیم. این وضعیت نیاز به 
نوعی سعه صدرتاریخی دارد. این 
در حالی است که نسلی که امروز 
در جامعه ایران زندگی می کند 
چه از نظر جهانی که با آن مواجه 
است و چه سرزمینی که در آن 
زندگی می کنند با تجمیعی از 

تاریخ ها مواجه است. این نسل در جوانی به بلوغ رسیده و چیزی را 
درک و فهم می کنند که بسیاری از هم نسلی های من آن را درک 
نمی کنند. این نسل به دنبال این است که اگر تغییری ایجاد می کند 
در فردای آن سوژه وفادار به این تغییر را نیز به وجود بیاورد. در 
این نسل عده ای دیگر مهاجرت گفتمانی و هویتی کرده اند. این 
مهاجرت در کنار مهاجرت فیزیکی است که این روزها در کشور 

افزایش پیدا کرده است. بسیاری دچار مهاجرت گفتمانی از فضای 
سیاسی به فضای زندگی شده اند و بیشتر به این می اندیشند که 
چگونه می توان شاد زیست. در همین فضای نسلی عده ای وجود 
دارند که نوعی گرایش مذهبی را در دستور کار خود قرار داده اند که 

ما نمی توانیم آنها را نادیده بگیریم. 

به  نهایت  در  جدید  نسل  بین  در  گرایش ها  گوناگونی 
چه چیزی منجر خواهد شد؟آیا گرایش های مختلف باعث 
از  را  انسجام گفتمانی خود  و  اتحاد  نمی شود نسل جدید 

دست بدهد؟ 
این گوناگونی باعث شده که آلترناتیوهای مختلفی نیز در 
داخل و خارج از کشور برای وضعیت موجود در نظر گرفته شود. 
در حوادثی که در سال۱40۱ شکل گرفت ما شاهد انگیزه ها و 
انگیخته های متفاوتی بودیم که دارای پایگاه طبقاتی، جنسیتی، 
قومیت ها و خرده فرهنگ های مختلف بودیم. در چنین شرایطی 
اگر جریان اصلاحات نیز به دنبال بازاندیشی خود است باید به این 
تکثر اجتماعی بیندیشد. این نسل را نمی  توان یک تمامیت و کلیت 
فرض کرد و این کلیت را به همه آحاد این نسل تسری داد. در درون 
نسل جدید نوعی سمفونی برپاست و نه یک ساز نواخته می شود. 
این طبیعت نسل های امروزی است که با دنیای مجازی مواجه است 
و از الگوها و اسطوره های جدیدی تأثیر می پذیرند. به همین دلیل 

نیز ما با نوعی آنارشی مواجه هستیم و نه یک امر واحد. 

 پس از اتفاقاتی که در ماه های اخیر در کشور رخ داد 
جریانی خارج نشین مدعی تغییر در جامعه ایران شده و 
به نوعی به دنبال تخطئه جریان اصلاحات و ناکارآمد نشان 
دادن آن بوده که هدف اصلی خود را نیز شکل دهی یک 
حکومت سکولار در ایران می داند. جریانی که از نظر تئوری 
و نظریه پردازی از غنای جریان اصلاحات برخوردار نیست 
اما به دنبال جذب هوادار از بین طیف های مختلف فکری و 
سیاسی در جامعه ایران است. به نظر شما این جریان به چه 

میزان می تواند به موفقیت دست پیدا کند؟ 
این سوال چالش برانگیز و پیچیده ای است و پاسخ پیچیده ای نیز 
دارد. اینکه آیا این جریان می تواند موفق شود یک سوال بزرگ است. 
ما باید بپذیریم که ما در خارج از کشور با آلترناتیوهای مختلفی مواجه 
هستیم. سوال مهمی که درباره این جریان وجود دارد این است که 
آیا سرمایه اجتماعی که این جریان دارد به این جریان اجازه می دهد 
خود را به عنوان کارگزار تغییر نقش آفرینی داشته باشد؟ به تعبیر 
گرامشی آیا این جریان می تواند همه اشکال و آلترناتیوهای موجود 
را به عنوان یک کمپ تاریخی گرد هم جمع کند و این بلوک واحد را 
در شرایط ایجابی قرار بدهد؟ من گمان نمی کنم چنین اتفاقی بیفتد 
و شرایط بسیار سخت تر از این است 
که چنین جریانی بتواند یک کمپ 
تاریخی برای تغییر شکل بدهد. 
نکته دیگر این است که من چنین 
شیفتی را دموکراتیک نمی دانم. 
این شیفت با توجه به شرایطی که 
اپوزیسیون خارج از کشور دارد بسیار 
خشن خواهد بود و با احتمال دخالت 
کشورهای خارجی همراه خواهد 
بود. در چنین شرایطی استقرار نظم 
نوین با چالش های جدی مواجه 
خواهد شد. امروز سوال مهم این 
است که به فرض در فردای تحولاتی 
که در ایران رخ خواهد داد ما شاهد 
چه فضایی خواهیم بود. آیا در 
بین اپوزیسیون ما نوعی فرهنگ 
دموکراتیک قرار دارد که در فردای 
تغییرات همه در این فضا حرکت 
می کنند؟ من که چنین باوری ندارم. 
ما باید بپذیریم که در فردای تغییرات در صورتی که محقق بشود با 
چالش های متعددی مواجه خواهیم بود که یکی از مهم ترین آنها 
امنیت است که با چالش جدی مواجه شود. این وضعیت مانند 
دوران مشروطه است که مشروطه خواهان به دلیل اینکه به موفقیت 
نرسیدند با آنارشی مواجه شدند و آرزوی ظهور یک ژنرال چکمه 

پوش را می کردند. 

خبــــر
گلایه اردوغان از ایران   

رئیس جمهور ترکیه اظهار داشت که در صورت گشایش 
کریدور زنگزور ترکیه، آذربایجان و ایران از طریق این جاده 
به هم وصل می شوند. رجب طیب اردوغان در مورد گشایش 
کریدور زنگزور نیز گفت: باید گفت که مشکل با ارمنستان 
نیست بلکه مرتبط با ایران است. به عبارت دیگر، دو کشوری 
که اکثریت جمعیت آنها مسلمان هستند. رویکرد ایران در اینجا 
هم آذربایجان و هم ما را ناراحت می کند. در واقع باید برای آنها 
هم ناراحت کننده باشد. هزینه هایی که برای هر واگن دریافت 
می شود، متاسفانه بسیار بسیار بالاست. امیدوارم به زودی بر این 
مشکل فایق آییم. اگر رویکرد مثبتی به این امر داشتند، امروز 
ترکیه، آذربایجان و ایران، چه از طریق جاده ای و چه از طریق 
ریلی با یکدیگر ادغام می شدند و شاید »خط پکن- لندن« نیز 

باز می شد. 

اگر جریان اصلاحات می خواهد در 
آینده جامعه ما نقش ایفا کند باید فلک 
اندیشه خود را سقف بشکافد و طرحی 
نو دراندازد. متأسفانه من چنین چیزی 

را در افق پیش روی اصلاح طلبی 
نمی بینم. من اصلاح طلبان رسمی و 
مرسوم را سنگین پاتر از این می بینم 

 که بخواهند و بتوانند طرحی نو
  در اندازند. در شرایط کنونی آنچه 

در اندیشه اصلاح طلبان رسمی وجود 
دارد این است که چگونه می توانند در 

بازی قدرت حضور داشته باشند 

هنگامی که درباره نسل جدید صحبت 
می کنیم من یک کلیت و تمامیت 

نمی بینم، بلکه در آن نسل ها می بینم. 
در نسلی که در حال شکل گیری است 

گرایش های مختلفی وجود دارد. 
در درون این طیف وسیع نسلی 
گرایش های رادیکال هم مشاهده 
می شود. از سوی دیگر این نسل 

نمی تواند با گروه های مرجعی که در 
گذشته از آنها معنا، اندیشه و هویت 

می گرفته ارتباط برقرار کند. به تعبیر 
اخوان ثالث این نسل»توشه برداشته 
و قدم در راه بی فرجام گذاشته است« 

   محمدرضا تاجیک در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

جامـــعه
 در حال  فاصله گرفتن 

 از جریانات سیاسی است

آرمان ملی- احسان انصاری: اتفاقات رخ داده در ماه های پایانی سال۱۴۰۱ بسیاری از معادلات جامعه ایران را تغییر داد. این در حالی است که به نظر می رسد 
جریان اصلاحات به عنوان یک جریان تفکرساز و جریان ساز به بن بست تئوریک رسیده و در ارائه آلترناتیو برای مشکلات کنونی کشور ناتوان شده است. 
اتفاقی که درباره اصولگرایان از مدت ها زودتر رخ داده بود. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی مهم ترین چالش های درونی جریان اصلاحات و جامعه ایران 
با دکتر محمدرضا تاجیک از تئوریسین های جریان اصلاحات گفت وگو کرده است. تاجیک معتقد است: »جریان اصلاحات به صورت فزاینده ای به یک مرده 
ریگ و سنت سترون تبدیل شده است. به همین دلیل نیز با سازوکارها و آموزه های درونی نمی توان انتظار تغییر از آن داشت. این جریان متصلب و منجمد شده 
است. عاملان و حاملان آن نیز به تعبیر اخوان ثالت تبدیل به »شط عقیم« و »باغ بی برگی« شده اند. دیر زمانی است که از درختان این باغ برگ جوان ارجمندی 
نمی روید و اندیشه جدیدی در فضای گفتمانی این جریان مشاهده نمی شود. به همین دلیل ما با یک نوع تأخیر تاریخی در جریان اصلاحات مواجه هستیم. 
جامعه در حال فاصله گرفتن از جریانات مرسوم سیاسی کشور است و به دنبال آلترناتیوها و جریان های جدیدی می گردد. به صورت طبیعی هرچه این گسل 

 عمیق تر می شود رادیکالیزه تر و آنتاگونیستی تر نیز می شود.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

در اپوزیسیون فرهنگ دموکراتیک وجود ندارد
از درون جریان اصلاحات نهالی ارجمند خواهد رویید 

جریان اصلاحات به بخشی از فضایی تبدیل شده که نسل جدید برنمی تابد



فاز جدید کالابرگ الکترونیک کلید خورد
بر اساس مصوبه دولت، منابع یارانه نقدی مشمول بند 
تبصره ۱4 قانون بودجه از سازمان هدفمندی یارانه ها به 
حساب شرکت فارا از زیرمجموعه های وزارت رفاه واریز 

خواهد شد. 
تصویب نامه مصوب جلسه مورخ ۱402/03/۱0 هیات 
وزیران درخصوص »تکلیف سازمان هدفمندی یارانه ها 
نسبت به واریز مبالغ یارانه کمک معیشتی مشمولان طرح 
به حساب بانکی شرکت خدمات فناوری رفاه ایرانیان« طی 
نامه شماره 42303 در تاریخ ۱402/03/۱۱ توسط معاون اول 
رئیس جمهور ابلاغ شد.  به گزارش همشهری آنلاین، در این 

مصوبه آمده است: 
هیات وزیران در جلسه ۱402/3/۱0 به پیشنهاد سازمان 
برنامه و بودجه کشور وزارت امور اقتصادی و دارایی و وزارت 
تعاون کار و رفاه اجتماعی و به استناد اصل یکصد و سی و 
هشتم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران و در اجرای بند 
)ی( تبصره )۱4( ماده واحده قانون بودجه سال ۱402 کل 

کشور تصویب کرد: 
  سازمان برنامه و بودجه کشور)سازمان هدفمندسازی 
یارانه ها( مکلف است مبالغ یارانه کمک معیشتی مشمولان 
طرح را در موعد مقرر حسب پیشرفت به حساب بانکی معرفی 
شده شرکت مجری طرح شرکت خدمات فناوری رفاه ایرانیان 

)فارا( وابسته به وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی واریز کند. 
   وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مکلف است فهرست 
مشمولان طرح را در موعد مقرر و به صورت مکتوب به سازمان 

هدفمندسازی یارانه ها ارسال کند. 
  وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی مکلف است ماهانه 
نتایج حاصل از هزینه کرد مبالغ یارانه کمک معیشتی طرح را 
که توسط سازمان هدفمندسازی یارانه ها برای خرید مشمولان 
از طریق کالا برگ الکترونیک به حساب مذکور واریز شده به 
همراه اطلاعات هویتی مشمولان طرح و جزئیات واریز و خرید 
آنان را به صورت مکتوب به سازمان هدفمندسازی یارانه ها 

ارسال کند. 

آخرین وضعیت از روند اتصال کارت های 
سوخت به کارت بانکی

طی سال های گذشته درباره اتصال کارت های سوخت به 
کارت بانکی صحبت اما به دلایل مختلفی اجرایی نشد، اما در 
تازه ترین اظهارات یک مقام مسئول مشخص شده که این 
موضوع در حال اجرای فرآیند آزمایشی است تا بتوان از کارت 

بانکی هم به جای کارت سوخت استفاده کرد. 
دولت الکترونیکی می تواند به عنوان یکی از مهم ترین 
بسترهای ارائه خدمات دولت به مردم، شفافیت فرآیندها و 
نظارت کارآمد فساد را به طور جدی ریشه کن و توسعه پایدار 
جامعه را تسهیل کند. این موضوع از اصلی ترین مباحثی بوده 
که وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات طی چند سال گذشته 

به پیگیری و اجرای آن توجه نشان داده است. 
دولت الکترونیکی به معنای مکانیزاسیون اقدامات داخلی 
سازمان ها، اتوماسیون اداری، ایجاد وب سایت اطلاع رسانی، 
احداث مرکز داده و یا خرید تجهیزات گران قیمت سخت افزاری 
بدون توجیه اقتصادی نیست، بلکه تعامل پذیری دستگاه ها 
شامل اتصال و تبادل را معنا می دهد. این روند اتصال 
فرآیندهای بین  دستگاهی و امکان نظارت دستگاه ها بر 

یکدیگر مورد نظر است. 
در همین رابطه موضوع اتصال کارت سوخت به کارت بانکی 
چند سالی است که مطرح و درباره مزیت های آن گفته شده 
با اجرای این طرح، به جای این که مردم در صف بایستند تا در 
پلیس + ۱0 ثبت نام کنند و بعد از یک هفته، پستچی کارت 
سوخت صادر شده را بیاورد و هزینه ای را پرداخت کنند، با 
مراجعه به پورتال ملی پخش و پالایش با فشردن سه گزینه، 

کارت بانکی به کارت سوخت متصل می شود. 
این موضوع برای نخستین بار در سال ۱3٩٧ مطرح شد 
حتی تا اردیبهشت سال ۱3٩8 تصمیم بر اتصال کارت 
سوخت و کارت بانکی وجود داشت؛ اما در نهایت اواخر تیر 
سال ۱3٩8 اعلام شد این کار زمانی قابلیت اجرایی دارد که 
سهمیه بندی اعمال شود و در آن زمان برنامه ای برای سهمیه 
بندی بنزین وجود نداشت بنابراین اتصال کارت بانکی به 
کارت سوخت اجرایی نشد.  پس از این موضوع شائبه ای هم 
مطرح شد مبنی بر اینکه اشکالات فنی مانع از اجرای این کار 
شده است، اما وزیر سابق ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره 
این مسأله گفت اشکالات فنی در اتصال سیستم کارت بانکی 
به کارت سوخت وجود ندارد. سناریوی اول در این زمینه 
دو نرخی بود که قابلیت کار کردن داشت، اما در سناریوی 
تک نرخی، به نظر می رسید استفاده از کارت بانکی با سیکل 
آن زمان شرکت پخش و پالایش، همخوانی نداشت.  حال 
با گذشت چندین سال و وجود ابهام در اجرای این طرح، 
اواخر سال گذشته مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی از احتمال استفاده از کارت بانکی به جای 
کارت سوخت خبر داد و گفت: زیرساخت ها باید در سامانه 
هوشمند سوخت فراهم شود تا همزمان که افراد کارت بانکی 
خود را برای پرداخت بهای سوخت می کشند، بتوانند میزان 
اعتبار خود را مشاهده کنند که احتمالا سال آینده به صورت 
آزمایشی انجام می شوداما براساس آخرین گفته های این 
مقام مسئول اکنون درحال اجرای فرآیند آزمایشی هستند تا 
بتوانند از کارت بانکی هم به جای کارت سوخت استفاده کنند. 
این کار نیاز به دریافت اطلاعات مربوط به خودرو و الحاق آن 
به سامانه هوشمند سوخت دارد که کارهای نرم افزاری آن 

انجام شده است. 
به گزارش ایسنا، جلیل سالاری، مدیرعامل شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی درباره جایگزین شدن 
کارت های بانکی با کارت های سوخت با هدف جلوگیری 
از واردات تراشه کارت سوخت بدون تغییر سهمیه  بنزین 
گفته است که در حوزه تامین تراشه مورد نیاز برای تولید 
کارت های سوخت مشکلی ندارند، اما در زمان شروع به کار 
دولت سیزدهم، فقط ٩035 کارت در مجموعه پالایش و پخش 
وجود داشت؛ در حالی که سالیانه حدود یک میلیون خودرو به 
چرخه حمل و نقل اضافه می شود و افرادی هم نیاز به المثنی 
دارند که با این اوصاف، باید همیشه ذخیره دو تا سه میلیونی 

از کارت های خام داشته باشند. 

آرمان ملی- المیرا بابایی: قیمت بلیت هواپیما در 
هفته های اخیر با افزایش چشمگیری مواجه شده که در این 
میان بلیت برخی مسیرها نایاب شده و مردم را به دردسر 
انداخته است. از سوی دیگر سرگردانی مسافران در فرودگاه و 
کنسل کردن پرواز ها از سوی ایرلاین ها معضل دیگری است که 
مسافران با آن روبه رو هستند، در این میان اما اظهارات  رئیس 
انجمن شرکت های هواپیمایی مبنی بر اینکه که اگر بلیت 
هواپیما گران نشود، عده ای  اتوبوس سوار، هواپیماسوار می شوند 
بسیاری را آزرده خاطر ساخت، اما تنها راهکار مقابله سازمان 
هواپیمایی در برخورد با گرانی ها پاک کردن صورت مساله و 
تعلیق مجوز برخی آژانس های هواپیمایی از جمله تعلیق علی بابا 
بود، در حالی که گرانی بلیت هواپیما به زنجیره ای از مشکلات 
باز می گردد که شیوه تنظیم گری سازمان هواپیمایی یکی از 

حلقه های آن است. 
اطلاعیه سازمان هواپیمایی درباره کنترل بازار فروش 

بلیت هواپیما
سازمان هواپیمایی کشوری درباره اقدامات صورت گرفته 
در راستای حمایت از حقوق مسافر و کنترل بازار فروش بلیت 

هواپیما در طول ماه های اخیر اطلاعیه  صادر کرد. 
در اطلاعیه سازمان هواپیمایی کشوری آمده است: در راستای 
حمایت از حقوق مسافر و رعایت دستورالعمل ها و قوانین صنعت 
هوانوردی و همچنین تأکید و دستور وزیر محترم راه و شهرسازی 
مبنی بر ممنوعیت فروش چارتری بلیت در مسیرهای هوایی 
پرترافیک از مبداء و به مقصد تهران - مشهد- تبریز - اصفهان- 
شیراز- اهواز- بندرعباس( و نیز تخلف گران فروشی برخی از 
شرکت های هواپیمایی، اقداماتی از جمله لغو مجوز ۱0 شرکت 

هواپیمایی در برخی از مسیرها به عمل آورد. 
همچنین در چارچوب وظایف و مسئولیت های محوله در 
قالب قانون سازمان هواپیمایی کشوری و سایر قوانین و مقرارت 
موضوعه، نظارت های لازم در خصوص الزام رعایت مقررات و 
بخشنامه های نرخی و سایر الزامات موضوعه صورت گرفته است. 
در حوزه برخورد با تخلفات مربوط به دفاتر و سایت های 
فروش بلیت هوایی، پروانه فعالیت دفاتر دارای مجوز فروش 
الکترونیکی از این سازمان در چندین مورد تعلیق و در صورتی 
که دارای مجوز از این سازمان نبوده به مراجع صلاحیت دار به 
منظور برخورد با این دفاتر و سایت ها )دادسرای فرهنگ و رسانه، 
دادسرای عمومی و انقلاب ویژه فرودگاه های تهران و پلیس فتا( 

جهت انسداد سایت ها معرفی شده اند. 
در خصوص شرکت های هواپیمایی نیز در دو حوزه تخلفات 
نرخی و پروازهای چارتری اقدامات به شرح ذیل انجام شده است: 
   در حوزه تخلفات نرخی؛ رصد مستمر و روزانه تمامی 
کانال ها و سیستم های توزیع و فروش در جهت انطباق با نرخ های 
نمایش داده شده و فروش رفته با نرخ نامه ابلاغی این سازمان 
انجام می گیرد و موارد تخلف به سازمان تعزیرات حکومتی جهت 
برخورد تعزیراتی معرفی می شوند که تاکنون چند پرونده در 

سازمان مزبور تشکیل شده و در دست پیگیری است. 
    در حوزه پروازهای چارتری؛ این سازمان با ابلاغ بخشنامه 
به شرکت های هواپیمایی، برقراری پرواز چارتری در شش 

به  و  مبداء  از  مسیر 
مقصد تهران )مشهد، تبریز، 

اصفهان، شیراز، اهواز، بندرعباس( را 
غیرمجاز اعلام و به شرکت های هواپیمایی ۱4 روز مهلت 

برای حذف پروازهای چارتری در مسیرهای فوق الذکر تعیین 
کرد. با اتمام مهلت تعیین شده، مجوزهای پروازی آن دسته از 
شرکت های هواپیمایی که نسبت به رعایت بخشنامه ابلاغی 
اقدام نکردند، در برخی از مسیرها ابطال شد که همواره به عنوان 
آخرین اقدام، در دستور کار این سازمان قرار می گیرد.  این اقدام 
در ادامه تذکرات کتبی قبلی، معرفی به دستگاه های نظارتی و 
تعزیزاتی وضع شده برای شرکت ها در حوزه غیرعملیاتی و بنا به 

دستور صریح مقام عالی وزارت صورت گرفت. 
مسعود مهاجر، کارشناس حمل و نقل در پاسخ به این پرسش 
که آیا برخوردهای اینچنینی و تعلیق پلتفرم ها به دلیل رعایت 
نکردن قیمت مصوب، مشکل گرانی بلیت هواپیما را حل می کند، 
گفت: این گونه برخوردها در هیچ کشوری که صنعت هوانوردی 
پیشرفته و پویایی دارد دیده نمی شود و سازمان هواپیمایی با 
این شیوه برخورد نمی تواند گرانی بلیت را کنترل کند و فقط 
صورت مساله را پاک می کند. سوال این است که وقتی پلتفرم ها 
تعلیق شوند چه اتفاقی می افتد؟ آیا بلیت به قیمت مصوب به 
دست مسافر می رسد؟ قطعا تا زمانی که عرضه و تقاضا بالانس 
نباشد و ایرلاین های ما با تعداد بالای هواپیماهای فرسوده و 
زمین گیر مواجه باشند و تا زمانی که پروازها با تاخیرهای زیاد و 
کنسلی های غیرمترقبه به دلیل فرسودگی ناوگان و کمبود قطعه 
مواجه باشد، نمی توان در یک فضای ذهنی قیمت ها را تصویب 

کرد و انتظار رعایت قیمت از سوی ایرلاین ها را داشت. 
وقتی پلتفرم رسمی تعلیق شود، فضا برای واسطه گری ها و 
دلالی های غیررسمی باز می شود بلیت به صورت غیر رسمی و با 
روش های عجیب به چند برابر قیمت توسط دلالان به مسافران 

عرضه می شود و مسافران هم ناچار به خرید خواهند بود. 
سازمان هواپیمایی باید تنظیم گری را در حوزه هوانوردی به 
صورتی انجام دهد که بازار شفاف تر شود، نه اینکه پلتفرم های 

رسمی از گردونه خارج شوند و فضا برای دلالی بازتر شود. 
این کارشناس حمل و نقل با اشاره به مدیریت ناکارآمد 
سازمان هواپیمایی در حوزه تنظیم گری افزود: تعیین سقف برای 
قیمت بلیت از سوی سازمان هواپیمایی یکی از موارد بارز این 
ناکارآمدی است که معنی آن این است که ایرلاین ها وادار شوند 
بدون توجیه اقتصادی پروازهای خود را برنامه ریزی کنند در 
صورتی که اگر درآمدهای ایرلاین ها پوشش دهنده هزینه های 
جاری و توسعه ای و مولد سود منطقی نباشد، با چه توجیهی 
به کار خود ادامه دهد؟ او در پایان خاطرنشان کرد: صنعت 
هوانوردی برای بازگشت به روال عادی نیازمند رفع تحریم و 
نوسازی و بهبود اقتصاد کشور است و اینکه تصور کنیم می توان 
با برخورد با پلتفرم های فروش بلیت، در این صنعت تنظیم گری 

کرد، تصور واقع بینانه ای نیست. 

وزیر راه توپ را در زمین دیگری می اندازد
وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه گرانفروشی بلیت 
هواپیما طبق قیمت های مصوب نیست، گفت که سازمان 
هواپیمایی کشوری به دنبال طراحی یک پلتفرم متمرکز برای 

عرضه بلیت  است. 
 مهرداد بذرپاش در پاسخ به اینکه آیا بلیت هواپیما کم و 
گران شده است، گفت: بلیت هواپیما کم نشده و قدری بیشتر 
هم شده است، اما از مسئولان سازمان هواپیمایی خواسته ام 
که حتما باید فکری جدی درباره این موضوع اندیشیده شود؛ 
زیرا بلیت در شبکه های غیررسمی توزیع می شود و عده ای از 
سوداگران بلیت را گران تر به مردم می فروشند. کسانی که با 
آبروی صنعت بازی می کنند و به این صنعت اجحاف می کنند 

هم به دستگاه قضائی معرفی شوند. 
او خاطرنشان کرد: تعدادی از ایرلاین ها از جمله ایرلاین های 
بزرگ سقف بلیت را رعایت می کنند و در سایت رسمی خود 
بلیت را عرضه می کنند، ایرلاین های دیگر بلیت را به عوامل 
فروش می دهند که آنها هم در شبکه های مختلف چندلایه 
بلیت را عرضه می کنند که گرانفروشی اتفاق افتاده است. از 
این رو من از مسئولان سازمان هواپیمایی خواستم یک پلتفرم 
متمرکز ایجاد شود که بلیت ها را عرضه کند که سازمان هم 
به دنبال طراحی این پلتفرم است که هرچه سریع تر این کار 

انجام شود. 
وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به اینکه آیا برنامه ای برای 
گران شدن بلیت هواپیما وجود ندارد، گفت: همه بلیت ها 
گران نشده، چند فقره که در سایت ها مشاهده می کنیم 
گران فروخته می شود، قیمت های مصوب نیست. اگر خود 
شرکت هواپیمایی به گران فروشی اقدام کند، مستقیما به 
تعزیرات معرفی می شود که شده است؛ اگر عوامل فروش و 
لایه های بعدی به بهانه های مختلف گرانفروشی کنند هم لغو 
مجوزشان در دستور کار قرار می گیرد و هم به مراجع رسمی 
قضائی معرفی می شوند.  در ماه های گذشته موضوع افزایش 
قیمت بلیت هواپیما که خواسته شرکت های هواپیمایی 
است، به نتیجه نرسیده و همین موضوع شائبه کمبود بلیت 
و گران فروشی توسط ایرلاین ها را مطرح کرده که از سوی 
مسئولان صنعت هوایی تکذیب شده است. با وجود این در 
آخرین اظهار نظرات، سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرد 
ظرف چند روز آینده مصوبه ای برای پاسخگویی به مطالبات 

ایرلاین ها تصویب می شود. 
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بنــگاه ها

اخبــار
ضرب الاجل وزارت صمت 
به یک شرکت خودروسازی

معاون صنایع حمل و نقل وزارت صمت در 
نامه ای به مدیرعامل گروه بهمن تاکید کرد: 
عرضه کنندگان خودرو مکلفند محصولات 
خود را فقط از طریق سامانه یکپارچه فروش 
خودرو عرضه کنند و بر این اساس عرضه ۶00 
دستگاه دیگنیتی از سوی این خودروساز در 
بورس کالا، باید لغو شود.  منوچهر منطقی در 
نامه ای به مدیرعامل گروه بهمن اعلام کرد: پس 
از اتمام اعتبار مصوبه شصت و سومین نشست 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا، از 
تاریخ دهم آبان ۱40۱ تصمیم گیری درباره 
قیمت گذاری خودرو توسط شورای رقابت 
انجام می شود که آن شورا نیز در این راستا 
»دستورالعمل تنظیم بازار خودروی سواری« 
را در نشست شماره 543 موخ ۱۱ بهمن ۱40۱ 
مصوب و ابلاغ کرده است.  به گفته منطقی، 
سیاست های دستورالعمل ابلاغی در راستای 
عرضه خودرو به مصرف کنندگان واقعی بوده و 
همه شرکت های صنایع خودروسازی موظفند 
مفاد دستورالعمل مذکور را اجرا کنند.  معاون 
وزیر صمت تأکید کرده است: با توجه به بند 5 
ماده 5 شرایط طرف عرضه این دستورالعمل، 
عرضه کنندگان خودرو مکلفند محصولات 
تولیدی خود را فقط از طریق سامانه یکپارچه 
فروش خودرو عرضه کنند. فروش خودرو با 
قیمت های خارج از میزان تعیین شده توسط 
شورای رقابت نیز مشمول تعزیرات بوده و 
چنانچه محصول جدیدی نیز عرضه شود، باید 
توسط شورای رقابت تعیین قیمت شود.  به 
گزارش همشهری آنلاین، منطقی در این نامه 
یادآور شد: پیش از این دستگاه های نظارتی و 
تنظیم گر اقتصادی از جمله سازمان بازرسی 
کل کشور، شورای رقابت، سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و غیره، نیز 
مراتب مخالفت خود را با عرضه خودرو در بورس 
کالا از نظر قانونی به کرات اعلام کرده بودند که 
لازم الرعایه است.  وی تصریح کرد: بازار خودرو 
پس از فراز و نشیب های چند ماهه اخیر در مدار 
کاهش قرار گرفته است؛ بر این اساس هرگونه 
تحرک خارج از چارچوب های قانونی که منجر 
به اختلال در بازار و افزایش قیمت شود، توسط 
مراجع ذیربط تحت پیگرد قانونی قرار خواهد 

گرفت. 

دلیل گرانی گوشت قرمز 
مشخص شد

رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی در مورد 
دلایل گرانی اخیر گوشت گوسفندی گفت: 
بارش و رویش خوبی در مناطق غرب کشور 
داریم و علوفه در صحرا به صورت رایگان 
موجود است اما مناسبت هایی مانند عید 
قربان در پیش است، دامداران دام خود را نگه 
داشته اند تا منافع بیشتری کسب کنند. البته 

قاچاق دام نیز در افزایش قیمت موثر است. 
گوشت قرمز در روزهای اخیر گران شده 
است، به طوری که رصد قصابی های مرکز 
شهر نشان می دهد در یک هفته اخیر هر 
کیلو گوشت گوساله تا 30 هزار تومان گران تر 
شده و از 3۶0 هزار به 3٩0 هزار تومان افزایش 
یافته است. گوشت گوسفندی افزایش قیمت 
کمتری داشته است.  قصابان عامل این 
گرانی اخیر را نزدیکی عید قربان می دانند 
و می گویند دامداران دام های خود را برای 
عید قربان نگه داشته اند و عرضه دام در بازار 
خیلی کاهش یافته است.  وی در ادامه بیان 
کرد: یک زمان ما هر روز ۶ لاشه می آوردیم و 
هر ۶ لاشه را همان روز می فروختیم اما الان 
فروش ما از نصف هم کمتر شده است البته این 
را هم بگویم که ما ۶5 سال است در این شغل 
و این منطقه هستیم و چون خیلی از مردم 
ما را می شناسند و مشتری ما هستند هنوز 
فروشمان نسبت به مغازه های دیگر بهتر است 
وگرنه خیلی ها را می شناسیم که در یک روز 

یک لاشه هم نمی فروشند. 
اتحادیه گوشت گوسفندی در  رئیس 
مورد دلایل گرانی اخیر گوشت گوسفندی 
گفت: علت اصلی گرانی گوشت گوسفندی، 
عرضه کم است.  علی اصغر ملکی ادامه داد: 
با توجه به اینکه بارش و رویش خوبی در 
مناطق غرب کشور داریم و علوفه در صحرا 
به صورت رایگان در دسترس است و از طرف 
دیگر، مناسبت هایی مانند عید قربان و آمدن 
حجاج از مکه و عاشورا و تاسوعا در پیش 
است، دامداران دام خود را نگه داشته اند تا 
هم به وزن ایده آل تر برسد و برایشان این 
انگیزه به وجود آمده است که دام خود را در 
این مناسبت ها عرضه کنند که منافع بهتری 
برایشان دارد همچنین، دام در حال قاچاق 
است و این قاچاق هم در کمبود دام و گرانی 
موثر است.  رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی 
در مورد اینکه احتمال گرانی بیشتر گوشت 
گوسفندی وجود دارد یا خیر؟ گفت: با توجه به 
اینکه هوا رو به گرم تر شدن می رود، دامداران 
نمی توانند دام خود را بیش از حد نگه دارند اما 
اگر در این میان جلوی قاچاق دام گرفته نشود 
و صادرات هم صورت بگیرد بر وخامت اوضاع 
بازار گوشت افزوده خواهد شد و بازار را دچار 
تنش بیشتر می کند.  به گزارش همشهری 
آنلاین، ملکی در واکنش به اینکه مصرف 
گوشت قرمز چقدر کاهش داشته است؟ بیان 
کرد: تقاضا برای خرید گوشت حداقل 30 تا 
35 درصد کاهش یافته است چون توان مردم 

برای خرید گوشت قرمز ضعیف است. 

آرمان ملی: روزنامه آرمان ملی در تاریخ 
۱402/2/2۱ گزارشی با عنوان وام های بانکی 
برای نورچشمی ها درخصوص رانت های بانکی 
منتشر کرده بود با این استناد که دریافت هرگونه 
وام بانکی در مبالغ بالا نوعی رانت محسوب 
می شود و بانک ها قانون نانوشته خود را دارند، 
به طوری که برخی از نمایندگان مجلس بر این 
باورند که تغییر سیاست های بانکی با نظارت 
وزارت اقتصاد و بانک مرکزی در نحوه واگذاری 
تسهیلات به بنگاه ها و واحدهای اقتصادی خرد و 
کلان که خارج از رابطه است می تواند زمینه ساز 
تحقق شعار امسال و توسعه اقتصادی شود که 
دراین خصوص دفتر امور بانکی و بیمه ای وزارت 
اقتصاد و دارایی جوابیه ای که در ادامه می خوانید 
را ارائه کرده است:  از بهمن ماه سال ۱400 بر 
اساس توافق وزارت امور اقتصادی و دارایی با 
بانک های دولتی و خصوصی  شده برای پرداخت 
تسهیلات خرد بر مبنای اعتبارسنجی و یا حداقل 
وثایق تا تاریخ ۱402/2/۱5، بانک های تحت 
مدیریت این وزارتخانه تعداد یک میلیون و 820 
هزار و 8۱5 وام، مجموعا به مبلغ ۶۶ هزار و 8 

میلیارد تومان پرداخت کرده اند. 
   براساس ماده )۱( آیین نامه اعطای 
تسهیلات بانکی مصوب سال ۱3۶2 هیات 
توسط  تسهیلات  »اعطای  وزیران  محترم 
بانک ها باید به ترتیبی صورت پذیرد که براساس 
پیش بینی های مربوطه اصل منابع تامین شده 
برای این تسهیلات و همچنین سود مورد انتظار 
در صورت تحقق، در مدت معین قابل برگشت 
باشد« براساس ماده )۶( آیین نامه موصوف نیز 
»اعطای تسهیلات عنداللزوم به تشخیص بانک، 

منوط به اخذ تامین کافی برای حفظ منابع بانک 
و حسن اجرای قراردادهای مربوطه است.« 
همان گونه که از مفاد دو ماده یاد شده استنباط 
می شود چنانچه در قانون یا مقررات حکم خاصی 
در ارتباط با نحوه اخذ وثایق و تضامین پیش بینی 
نشده باشد بانک با استناد به احکام یادشده باید 
متناسب با اهلیت و اعتبارسنجی متقاضیان 
نسبت به دریافت وثیقه یا تضمین اقدام کند. 
بدیهی  است با توجه به سابقه اعتباری مشتریان 
و اعتبارسنجی صورت پذیرفته نحوه برخورد 
شعب بانک ها با دریافت کنندگان تسهیلات 
متفاوت خواهد بود و هر مشتری بسته  به میزان 
تسهیلات دریافتی باید نسبت به تودیع تضمین 
خاص اقدام کند. البته چنانچه در قانون حکم 
خاصی برای دریافت وثیقه پیش بینی شده باشد 
)مانند تسهیلات ازدواج( بانک ها ملزم به رعایت 
قانون خواهند بود. ذکر این نکته ضروری است 
که با توسعه نظام اعتبارسنجی در کشور امکان 
حذف وثایق و تضامین برای دریافت تسهیلات 
وجود خواهد داشت، لیکن از آنجا که مبحث 
اعطای تسهیلات برمبنای اعتبارسنجی در 
کشور نوپا است تحقق این امر نیازمند گسترش 
زیرساخت ها و فرهنگ سازی لازم است که با 
گذشت زمان اجرایی خواهد شد. بدیهی است تا 
آن زمان برای تسهیل پرداخت تسهیلات پذیرش 
انواع وثایق و تضامین توسط مقام ناظر پیش بینی 
شده تا مشتریان بتوانند از دریافت تسهیلات 

بهره مند گردند. 
    در دولت سیزدهم اصلاح رفتار بانک ها 
به نفع مردم یکی از رویکردها و اولویت های 
دولت و وزارت امور اقتصادی و دارایی بوده است. 

از مهم ترین اقدامات قابل اشاره برای تحقق 
تغییر رویکرد اشاره شده، تسهیل پرداخت 
تسهیلات خرد است، در این راستا در دی ماه 
سال ۱400 این وزارت با توافق بانک های دولتی 
و خصوصی  شده طرح پرداخت تسهیلات خرد 
بر مبنای اعتبارسنجی و یا حداقل وثایق را در 
دو سطح تا 500 میلیون ریال و 500 میلیون 
ریال تا ۱000 میلیون ریال در گام اول برای 
کارکنان، بازنشستگان و مستمری بگیران 
دستگاه های دولتی، عمومی، غیردولتی و 
شرکت های بزرگ عملیاتی کرد و طی نامه 
شماره ۱804٩2/۶2مورخ۱400/۱0/2٩ موضوع 
را برای اجرا به بانک های یاد شده ابلاغ کرد. از 
ابتدای ابلاغ بخشنامه مزبور تا تاریخ۱402/2/۱5 
عملکرد بانک های تحت مدیریت این وزارت به 

شرح جدول ذیل است. 
   همچنین در راستای ابلاغ راهبردها و 
سیاست های بخش بانکی از تاریخ ابلاغ، مؤسسه 
اعتباری مکلف شده اند، در چارچوب ضوابط 
ابلاغی شورای پول و اعتبار، تسهیلات خرد تا 
سقف دو میلیارد ریال)2. 000. 000. 000 ریال( 
را با شرایط امتیاز اعتباری، رتبه اعتباری داخلی 
و سقف اعتبار مشتری و صرفاً در قالب عقود قانون 
عملیات بانکی بدون ربا به مشتری پرداخت 
کنند. در اعطای تسهیلات مذکور به مشتریان 
دارای سابقه و امتیاز اعتباری، مؤسسه اعتباری 
با رعایت تکالیف قانونی و مقررات مرتبط، مکلف 
است متناسب با امتیاز اعتباری مشتری، میزان 
تسهیلات خرد اعطایی و درجه نقد شوندگی 
وثایق و تضامین ارائه شده، حداکثر دو مورد 
از وثایق/تضامین به شرح زیر را از تسهیلات 

گیرنده دریافت کند.    اوراق تجاری از قبیل 
چک یا سفته مشتری؛   اوراق بدهی اعم از اوراق 
پذیرفته شده در بازار سرمایه و غیر آن؛   سهام 
شرکت های پذیرفته شده در بورس ازجمله سهام 
عدالت؛   واحدهای سرمایه گذاری صندوق های 
سرمایه گذاری قابل معامله در بورس؛   چک یا 
سفته توسط ضامن؛   اموال عینی باارزش عرفی 
از قبیل خودرو، مسکوکات یا مصنوعات طلا؛   
حساب یارانه اشخاص؛   گواهی کسر از حقوق 
توسط مشتری یا ضامن؛   ضمانت یک نفر 
کاسب دارای پروانه کسب که در زمان اعطای 
تسهیلات دارای فعالیت اقتصادی دایر باشد؛  
 در مناطق روستایی ضمانت یک نفر ساکن 
روستا که اهلیت و صلاحیت وی توسط شورای 
اسلامی روستا مورد تأیید واقع گردد، ممهور 
به مهر شورای اسلامی روستا؛   سیم کارت 
دائمی ثبت شده تحت مالکیت مشتری؛   برای 
روستائیان، کشاورزان، دامداران سنتی و عشایر، 
پروانه چرای دام، پروانه چاه کشاورزی، سند 
مالکیت اراضی کشاورزی، ضمانت زنجیره ای؛   
ضمانت صادره توسط بنگاه محل اشتغال مشتری، 
متضمن تضمین دیون تسهیلات گیرنده؛   
قرارداد لازم الاجرا.   سایر وثایق به تشخیص 

موسسه اعتباری.
براساس ضوابط یاد شده، دریافت وثیقه نقدی 
از مشتری برای اعطای تسهیلات خرد، در قالب 

انواع سپرده ، ممنوع گردیده است.  
تخلف  هرگونه  شده  یاد  موارد  به رغم 
 احتمالی در پرداخت تسهیلات از طریق سامانه

Bazresi. mefa. ir این وزارت و یا بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران قابل پیگیری است. 

سرنوشت بلیت هواپیماسرنوشت بلیت هواپیما  
به کجا رسید؟به کجا رسید؟

بررسی »آرمان ملی« درخصوص علل افزایش قیمت ها؛ 

از بهمن ۱۴۰۰ تا نیمه اردیبهشت ماه؛ 
پرداخت 66 هزار و 8 میلیارد تومان تسهیلات خرد بدون ضامن 

از سوی بانك های تحت مدیریت وزارت اقتصاد

جوابیـه
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ماده مغذی »تورین« به افزایش طول عمر کمک می کندآشنایی با علائم پرکاری تیروئید
  یک فوق تخصص غدد درون ریز و متابولیسم 
گفت: تیروئید غده ای است که سوخت و ساز بدن را 
کنترل می کند. ساسان شرقی، بیان داشت: افزایش 
یا کاهش وزن همیشه نشانه های کم کاری یا پرکاری 
تیروئید نیست. وی افزود: اگر تیروئید پرکار باشد 
سوخت و ساز بدن افزایش پیدا کرده و همین امر 
باعث فرسودگی بدن می شود. او ادامه داد: به طور روز 
افزون ما با افرادی سرکار داریم که علائم خستگی بدن 

و بی حالی دارند که بعضا به تیروئید مربوط نیست. 
شرقی گفت: اشتهای زیاد اما لاغری بدن یکی از علائم 
تیروئید پرکار است. وی اظهارکرد: بیماری تیروئید 
قابل پیشگیری نیست. علائم ژنیتکی، عوامل محیطی 
و... منجر به ایجاد تیروئید پرکار می شوند. شرقی ادامه 
داد: کاهش وزن، افزایش اشتها، کاهش خواب، لرزش 
دست، تپش قلب، تنگی نفس از دیگر علائم تیروئید 

پرکار است.

 یک مطالعه نشان می دهد که اسید آمینه موجود 
در گوشت، ماهی و نوشیدنی های انرژی زا ممکن است 
تنظیم  کننده پیری در حیوانات باشد. محققان دریافتند 
که کمبود اسیدآمینه به نام تورین به نظر می رسد عامل 
اصلی پیری در موش های آزمایشگاهی باشد: سطح تورین 
آنها به طور طبیعی با افزایش سن کاهش می یابد، اما دادن 
مکمل تورین روزانه به موش های میانسال روند پیری را 
کُند کرد. در یک تحقیق موش های مصرف کننده تورین 

۱0 تا ۱2 درصد بیشتر زنده ماندند. این موش ها همچنین 
لاغرتر ماندند، استخوان ها و ماهیچه های قوی تری حفظ 
کردند، رفتارهای کمتری شبیه افسردگی و اضطراب نشان 
دادند و سیستم ایمنی جوان تری داشتند. »ویجی یاداو«، 
سرپرست این مطالعه گفت: در بررسی ما مشخص شد 
موش های حاوی تورین سالم تر و جوان تر از موش های 
کنترل به نظر می رسیدند. یاداو افزود: ما به مردم توصیه 

نمی کنیم که مکمل های تورین را مصرف کنند.

 تبعات پشت میزنشینی
 رئیس انجمن فیزیوتراپی خوزستان با تاکید بر توجه ویژه 
به عملکرد و سلامت مفاصل، گفت: بعضا مشاهده می شود که 
کارکنان و کارمندان، ساعت ها مفصل خود را در یک وضعیت 
ثابت و بی تحرک نگه می دارند و از انجام تمرینات دامنه ای 
مفاصل غافل می شوند که این مساله یک نکته بسیار منفی و 
تهدیدی برای بدن است. دکتر مجید روان بخش در گفت وگو 
با ایسنا با اشاره به آثار منفی پشت میزنشینی کارمندان، اظهار 
کرد: هر چند انجام تمرینات ورزشی منظم در زندگی همه 
افراد ضروری و ضامن سلامتی است و همه افراد باید ورزش 
کنند تا بدنی سالم و دارای عملکردی بهینه داشته باشند و از 
وضعیت بدنی خوبی برخوردار باشند اما باید علاوه بر انجام 
مستمر برنامه های ورزشی به نکات دیگری نیز توجه کرد. وی 
افزود: گاهی مشاهده می شود افراد پشت میزنشین و کارمندان 
دفتری ساعت ها در مورد وضعیت میز و صندلی، ارتفاع آن ها 
و راحتی و یا مناسب بودن این موارد تبادل نظر می کنند و در 
نهایت همه افراد از یک صندلی با مشخصات ارگونومیکی 
خاص، بسته به سلیقه و احساس راحتی لحظه ای، روزها، ماه ها 
و حتی در مواردی سال ها استفاده می کنند. رئیس انجمن 
فیزیوتراپی خوزستان بیان داشت: این در حالی است که باید 
توجه شود قرار گرفتن در هر وضعیت بدنی و نشستن طولانی 
مدت روی هر نوع صندلی با هر نوع خصوصیت ساختاری، چه 
خوب و چه بد، وضعیت بدنی فرد را به گونه ای نگه  می دارد که 
به هر حال تعدادی از عضلات در طولی بلندتر از طول طبیعی 
و تعدادی از عضلات در طولی کوتاه تر از طول فیزیولوژیک خود 
قرار می گیرند و بنابر یک اصل فیزیولوژیکی عضلاتی که به 
مدت طولانی در طول بلند قرار می گیرند دچار ضعف می شوند 
و عضلاتی که در زمان های بلند در طول کوتاه قرار می گیرند 
به این طول کوتاه عادت می کنند و دچار کوتاهی عضلانی و 
یا کنتراکچر می شوند که این مساله به رغم کم اهمیت تلقی 
شدن توسط کارمندان، می تواند تبعات زیادی را برای بدن شان 
به همراه بیاورد. روان بخش بیان کرد: توصیه می شود افراد روی 
صندلی خود و در پشت میزهایشان به صورت طولانی  مدت 
در یک وضعیت خاص و ثابت قرار نگیرند و دائما وضعیت بدنی 
خود را در دامنه های فیزلوژیک جسمی در مفاصل مختلف 
تغییر دهند و هیچ وقت اجازه ندهند یک وضعیت بدنی 
خاص در مدت طولانی دستخوش تغییر طولی ماندگار برای 
عضلات بدن شود تا این عضلات، دستخوش اختلالات شایع 
حرکتی شامل ضعف یا کوتاهی عضلانی نشوند. رئیس انجمن 
فیزیوتراپی خوزستان عنوان کرد: نباید تنها به دلیل اینکه 
در ابتدای نشستن احساس می کنیم که روی یک صندلی 
راحت نشسته ایم فکر کنیم می توانیم ساعت های متمادی 
روی این صندلی بنشینیم و به قرار گرفتن عضلات و بدن در 
یک وضعیت خاص و تبعات آن توجه نکنیم. وی تصریح کرد: 
بهترین و راحت ترین صندلی هم در صورت استفاده طولانی  
مدت بعد از یک بازه زمانی می تواند به عنوان یک صندلی بد 
تلقی شود زیرا تمامی عضلاتی که در طول های غیرمتعارف 
فیزیولوژیک خود قرار گرفته اند، می توانند عاملی برای صدمه 

جسمی به افراد باشند.
 آسیب به مفاصل 

 این فیزیوتراپیست با تاکید بر توجه ویژه به عملکرد و 
سلامت مفاصل، گفت: بعضی وقت ها مشاهده می شود که 
کارکنان و کارمندان، ساعت ها مفصل خود را در یک وضعیت 
ثابت و بی تحرک نگه می دارند و از انجام تمرینات دامنه ای 
مفاصل غافل می شوند که این مساله یک نکته بسیار منفی و 
تهدیدی برای بدن است زیرا مفاصل برای تغذیه سالم و دفع 
مواد متابولیسمی از خود به حرکت نیاز دارند و بخش هایی از 
مفصل مانند غضروف و سطوح مفصلی که هیچ عروق خونی 
ندارند به دنبال تغییر دامنه های حرکتی و اعمال نیروی وزن و 
فشرده شدن و یا سایر نیروهای اعمال شده توسط عضلات به 
آن ها، از طریق اعمال بار و تسهیل انتشار مواد غذایی به داخل 
مفصل و سپس برداشته شدن فشار و خروج مواد زائد از آن ها، 
عملا تغذیه می شوند و مواد دفعی ناشی از متابولیسم خود را به 
خارج از مفصل می رانند. معاون آموزشی و پژوهشی سازمان 
نظام پزشکی اهواز ادامه داد: از طرف دیگر، قرار گرفتن در 
وضعیت های ایستاده به صورت طولانی  مدت و بدون برداشتن 
فشار از روی مفاصل، منجر به از دست رفتن بیش از حد آب 
و مایع درون مفصل می شود که اگر این فشرده شدن مفصل 
ادامه دار باشد و فشار برای مدت زمانی طولانی از روی سطوح 
مفصلی برداشته نشود، سطوح مفصلی دچار سوءتغذیه 
می شوند و سپس دچار افزایش ریسک بروز صدمات ساختاری 
و تخریبی در سطوح مفصلی خواهند شد. وی افزود: به تدریج 
و با پیشرفت این نوع آسیب های مفصلی، بعد از مدتی مشاهده 
می شود افرادی که زیاد سرپا می ایستند و به مفاصل زانو، مچ پا 
و لگن اجازه حرکت کافی و دوره ای نمی دهند، دچار اختلالات 
زیادی می شوند. این افراد دچار سندروم های مختلف، 
دردهای مفصلی و آسیب های جدی ساختاری و تخریب 
در سطوح مفصلی می شوند. روان بخش عنوان کرد: تنها راه 
مقابله با این شکل از آسیب مفصلی، انجام حرکات دامنه ای و 
دوره ای در مفاصل مختلف بدن در ساعت های کاری خصوصا 
توسط کارمندان و پشت میزنشینان است. روان بخش افزود: 
توصیه می شود پس از انجام چند ساعت کار سبک و ذهنی، 
افراد ورزش کنند و ضربان قلب و تعداد و سپس عمق تنفس 
را اصلاح کنند و با انجام نفس های عمیق  و کم تعداد موجب 
افزایش سطح اکسیژناسیون و اصلاح عملکرد تنفس موثر بر 
متابولیسم پایه شوند تا با بهبود گردش خون در بدن، توان 
جسمی سیستم های پایه بدنی افزایش یابد و بدن آمادگی 
بیشتری برای تحمل شرایط استرسی و تنش های محیطی 

را داشته باشد.
 پیشگیری 

روان بخش گفت: به همه کارمندان و پشت میزنشینان 
توصیه می شود، عضلات را در زمان های طولانی در طول 
کوتاه تر یا بلندتر از حد خود قرار ندهند تا از ضعف و 
کوتاهی های عضلانی جلوگیری شود. مفاصل نیز در دامنه 
کامل خود حرکت داده شوند تا به خوبی تغذیه شوند و مواد 
دفعی شان را به راحتی دفع کنند. وی ادامه داد: از طرف دیگر، 
قفسه سینه و سیستم های قلبی، عروقی و ریوی مورد توجه 
قرار بگیرند و گهگاهی ورزش های پرتحرک و کمی شدید مانند 
دویدن انجام شود. بالارفتن از طبقات محل کار با پله به جای 
آسانسور می تواند نقش زیادی در بهبود عملکرد قلب وعروق 

و تنفس داشته باشد. 

 عمــود ی  افقــی

  معمولا در شیرخواران ۱2 تا ۱8 ماهه 
به صورت طبیعی مقداری پای پرانتزی 
دیده می شود، به خصوص در نوزادان 
کوچک تر این موضوع شایع و طبیعی 
است. انتظار می رود با افزایش سن کودک 
روند رشد پاها اصلاح شود. شیرخواران 
بالای ۱8 ماه تا دو سال که به خوبی راه 
می روند، اگر همچنان تحمل وزن خود 
را ندارند و پرانتزی راه می روند، باید برای 
بررسی بیشتر توسط پزشک متخصص 
ویزیت شوند. بیماری های مختلفی سبب 
بروز پای پرانتزی در کودک می شوند، 
احتمال ابتلاء به نرمی استخوان، کمبود 
ویتامین D و یا شکستگی هایی که در 
استخوان پا و زانو ایجاد شده می تواند 
موجب شود تا کودک شما پرانتزی راه 
برود، بنابراین برای درمان باید به محض 
مشاهده نشانه ها کودک تحت درمان 
قرار گیرد. نکته مهم این است که راه 
رفتن غیرطبیعی از موضوع تکامل و 
پایین  سنین  در  بودن  فیزیولوژیک 
تشخیص داده شود. توجه داشته باشید 
اگر تنها در یکطرف بدن و یا یک زانو 
مشکلی مشاهده کردید باید بدانید این 
مساله غیر طبیعی و نیازمند درمان توسط 
جراح ارتوپد یا متخصص اطفال است. 
در سنین پایین پرانتزی بودن پا کاملا 
طبیعی است و نیاز به مداخله یا پیشگیری 
ندارد، ولی برای کودکان بالای دو سال 
باید برای عدم تقارن و غیرهماهنگ بودن 
سایز پاها اقدامات درمانی انجام شود، 
ارجاع به موقع به متخصص و رعایت 
اقدام  مهم ترین  پزشک  توصیه های 
برای درمان پای پرانتزی است. استفاده 
از جراحی های ترمیمی و در مواردی 
که مشکوک به نرمی استخوان و شلی 
مفصل هستیم بررسی های آزمایشگاهی 
و تجویز دارو از جمله درمان های پای 
پرانتزی است. گاهی شروع و یا تحمیل 
راه رفتن های خیلی زود به شیرخواران 
می تواند مشکلاتی مثل پای پرانتزی را 
برای کودک شما ایجاد کند، بنابراین 
آموزش راه رفتن پیش از موعد را به 

شیرخواران تحمیل نکنید.

 امیرحسین حسینی 
 فوق تخصص اطفال  

اینفوگرافیک : آرمان ملی 
اگر شما هم از طرفداران طعم های شیرین هستید، به جای شیرینی از میوه  استفاده کنید. به طور مثال انواع انجیر، به خصوص اگر کاملا رسیده باشند، طعم 

شیرینی زیاد و بافت نسبتا چسبناکی دارند و به خوبی می توانند یک جایگزین باکیفیت برای خوراکی های شیرین رایج مثل کیک ها و کلوچه ها باشند.

این میوه ها را جایگزین شیرینی کنید

آناناس به عنوان یکی از میوه های استوایی سرشار از فیبر، ویتامین C و بروملین است. بروملین در گروه آنزیم ها قرار می گیرد و می تواند به 
تسکین التهاب و بهبود کیفیت گوارش کمک کند. افرادی که به نوشیدنی های شیرین علاقه مند هستند، می توانند از تکه های آناناس یخ زده 

برای تهیه نوشیدنی های خنک، طبیعی و فوری استفاده کنند. 

 سیب  طعم شیرین و مطلوبی دارد. هر عدد سیب متوسط حدود ۴ گرم فیبر و ۱۰۰ کیلوکالری انرژی به بدن می رساند، درحالی که
 و آنتی اکسیدان  را هم دارد. البته افزودن کره مغزها یا دانه ها به سیب می تواند پروتئین دریافتی و غلظت C مقادیر خوبی از ویتامین

.طعم شیرینی در این خوراکی ساده را افزایش دهد

 آناناس 

سیب 

انواع انجیر، به خصوص اگر کاملا رسیده باشند، طعم شیرینی زیاد و بافت نسبتا چسبناکی دارند و به خوبی می توانند یک 
جایگزین باکیفیت برای خوراکی های شیرین رایج مثل کیک ها و کلوچه ها باشند. فیبر موجود در انواع انجیر هم زیاد است و اضافه 

کردن آن به صبحانه، ناهار، میان وعده، دسر یا نان های سبوس دار می تواند کیفیت تغذیه شما را ارتقا بدهد.

خرما می تواند یکی از بهترین گزینه ها برای علاقه مندان به خوراکی های شیرین باشد. انواع خرما به طور طبیعی 
سرشار از فیبر، پتاسیم و آنتی اکسیدان  هستند و از این نظر هم مواد مغذی مناسبی به بدن می رسانند. می توانید از انواع 

کره مغزها در کنار خرما استفاده کنید تا یک میان وعده باکیفیت و شیرین داشته باشید.

 انجیر تازه 

 خرما 

  ۱- خشــمگین- فیلمــی از آزیتــا موگویــی 2- 
رسم وســنت- یکدفعه- آلات وادوات جنگ 3- بدبختی- 
جهنم- یارمجنون 4- کمی واندکی-  طول عمر - نســیم 
شــب- بااهمیــت 5- عددهندســی- ماده قنــدی در 
اغلــب میوه ها- نوعــی کلاه ۶- چوپــان- بافرهنگ- گاه 
شــاعرانه ٧- بدی کردن- دیوشــاهنامه- ویژه وخاص 8- 
نیست شونده- استانی در ایران- خشک ٩- عددماه- شهری 
در استان یزد- مقابل بردن ۱0- صاحب ودارنده- پرسش- 
خویشاوندی ها ۱۱- شــهری در  گیلان- استان همسایه 
سیستان وبلوچســتان- مخالف کهنه ۱2- رنگ پوســت 
موز- تزریق ژل- خاندان وقوم-  آتــش را می گویند ۱3- 
نژادشناس- نوعی نان فرانسوی- یکی از خدایان باستانی 
تمدن بابل اســت ۱4- شــهر مدفن مولانا- خداحافظی- 

درس نویسندگی ۱5- موسس ایلخانان- سکه نقره
  

۱- فیلمی از داوود موثقی- از اشکال هندسی 2- جلاداده شده- استوار- پیامبر 3-  نانی که از شب 
مانده باشد- مسابقه اتومبیلرانی- از شهرهای ترکیه 4- رب النوع ســومریان- مالیات مرزی- کشنده 
بی صدا- خــودکار معروف 5- رهایی بخشــیدن از انــدوه- تألیف کننده- خــدای درویش ۶- حرف 
دهن کجی- وســایل زندگی- سرازیر ٧-  پیش شماره - دیکتاتورانگلیســی- از برندهای گوشی همراه 
8- مرکزخوزستان- خسیس- مجموعه نمایشــی به کارگردانی کیارش اسدی زاده ٩- نوعی مسلسل 
دستی- فیلمی از جیمزکامرون- خم کاغذ ۱0- دودمان- قســمت خارجی ساختمان- شمردن ۱۱- 
یارغم-  سیاره خودمان- شهری درگیلان ۱2- شایسته وسزاوار- خرس آسمانی- واحدپول چین- اهلی 
و دست آموز ۱3- همدل ومهربان- زننده- اسب سفید ۱4- گل شهیدان- برآمدگی که بر بالای معابد و 

مساجد می سازند- گوش کردن ۱5- غذایی از بادمجان- قدیمی ترین نوازنده سنتور در ایران



 

مزایده مداحی در ارومیه 
مدیر ارتباطات سازمان آرامستان های شهرداری ارومیه 
هدف از مزایده مداحی را ساماندهی مداحان و قاریان قرآن 
در آرامستان عنوان کرد و گفت: در حال حاضر افرادی که 
هیچ سر رشته ای از مداحی ندارند در آرامستان ها مشغول 
به مداحی و قرائت قرآن هستند.  علی سیفی در گفت وگو با 
ایلنا، در رابطه با مزایده مداحی شهرداری ارومیه گفت: طی 
شکایاتی که خانواده های معزا از اخذ مبالغ نامتعارف از سوی 
تعدادی مداح بر سر مزار عزیزانشان داشتند تصمیم گرفته شد 
تا به جهت ساماندهی مداحان مزایده برگزار شده و پیمانکار 
انتخاب شود.  او افزود: جهت رفاه حال شهروندان و خانواده 
متوفیان، مداحان و قاریان قرآن در آرامستان های ارومیه 
ساماندهی خواهند شد.  سیفی هدف از برگزاری مزایده 
مداحی را انتخاب پیمانکار و اختصاص مکان مناسب جهت 
استقرار مداحان و ساماندهی و تعریف تعرفه های مناسب برای 
مداحی عنوان کرد و گفت: گاه مشاهده می شود افرادی که 
هیچ آشنایی با مداحی و تلاوت قرآن ندارند اقدام به گرفتن 

مبالغ هنگفت از خانواده های متوفی می کنند. 
مدیر ارتباطات سازمان آرامستان های شهرداری ارومیه 
ادامه داد: با انتخاب پیمانکار و برای شناسایی بهتر مداحان و 
قاریان قرآن با لباس های فرم همسان و کارت شناسایی در 

آرامستان حضور پیدا خواهند کرد. 
سیفی با بیان اینکه در سنوات گذشته آمبولانس های 
آرامستان نیز به همین صورت و با برگزاری مزایده و انتخاب 
پیمانکار ساماندهی شدند، گفت: این اقدام هیچ سودی برای 
شهرداری ارومیه و سازمان آرامستان ها نداشته و صرفا جهت 

رفاه حال شهروندان صورت می گیرد. 

قطع برق در شیراز
شرکت برق منطقه ای فارس در خصوص بروز خاموشی در 
برخی نقاط از کلانشهر شیراز، اطلاعیه ای صادر و توضیحاتی 
ارائه کرد و گفت قطع برق طی دو روز در مناطقی از شیراز به 
دلیل وزش تندباد و ازدیاد بار و گرمای بیش از حد، حادث 

شده و برنامه ریزی شده نبوده است. 
در اطلاعیه  شرکت برق منطقه ای فارس، آمده است: به 
اطلاع همشهریان عزیز در شیراز می رساند به دلیل بروز اشکال 
فنی در تجهیزات برخی ایستگاه های برق، ناشی از ازدیاد بار 
و گرمای بیش از حد، متاسفانه شاهد قطع برق ناخواسته 
در مناطق و محلاتی از این کلانشهر به شکل کوتاه مدت 
بوده ایم. بدیهی است اقدامات فنی برای رفع موارد فوق در 
حال اجراست و در چند ساعت پیش رو، با همکاری بی دریغ 
مردم فهیم شیراز خاموشی های یاد شده مرتفع خواهد شد. 

در بخشی از این اطلاعیه، شرکت برق منطقه ای فارس 
ضمن عذرخواهی از شهروندان شیرازی به دلیل مواجهه با 
خاموشی و قطع برق، تصریح کرده است که تاکنون هیچگونه 
برنامه خاموشی نوبتی در دستور کار قرار ندارد.  برق منطقه ای 
فارس در این اطلاعیه از مشترکان درخواست کرده است که 
با مصرف بهینه و رعایت الگوهای پیشنهادی، صنعت برق را 

برای تامین نیاز ایام گرم تابستان، یاری کنند.

پروازهای فرودگاه مهر آباد
کنسل کردن و تاخیر های طولانی مدت و بی برنامه 
پرواز های فرودگاه مهرآباد با توجه به افزایش قیمت بلیت ها 
مشکلات زیادی را برای مسافران به وجود آورده است از 

مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند. 
یک شهروند از تهران 

کمبود روزنامه
سهمیه آرمان ملی برای روزنامه فروشی های کرج کم است. 

ساعت ٩ دیگر روزنامه آرمان ملی را به دست نمی آوریم. 
حسینی از کرج 

راننده تاکسی
راننده تاکسی هستم و امنیت شغلی در کارم اصلا ندارم. 
هر قطعه ای که برای ماشین می خواهیم بخریم هر لحظه 
دو برابر می شود. روی تاکسی ها برای شکایت مردمی شماره  
زده اید، رانندگان تاکسی شکایات خود را باید به کجا ببرند. از 
مسئولان تقاضا داریم که کاری کنند که قیمت قطعات لوازم 
یدکی ماشین ها را کمی پایین بیاورند تا ما هم با این همه 

مشکل روبه رو نشویم. 
اکرمی از تهران

مشکلات مستاجران
متاسفانه عده ای از صاحبخانه ها به شرایط اقتصادی و 
مشکلات مستاجران توجهی ندارند مخصوصا امسال که سود 
بانکی نیز کم شده است، هر میزانی که دلشان خواست اجاره 
خانه را تعیین می کنند و هیچ قانونی هم وجود ندارد که به 
میزان کرایه ها و چگونگی ثبت آنها در دفاتر املاک رسیدگی 
کند. امیدواریم مجریان قانون برای حمایت از اقشار آسیب 
پذیر جامعه طرحی را تدوین و در مجلس شورای اسلامی 

مورد بررسی و تصویب قرار دهند. 
یک شهروند از تهران

رهاسازی کودکان
این روزها در روزنامه ها و خبرها نوشته می شود که کودکان 
را در کنار خیابان ها رها می کنند و مسئولان دولتی باید بدانند 
که تمام این مشکلات و رهاسازی این کودکان به دلیل فقر 
اقتصادی و مشکلات اقتصادی می باشد کمی به فکر اقشار 

ضعیف جامعه باشید.
جعفری از تهران

آرمان ملی: در حالی که محسن اردکانی، مدیرعامل آبفای تهران، 
روز گذشته با حضور مقابل دوربین های تلویزیون اعلام کرد که »از 
امروز صبح در هیچ نقطه ای از تهران قطع آب نداریم.« شهروندان 

تهرانی همچنان با مشکلات بی آبی و تبعات آن مواجه بودند. 
در روزهای گذشته ویدئوهایی از توزیع آب با تانکر در برخی 
مناطق شهر تهران در فضای مجازی دیده و دست به دست شده، 
همزمان شهروندان ساکن تهران و کرج از مشکلات خود به دلیل 
نداشتن آب با به تصویر کشیدن شیرهای باز آب که حتی قطره ای 
از آن نمی چکد، به نمایش گذاشته اند. هفت  تیر، میرزای شیرازی، 
الهیه، کارگر، مرزداران، شهرآرا، پونک، ستارخان و چند محله دیگر از 
جمله مناطقی بودند که شهروندان ساکن آنها از افت فشار، کدر شدن 
و قطع آب محل سکونت خود را اعلام کردند. خبرهایی هم از گوشه 
و کنار مبنی بر بالا رفتن قیمت آب معدنی و نایاب شدن در مناطق 
دچار کم آبی، منتشر شد که البته با توجه به رابطه نیاز اورژانسی به 
اقلام مصرفی و نایاب شدن آن در جامعه ما، خبر عجیبی به نظر 
نمی رسید.   برخی کاربران در توئیتر یا اینستاگرام )پلتفرم های فیلتر 
شده در ایران( به صحبت های عباسعلی نوبخت، معاون وزیر جهاد 
کشاورزی اشاره کردند که در تاریخ یک خرداد به رسانه ها گفته بود 
برای 2 میلیارد نفر هم می توانیم آب تأمین کنیم؛ او گفته بود اگر دور 
تا دور کشور را دیوار هم بکشند و با جای دیگری ارتباط نداشته باشیم 
باز هم می توانیم امور کشور را پیش ببریم. آنچه که برای مردم ایران، 
یادآور صحبت های جواد اوجی، وزیر نفت در یک برنامه تلویزیونی بود 

که به اروپایی ها گفته بود زمستان سختی پیش رو دارند. 
     صرفه جویی کنید

روز گذشته، قطع آب در مناطقی از تهران در حالی ششمین روز 
خود را سپری کرد که کرج هم در برخی مناطق خود با بحران کم 
آبی، بی آبی و قطع آن مواجه شد و این قطع شدن جدید بعد از بارش 

باران در روز پنجشنبه گذشته و سیلابی که روز جمعه به راه افتاد 
رقم خورد. گفته می شود که وقوع سیل باعث ریزش کوه در محور 
کرج- چالوس شد و حدود 200 متر از این جاده را به طور کامل، 
تخریب کرده. سیلاب و رانش گسترده زمین در اطراف چالوس و 
نیز در مسیر انتقال آب از سد امیرکبیر به  تاسیسات آبرسان تهران 
در بستر رودخانه کرج از دلایل قطع آب در مناطقی از تهران و کرج 
عنوان شده است.  علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در حاشیه نشست 
هیات دولت در جمع خبرنگاران گفته که سیلاب باعث شده توده 
بسیار بزرگی از سنگ و گل و لای وارد بستر رودخانه شود و ارتباط 
آب با شهر تهران و کرج را قطع کند. این اتفاق در پایین دست سد 
کرج بین سد اصلی و سد تظمینی افتاده است.  محرابیان با اشاره به 

انتقال ماشین آلات از مسیری باتلاقی به منطقه، توضیح داده که از 
دوشنبه با حفر کانال، آب به سمت پایین دست سد در تهران و کرج 
جاری شد اما به خاطر ورود گل ولای با کدورت آب مواجه شدیم. او 
با بیان اینکه در حال حاضر تصفیه خانه های تهران با حداکثر ظرفیت 
مشغول به کار هستند از مردم خواسته در راستای کمک به دولت، 

صرفه جویی کنند تا مخازن به حالت طبیعی برگردد. 
به گفته وزیر نیرو، 20 درصد آب مصرفی تهران از سد کرج دریافت 
می شود به همین دلیل عمده مشکلات مربوط به مناطق غربی و 
شمال غرب تهران بوده است و این در حالی است که مردم مناطق 3، 
٧، ۶، ۱۱ و برخی مناطق دیگر در تهران اعلام کرده اند که با مشکل 

کم آبی و قطع آن روبه رو هستند. 
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استان ها

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

افشای سوالات آزمون های 
سراسری حبس در پی دارد

معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
قضائیه با ارسال پیامک سراسری به شهروندان 
هشدار داد از هر نوع وسایل غیرمجاز ارتباط 
الکترونیکی و دستگاه های حافظه دار در زمان 
آزمون های سراسری و تلاش برای دستیابی به 

سوالات و افشای آنها خودداری کنند. 
در پیامک معاونت اجتماعی و پیشگیری 
از وقوع جرم قضائیه آمده است: »طبق قانون، 
همراه داشتن و استفاده از هر نوع وسایل 
غیرمجاز ارتباط الکترونیکی و دستگاه های 
حافظه دار در زمان آزمون های سراسری، 
محرومیت از یک تا ۱0 سال از آزمون و تلاش 
جهت دستیابی به سوالات و افشای آنها علاوه 
بر جزای نقدی، حبس از یک تا پنج سال را در 
پی خواهد داشت.« به گزارش ایرنا، معاونت 
اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه با 
سه اپراتور مخابراتی با هدف ارتقای آگاهی های 
عمومی و آشنایی مردم با نحوه درست استفاده 
از فناوری ها با محوریت کاهش وقوع جرم، 
تفاهم نامه همکاری دارد همچنین از سال 
گذشته نیز در قالب »پویش ارتقای آگاهی های 
حقوق جامعه« برای شهروندان پیامک های 

هشداری ارسال می شود. 

اینترنت در زمان برگزاری 
کنکور قطع نمی شود

تسنیم: زارع پور وزیر ارتباطات گفت: در 
جلسه گذشته هیات دولت، رئیس جمهور 
ضمن تأکید بر اهمیت سلامت برگزاری کنکور، 
گفتند که اینترنت به هیچ وجه قطع نخواهد شد 
و این دستور رئیس جمهور بود.    وزیر ارتباطات 
در حاشیه نشست هیات دولت در پاسخ به سوال 
خبرنگاران گفت: در جلسه گذشته هیات دولت، 
رئیس جمهور ضمن تأکید بر اهمیت سلامت 
برگزاری کنکور، گفتند که اینترنت به هیچ وجه 
قطع نخواهد شد و این دستور رئیس جمهور بود. 

معافیت سربازی خانواده های 
دارای معلول

سازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای 
اعلام کرد: درراستای حمایت از خانواده های 
دارای فرزند معلول و برابر ابلاغیه ستاد کل 
نیروهای مسلح، معافیت تنها فرزند ذکور 
سالم خانواده های دارای فرزند معلول شدید، 
به ماده ۶ قانون جامع حمایت از معلولان 
افزوده شد.  به گزارش پایگاه خبری پلیس، 
درماده ۶ قانون خدمت وظیفه عمومی، یکی 
از فرزندان ذکور به واسطه معلولیت پدر و یا 
مادر و یا دو فرزند معلول خانواده از خدمت 
دوره ضرورت معاف می شوند که معافیت فوق 
نیز به این ماده افزوده شده و واجدین شرایط 
می توانند با تاییدیه سازمان بهزیستی از طریق 
یکی از دفاتر خدمات الکترونیک انتظامی 
ثبت  برای  سکونت  محل  )پلیس۱0+( 
درخواست خود اقدام و از رده وظیفه عمومی 
شهرستان محل سکونت خود پیگیری کنند. 

 هنرستان ها پنج شنبه ها 
باز می شوند

فعالیت  پرورش،  و  آموزش  وزارت 
هنرستان ها در روز پنجشنبه را بلامانع 
دانست. هم اکنون مدارس کشور از روز 
شنبه تا چهارشنبه فعالیت دارند. این وزارت 
در توضیح دلیل بازگشایی هنرستان ها در 
روز پنج شنبه اعلام کرده است: با توجه به 
درخواست برخی استان ها و پیگیری دفتر 
آموزش متوسطه فنی، حرفه ای و کارودانش، 
مبنی بر درخواست فعال بودن هنرستان ها 
در روز پنج شنبه، موضوع را از شورای عالی 

آموزش و پرورش پیگیری کردیم. 

ساعت اداری را متناسب با 
شرایط جامعه تغییر می دهیم

میثم لطیفی رئیس سازمان امور اداری و 
استخدامی کشور در خصوص تصویب کاهش 
ساعت کار ادارات توضیحاتی ارائه کرد و گفت: اگر 
این موضوع در مجلس تبدیل به طرح شود دست 
ما در دولت بازتر خواهد بود تا بتوانیم ساعت ها را 
متناسب با شرایط کاری و شرایط عمومی جامعه 
تغییر دهیم.  او در حاشیه جلسه هیات دولت در 
رابطه با کاهش ساعت کاری بیان کرد: وزارت نیرو 
نظرشان این بود که اگر این کار را نکنیم قطعا قطع 
برق خواهیم داشت و پیشنهادی بود که در دولت 

نیز بحث شد و رأی هم آورد. 

ورود قوه قضائیه به 
ساختمان های ناایمن

رئیس کمیته ایمنی و مدیریت بحران شورای 
اسلامی شهر تهران بر ورود قوه قضائیه به عنوان 
مدعی العموم به موضوع ساختمان های ناایمن 
تأکید کرد.  مهدی بابایی پنجاه و سومین جلسه 
کمیته ایمنی شورای اسلامی شهر تهران بر 
ضرورت همکاری دستگاه های مختلف با 
شهرداری تهران و سازمان مدیریت بحران 
شهر تهران برای کاهش ساختمان های ناایمن 
تاکید کرد و افزود: در حال حاضر این قوه لیست 
ساختمان های ناایمن و بحرانی تهران را منتشر 
کرده و باید منتظر اقدام عملی قوه قضائیه برای 
برخوردهای قانونی با مالکان این ساختمان ها 

باشیم.  

آرمان ملی: هفته گذشته در حاشیه مراسم افتتاح فاز نخست پروژه پارک رود، تعداد زیادی از 
مالکان اراضی و ساکنان منطقه حصار، تعاونی خلبانان، شهرک کوروش و اهالی مجاور رودخانه خشک 
کرج به دلیل از دست رفتن زمین های خود، تجمع اعتراضی داشتند؛ شهردار کرج به آن دسته از 
معترضانی که درخواست پروانه ساخت داشتند، گفت که برای مالکانی که تاییدیه آب منطقه ای 
البرز و نامه محیط زیست استان را به شهرداری، ارائه کنند، پروانه ساخت، صادر خواهد شد.  در ادامه 
اخبار مربوط به خشک شدن رودخانه کرج مدیرکل حفاظت محیط زیست استان البرز گفته این 
رودخانه از پل قدیمی ورودی کرج تا بالا جزو رودخانه البرز است که جزو رودخانه های حفاظت استان 
است در صورتی که بخش انتهایی پایین بیلقان و مسیری حدود 5/3 کیلومتر از رودخانه حفاظت 
شده، وارد شهر کرج شده است.  مجید درگی با اشاره به اینکه حقابه تهران و انتقال آب رودخانه کرج، 
قابلیت زیستگاهی این رودخانه را از بین برده است، گفته: به زودی حریم رودخانه از بیلقان تا پل کرج 
از حفاظت خارج خواهد شد و با برداشتن محدودیت ها، مالکان اراضی حاشیه این رودخانه می توانند 

ساخت و ساز را با دریافت مجوز، انجام دهند. 
او در گفت وگو با ایلنا با اشاره به اینکه رودخانه کرج جزو رودخانه های حفاظت شده است، توضیح 
داده: بر اساس قانون، فاصله تا ۱50 متری از رودخانه به عنوان حریم کیفی محسوب می شود و در این 

محدوده اجازه هیچ گونه ساخت و سازی داده نمی شود. 
درگی گفته: با توجه به تغییر و تحولات منطقه بیلقان و انتقال آب رودخانه کرج به تصفیه خانه به 
عنوان حقابه تهران، سال ها منطقه انتهایی رودخانه کرج، شرایط و قابلیت زیستگاهی خود را از دست 
داده است.  او با تاکید بر اینکه برای حفاظت محیط زیست باید مطابق با شرایط روز پیش رفت، به این 
موضوع اشاره کرده که معمولا سازمان حفاظت محیط زیست در برابر کم کردن مناطق تحت مدیریت 
و حفاظت از مسئولیت خود کوتاه نمی آید اما این استثنا وجود دارد.  مدیرکل حفاظت محیط زیست 
استان البرز گفته: با توجه به بحث های فنی مطرح شده در سازمان به رغم محدوده انتهای حفاظت 
شده کرج که داخل شهر است و ارزش زیستگاهی خود را از دست داده است اما از طرف دیگر اعمال 
محدودیت های حفاظت از رودخانه باعث شده که مالکان زمین های اطراف، هیچ ساخت و سازی 
نداشته و ملک و زمینی معامله نشود.  به گفته درگی: بر اساس جلسه کمیته فنی که ذیل شورای عالی 
حفاظت محیط زیست در سازمان مرکزی تشکیل شد، این موضوع مطرح شد و کارشناسان کمیته 
فنی را مجاب کردیم که محدوده 5/3 کیلومتری از حفاظت، خارج شود و به عنوان رودخانه عادی 
محسوب شود.  او افزوده است که این اتفاق باعث می شود محدودیت های ساخت و ساز در حریم 
رودخانه حفاظت شده از این رودخانه برداشته شود لذا در کمیته فنی این موضوع مصوب شد و در 
حال حاضر در دستور کار شورای عالی حفاظت محیط زیست کشور است که باید با حضور  و دستور 
ریاست جمهوری تصویب شود.   درگی گفت: با این مصوبه، 5/3 کیلومتر از محدوده رودخانه حفاظت 
شده، خارج خواهد شد و به دنبال آن بسیاری از محدودیت ها برداشته خواهد شد و اهالی منطقه 
می توانند ساخت و ساز را بدون محدودیت انجام دهند؛ در حال حاضر بر اساس پیگیری های انجام 
شده سازمان حفاظت محیط زیست، بحث حریم رودخانه های حفاظت شده ای که در محدوده شهرها 
قرار گرفته اند، تعدیل شد.  درگی ادامه داده : قبلا ۱50متر جزو  حریم کیفی رودخانه های حفاظت 
شده بود و امکان ساخت و ساز در مجاورت آنها وجود نداشت اما با حکم رئیس سازمان محیط زیست 
این دستورالعمل تغییر کرد و  مقرر شد بخشی از رودخانه ها که در داخل شهر و روستا قرار گرفته اند، 
20 متر به عنوان حفاظت مطلق تلقی شده و اجازه ساخت و ساز نداشته باشد  و ۱30متر باقیمانده 
حریم کیفی به عنوان محدوده ای تلقی می شود که با درنظر گرفتن برخی ملاحظات، اجازه ساخت و 
ساز صادر شود.  مدیرکل حفاظت محیط زیست البرز تاکید کرده: این انفاق خوب در سازمان حفاظت 
محیط زیست افتاده که تغییر در محدوده حریم کیفی رودخانه حفاظت شده داخل شهر و   روستاها 
اجرا و به دستگاههای مربوطه ابلاغ شده است لذا بر اساس تبیین این دستورالعمل اجرا شده، پروانه 

ساخت و ساز صادر می شود. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان البرز :

نابودی بیش از ۵ کیلومتر از رودخانه 
کرج با انتقال آب به تهران

بر خلاف  گفته وزیر بهداشت که گفته بود کمبود دارو نداریم، رئیس 
سازمان غذا و دارو نسبت به خودنمایی کمبودهای دارویی هشدار داده!

مهر نوشته است که ماجرای کمبود دارو در کشور، موضوع تازه و عجیبی 
نیست و این کمبودها همواره وجود داشته و تا حدودی نیز طبیعی است. اما، 
موضوعی که محل نگرانی است، سیر صعودی کمبودهای دارویی در کشور 
است که می تواند با مشکلات زیادی برای بیماران همراه باشد. از همین رو، 
سازمان غذا و دارو، به عنوان متولی تأمین دارو در کشور همواره سعی کرده 
است با برنامه ریزی مناسب، شرایط را مطلوب نگه دارد. این در حالی است 
که همواره رفع مشکلات و موانع در مسیر تولید و تأمین دارو در کشور، 
فقط در دست سازمان غذا و دارو نیست و سازمان ها و دستگاه های دیگری 
همچون سازمان برنامه و بودجه، بانک مرکزی و...، نیز در بروز شرایط بحرانی 
دارو؛ سهیم هستند. به طوری که در سال گذشته و هنگام بررسی لایحه 
بودجه ۱402، کارشناسان نسبت به کمبود بودجه دارو هشدارهای لازم را 

دادند. اما هیچ تغییری در میزان بودجه دارو شکل نگرفت. 
بر اساس لایحه بودجه کل کشور در سال ۱402، بودجه دارو روی ۶5 
همت بسته شده است، در حالی که کارشناسان معتقدند بایستی حداقل 
۱. 5 همت به دارو اختصاص می یافت. حالا با گذشت سه ماه از سال ۱402، 
کمبودهای دارویی در حال خودنمایی است؛ درست همان طور که پیش 
بینی شده بود، بودجه دارو برای 3 ماه جوابگو بوده و باید اقدام عاجلی صورت 
داد تا وارد بحران کمبود دارو نشویم.  این موضوع را، حیدر محمدی رئیس 
سازمان غذا و دارو، در سخنرانی در همایش مکمل ها، مطرح کرد و گفت: 
هدف ما کمک به تولید کنندگان است تا مشکلات آنها برطرف شود، در 
حالی که حتی بخشی از مشکلات فرابخشی است. به عنوان مثال بخشی 
از مشکلات به دلیل عدم امکان حواله ارز است که از به همن سال گذشته 
تاکنون ما را با مشکلات زیادی در تأمین مواد اولیه و...،مواجه کرده است؛ 
به شکلی که برخی شرکت ها حتی 3 ماه است نتوانسته اند مواد اولیه تأمین 
کنند و این نشان می دهد که باید با تسهیل فرایندها به سمت افزایش تولید 
برویم.  در همین حال، بهرام عین  اللهی وزیر بهداشت نیز که هفته گذشته 
در کمیسیون بهداشت و درمان حاضر شده بود، در حاشیه این نشست؛ 
گلایه هایی را با خبرنگاران مطرح کرد که نشان می داد اوضاع دارو چندان 
خوب نیست. وزیر بهداشت، با عنوان این مطلب که مشکلات متعددی را در 
بودجه داریم، گفت: امسال برای تأمین دارو به ۱05 هزار میلیارد تومان اعتبار 
نیاز داریم، ولی در قانون بودجه فقط ۶٩ هزار میلیارد تومان اعتبار اختصاص 
یافته و اگر این بودجه محقق نشود با مشکلاتی روبه رو خواهیم شد.  او، تأمین 
دارو و تجهیزات پزشکی را با اختصاص اعتبارات بودجه مرتبط دانست و از 
دستگاه های فرابخشی خواست برای تأمین دارو همکاری کنند.  عین اللهی 
با عنوان این مطلب که انتظار داریم بودجه و ارز به موقع و هنگام داده شود، 
افزود: برخی از مصوبات برای ما مشکل ایجاد کرده است.  اعتراف به بروز 
کمبودهای دارویی توسط متولی تأمین دارو، حکایت از این واقعیت دارد که 
شرایط دارو در کشور خوب نیست. شرکت های دارویی برای اینکه در مسیر 
تولید دارو دچار مشکل نشوند، باید مواد اولیه را حداقل برای سه ماه انبار 

کرده باشند. در غیر این صورت، شرایط برای آنها بحرانی تلقی خواهد شد. 

بر خلاف  گفته وزیر بهداشت؛ 

رئیس سازمان غذا و دارو به 
کمبود دارو اذعان کرد

قطع آب در تهران و کرج ادامه دارد و در برخی مناطق با تانکر آب توزیع می کنند

    رئیس جمهور به وزیر نیرو دستور پیگیری داد، وزیر هم از مردم خواسته صرفه جویی کنند
یکم خرداد معاون وزیر جهاد کشاورزی گفته بود برای ۲ میلیارد نفر هم می توانیم آب تأمین کنیم

 پیام رئیسی
 از ونزوئلا

اما در زمان قطع آب در تهران و برخی مناطق اطراف آن، ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهور ایران که در ونزوئلا به سر می برد و در سخنرانی هایی که آنجا انجام 
می داد، بحث توسعه ونزوئلا را مطرح می کرد، با ایران هم تماسی تلفنی برقرار کرد تا بر 
تسریع حل کامل مشکل افت فشار آب در تهران، تاکید کند. رئیسی که با معاون اول 
و وزیر نیرو، صحبت می کرد خواست که موضوع افت فشار آب در برخی مناطق تهران 
را پیگیری کنند.  اما کارشناسان در خصوص مشکلاتی که در حال حاضر در خصوص 
بحث کم آبی و قطع آن برای شهروندان به وقوع پیوسته به ضعف های زیرساختی در 
شبکه های آبرسانی و فرسوده بودن این شبکه ها همچنین تصفیه خانه های آب و 
محدود بودن آن ها اشاره می کنند. بخش مهمی از شبکه های آبرسانی در دهه ۳۰ در 
ایران ساخته شده و قدمت برخی از آن ها به بیش از ۵۰ سال برمی گردد؛ شبکه های 
آب فرسوده و تصفیه خانه های از مدار خارج شده ای که باید بازسازی شوند. برخی 
مهندسین و کارشناسان صنعت آب هم معتقدند که شبکه هایی هم که به تازگی 
ساخته شدند استانداردهای لازم را به دلایل مختلف ندارند. بحث کافی نبودن بودجه 

در این ساخت و سازها همواره در دولت های متفاوت مطرح بوده است. 
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کشف ۱۵۰۰ دستگاه کامپیوتر خودرو
فرمانده انتظامی پایتخت از کشف ۱500 دستگاه کامپیوتر 
خودرو و 300 دستگاه تلفن همراه سرقت شده خبر داد. سردار 
عباسعلی محمدیان در حاشیه طرح تشدید برخورد با سارقان 
و مالخران در جمع خبرنگاران، اظهار داشت: ما به مردم تهران 
قول توقف چرخه سرقت داده ایم که یکی از زنجیره های این 
چرخه مالخران هستند که بخش زیادی از آنها اموال سرقتی 
را در قالب دست دوم یا نو با مارک های جعلی به فروش 
می رسانند و در این راستا برخورد با مالخران نیز در دستور کار 
پلیس قرار گرفته است. رئیس پلیس تهران بزرگ گفت: در 
4 روز اجرای طرح برخورد با مالخران و سارقان بیش از ۱500 
دستگاه کامپیوتر خودرو و بیش از 300 دستگاه تلفن همراه 
کشف و ضبط شد که از این تعداد 220 گوشی هوشمند که 
بسته بندی شده بودند تا در داخل خودرو جاسازی شده و در 
ادامه از کشور خارج شوندهم کشف و ضبط شد. رئیس پلیس 
پایتخت خاطرنشان کرد: در این طرح، همه کسانی که این 
اموال را بسته بندی کرده و کسی که قصد خروج را داشت و 
همچنین سارقان این اموال شناسایی و دستگیر شدند. فرمانده 
انتظامی تهران بزرگ به خریداران اموال سرقتی هشدار داد 
و گفت: اگر سرقتی بودن اموال مکشوفه محرز شود به عنوان 
مالخر محسوب شده و پرونده قضائی و حبس در انتظار آنان 

خواهد بود.

توقیف خودروی حامل مواد مخدر صنعتی 
فرمانده انتظامی رودبار از دستگیری 2 سوداگر مرگ و 
کشف 5 کیلوگرم موادمخدر از نوع شیشه در بازرسی از خودرو 
پراید در ایست و بازرسی این شهرستان خبر داد. سرهنگ 
عیسی روشن قلب در گفت وگو با »مهر« اظهار کرد: ماموران 
انتظامی ایست و بازرسی رودبار حین کنترل وسایل نقلیه 
عبوری در محور مواصلاتی این شهرستان به سمت رشت به 
حرکات راننده و سرنشین یکدستگاه خودرو پراید مشکوک و 
برای بررسی آن را متوقف کردند. فرمانده انتظامی شهرستان 
رودبار از کشف 5 کیلوگرم مواد مخدر از نوع شیشه در بازرسی 
از این خودرو خبر داد و افزود: در این رابطه متهمان 28 و 
3٩ ساله دستگیر و پس از تشکیل پرونده پرونده برای سیر 
مراحل قانونی به مرجع قضائی معرفی شدند. وی با بیان اینکه 
اعتیاد به مواد مخدر یکی از عوامل مهم و بسیار تاثیرگذار 
در روند ناامنی، فروپاشی بنیان خانواده، تزلزل فرد و از هم 
گسیختگی در جامعه است، اضافه کرد: معضل اعتیاد به 
موادمخدر مساله ای جهانی است. سرهنگ روشن قلب ضمن 
تاکید بر برخورد قاطع پلیس با قاچاقچیان مواد مخدر تصریح 
کرد: شهروندان در صورت مشاهده و مواجهه با هرگونه موارد 
مشکوک، موضوع را در اسرع وقت از طریق سامانه ۱۱0 به 

پلیس اطلاع دهند.

3/7 تن قهوه قاچاق کشف شد 
فرمانده انتظامی استان سمنان گفت: از یکدستگاه کامیون 
ایسوزو در سرخه سه هزار و ٧00 کیلوگرم قهوه قاچاق کشف و 
ضبط شد. سرهنگ جلیل موقوفه ای، اظهارکرد: این خودرو در 
محور سرخه به سمنان تردد می کرد که مأموران آن را متوقف 
و محوله کامیونت را بررسی کردند. وی با بیان اینکه با بررسی 
محموله مشخص شد که قهوه های بار شده در کامیونت، فاقد 
مدارک و در نتیجه قاچاق هستند، افزود: این محموله از تهران 
به مقصد یکی از شهرهای شرقی کشور بارگیری شده بود. 
فرمانده انتظامی استان سمنان با بیان اینکه ارزش این محموله 
8۶0 میلیون تومان برآورد می شود، گفت: راننده این خودرو 

به همراه محموله برای بررسی قضائی راهی دادسرا شدند.

سارق کابل برق  به دام افتاد
فرمانده انتظامی شفت از غافلگیری و دستگیری سارق 
کابل برق حین سرقت در این شهرستان خبر داد و گفت: 
این فرد در تحقیقات پلیس به ٩ فقره سرقت اعتراف کرد. 
سرهنگ مجید تقی زاده اظهار کرد: ماموران کلانتری ۱۱ 
حین گشت زنی در سطح حوزه استحفاظی یک نفر را در حال 
سرقت کابل برق مشاهده کردند. وی با بیان اینکه فرد هنگام 
فرار با اقدامات پلیسی صورت گرفته دستگیر و به مقر انتظامی 
منتقل شد، افزود: این سارق سابقه دار به ٩ فقره سرقت اعتراف 
کرد. سرهنگ تقی زاده با اشاره به اینکه سارق 2۶ ساله پس 
از تکمیل پرونده برای سیر مراحل قانونی به مرجع قضائی 
معرفی و روانه زندان شد، گفت: با رعایت اصول حفاظتی و 
مراقبتی و همچنین توجه به هشدارهای پلیس می توان از وقوع 
بسیاری از سرقت ها پیشگیری کرد. وی پیشگیری و مقابله با 
سرقت را نیازمند عزم جدی و جمعی همه سازمان ها و نهادها 
و مسئولیت پذیری مردم با مراقبت از اموال و حذف زمینه های 
وقوع جرم عنوان کرد و ادامه داد: آموزش مستمر برای افزایش 
سطح آگاهی عمومی از مهم ترین راهکارهای پیشگیری از 

سرقت است که باید مورد توجه جدی قرار گیرد.

دستگیری عامل سنگ پرانی به خودروها
فرمانده انتظامی تبریز گفت: عامل ناامنی و سنگ پرانی به 
خودروهای عبوری در اتوبان پاسداران این شهر شناسایی و 
دستگیر شد. به گزارش ایرنا، سرهنگ رمضان الهوردیان اظهار 
کرد: در پی وقوع چند مورد سنگ پرانی به خودروهای عبوری 
در محورهای اتوبان پاسداران تبریز و انتشار آن در شبکه های 
اجتماعی، با توجه به اهمیت موضوع، شناسایی و دستگیری 
عامل یا عاملان آنها به صورت ویژه در دستور کار پلیس قرار 
گرفت. وی افزود: ماموران انتظامی کلانتری ۱2 عباسی تبریز با 
انجام اقدامات اطلاعاتی و پلیسی و انجام گشت های محسوس و 
نامحسوس موفق به شناسایی عامل اصلی ناامنی و سنگ پرانی 
به سمت خودروها شدند. فرمانده انتظامی شهرستان تبریز 
اضافه کرد: ماموران پس از هماهنگی با مرجع قضائی در یک 
عملیات ضربتی متهم را دستگیر کردند. سرهنگ الهوردیان 
با بیان اینکه متهم پس از تشکیل پرونده قضائی به دادسرا 
معرفی شد، از شهروندان خواست: در صورت موارد مشکوک 
به فوریت های پلیس ۱۱0 اعلام و درصورت داشتن انتقاد و 
پیشنهاد به سامانه ۱٩٧ اطلاع دهند. به گزارش ایرنا، هفته 
قبل نیز نیروی انتظامی 2 نفر که به خودروهای عبوری در 

ورودی پل سردرود سنگ  پرتاب می کردند، دستگیر کرد.

کــوتــاه

کلاهبرداری ۱۰۰ میلیون تومانی 
از حساب بانکی 

رئیس پلیس فتا خراسان جنوبی از شناسایی 
کلاهبردارانی خبر داد که با در دست گرفتن 
سامانه اینترنت بانک فرد از حسابش پول برداشت 
کردند. سرهنگ قدرت الوانی گفت: فردی به 
پلیس فتا مراجعه و با ارائه شکوائیه بیان کرد که 
فرد ناشناس در تماس تلفنی گفته، با توجه به 
اینکه کارت بانکی شما فاقد هرگونه تخلف بوده 
است، برنده جایزه صد میلیون ریالی شده اید. وی 
به نقل از شاکی پرونده اظهار داشت: شاکی، شماره 
حساب خود را به فرد ناشناس داده و قرار شده بود 
نامبرده مبلغ مذکور را به حسابش واریز کند که 
کدهایی به تلفن همراه ارسال شده و مالباخته 
نیز این کدها را برای کلاهبردار خوانده است. 
رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات )فتا( 
خراسان جنوبی افزود: این فرد مدتی بعد متوجه 
برداشت مبلغ ۱00 میلیون تومان از حساب بانکی 
خود می شود لذا ضمن طرح شکایت، خواهان 
رسیدگی به موضوع شد. وی گفت: کارشناسان 
پلیس فتا استان با انجام اقدامات تخصصی و 
استخراج مستندات و ادله دیجیتال لازم، افراد 
کلاهبردار را شامل 2 نفر که خارج از استان زندگی 
می کردند، شناسایی کردند. سرهنگ الوانی بیان 
کرد: با تلاش ماموران پلیس فتا و با هماهنگی مقام 
قضائی مبلغ 8۶ میلیون تومان به حساب شاکی 
برگشت داده شد و در این خصوص پرونده ای 
تشکیل و برای سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی 
ارسال شده است. وی با تاکید بر اینکه کاربران 
فضای مجازی از اعتماد بی جا به افراد ناشناس 
خودداری کنند، افزود: همچنین از در اختیار قرار 
دادن پیامک های مربوط به تراکنش های بانکی 
به افراد ناشناس خودداری شود زیرا این امکان 
را برای مجرمان سایبری مهیا می کند تا حساب 
بانکی افراد را خالی کنند. این مقام انتظامی گفت: 
www. سایت پلیس فتا به نشانی الکترونیکی

cyberpolice.ir آماده دریافت گزارش های 
مردمی است و کاربران می توانند آخرین اخبار، 
حوادث و رویدادهای سایبری را از این سایت 
دریافت کنند. وی افزود: همچنین شماره تماس 
0٩۶380 مربوط به مرکز فوریت های سایبری 
پلیس فتا به صورت شبانه روزی آماده پاسخگویی 

به سوالات شهروندان در سراسر کشور است.

     ۲3۰ سارق در شهریار
 دستگیر شدند

فرمانده انتظامی شهریار از دستگیری 230 
سارق طی 20 روز در قالب اجرای طرح امنیت 
محله محور در این شهرستان خبر داد و گفت: 
سارقان به ٩٧ فقره سرقت اعتراف کردند. به 
گزارش »مهر«، سرهنگ پیمان فتاحی از اجرای 
طرح مقابله با سرقت خبر داد و افزود: در این 
طرح طی 20 روز اول خرداد 230 نفر از سارقان 
اماکن خصوصی، خودرو، محتویات خودرو 
و کابل و تجهیزات مخابراتی دستگیر شدند. 
فرمانده انتظامی شهریار اضافه کرد: متهمان پس 
از روبه رو شدن با دلایل و شواهد به تعداد ٩٧ فقره 
سرقت اعتراف کردند که با تشکیل پرونده جهت 
سیر مراحل قانونی به مرجع قضائی معرفی شدند. 
وی از تداوم اجرای طرح های انتظامی و امنیت 

محله محور در شهریار خبر داد.

فرمانده مرزبانی سیستان و بلوچستان از 
دستگیری قاچاقچیان و کشف بیش از ۱٧00 
کیلوگرم موادمخدر در مرزهای استان خبر داد. 
سردار رضا شجاعی گفت: در راستای کنترل و 
مراقبت از مرزهای جنوب شرق کشور و برخورد 
قاطع با هرگونه قاچاق مواد مخدر، مرزداران 
استان پس از رصد اطلاعاتی، از فعالیت باند 
بزرگ قاچاق موادمخدر در منطقه مرزی 
سراوان، مطلع که با طرح ریزی دقیق عملیاتی 
و تشدید اقدامات کنترلی، موضوع به صورت 
ویژه در دستور کار مرزبانان قرار گرفت. وی 
افزود: مرزداران هنگ مرزی سراوان با انجام 
اقدامات گسترده اطلاعاتی، مسیرهای تردد 
قاچاقچیان و همچنین زمان برنامه ریزی شده 
برای انتقال محموله موادمخدر به عمق کشور 
را شناسایی که با اجرای طرح مهار، کنترل و 
پایش دقیق و با هدایت عملیاتی و پشتیبانی 
اطلاعاتی مرزبانی استان موفق شدند محموله 
موادمخدر را کشف کنند. فرمانده مرزبانی 
استان سیستان و بلوچستان تصریح کرد: 
قاچاقچیان قصد داشتند محموله موادمخدر 
را به وسیله خودرو و موتورسیکلت از خاک 
کشور مقابل وارد کشور کنند که خود را در 

کمین و محاصره مأموران دیدند و به سمت 
آنها تیراندازی کرده که با اقتدار مرزداران 
مواجهه شده و در نهایت محموله کشف و با 
توجه به تاریکی منطقه از محل به سمت خاک 
مقابل متواری شدند. وی بیان کرد: مرزداران 
سلحشور و مقتدر در این عملیات موفق شدند، 
ضمن کشف مقدار یک تن و 238 کیلوگرم 

مواد مخدر از نوع تریاک، چهار دستگاه وسایل 
ارتباطی را کشف و همچنین چهار دستگاه 
موتورسیکلت را توقیف کنند. شجاعی با 
اشاره به سه عملیات موفقیت آمیز دیگر توسط 
مرزبانان هنگ های مرزی جکیگور، زابل و 
میرجاوه اشاره و گفت: پس از چندین شبانه روز 
کار اطلاعاتی و برنامه ریزی عملیاتی، مرزبانان 

هنگ مرزی زابل در درگیری های مسلحانه 
توقیف  ضمن  شدند  موفق  قاچاقیچان  با 
یکدستگاه خودرو، یکدستگاه موتورسیکلت، 
مقدار ۱٧4 کیلوگرم شیشه، 33 کیلوگرم 
تریاک را کشف کنند، همچنین در عملیاتی 
دیگر مرزداران هنگ مرزی میرجاوه موفق 
شدند با اشرافیت و پایش اطلاعاتی مقدار 253 
کیلوگرم انواع موادمخدر شامل ٧0 کیلوگرم 
تریاک و ۱44 کیلوگرم مرفین، 3٩ کیلوگرم 
شیشه را کشف و ضبط کنند. فرمانده مرزبانی 
استان سیستان بلوچستان به سومین عملیات 
توسط دلاورمردان هنگ مرزی جکیگور اشاره و 
خاطرنشان کرد: مرزداران هنگ مرزی جکیگور 
در عملیاتی موفق شدند ضمن دستگیری 
سه نفر قاچاقچی، توقیف یکدستگاه خودرو، 
مقدار ٩٧ کیلوگرم موادمخدر از نوع حشیش و 
تریاک را کشف کنند. وی در پایان اظهارکرد: 
مجاهدان مرزبانی، همه تلاش خود در راه 
مبارزه با قاچاق مواد مخدر در مرزهای ایران 
اسلامی را به کار گرفته و اجازه نمی دهند تا 
قاچاقچیان و سوداگران مرگ در هیچ نقطه ای 
از سرحدات کشورمان احساس امنیت و 

آرامش کنند.

دستگیری قاچاقچیان و کشف بیش از ۱7۰۰ کیلو موادمخدر

کشف 
223 فقره 
سرقت  
خشن 

رئیس پلیس آگاهی فراجا از اجرای اولین 
مرحله طرح سراسری مقابله با سارقان و 
کشف ۲۲۳ فقره انواع سرقت  خشن خبر 
داد. سردار محمد قنبری اظهار داشت: در 
راستای کنترل و کاهش سرقت های خشن در 
سالجاری اولین مرحله طرح سراسری مقابله 
با سارقان خشن به مدت ۲ روز با استفاده از 
کلیه امکانات و حداکثر توان پرسنلی از ۹ 
خردادماه سالجاری در سطح استان های 
هدف به مرحله اجرا درآمد. وی با بیان اینکه 
در نتیجه اجرای این طرح در مجموع تعداد 
۲۲۳ فقره انواع سرقت های خشن از متهمان 

کشف شد، افزود: در این طرح تعداد ۱۲۹ نفر 
متهم دستگیر شدند که از این تعداد ۹۷ نفر 
دارای سابقه کیفری و ۳۲ نفر فاقد سابقه 
کیفری بودند. رئیس پلیس آگاهی فراجا با 
اشاره به اینکه از نظر کشف به دستگیری 
استان خراسان رضوی با ۲۲ نفر سارق و 
۱۰۱ فقره کشف نسبت به استان های دیگر 
عملکرد مطلوبی داشته است، خاطرنشان 
کرد: بیش ترین آمار دستگیری و کشفیات 
به ترتیب مربوط به تهران بزرگ، خراسان 
رضوی و البرز بوده است. وی با بیان اینکه از 
جمله فاکتور های مهم برای سارقان، گوشی 

تلفن همراه، کیف و زیورآلات است که از 
ارزش ریالی بالایی برخوردار است، ضمن 
هشدار به شهروندان توصیه کرد: هنگام 
حضور در مکان های شلوغ و پر رفت و آمد 
از گذاشتن پول زیاد، زیورآلات و مدارک 
مهم در داخل کیف خودداری کنند. سردار 
قنبری از شهروندان درخواست کرد در 
صورت مشاهده این موارد در اسرع وقت با 
مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ تماس گرفته یا 
اطلاعات خود را با مراکز پلیس و کلانتری ها 
به اشتراک بگذارند که کمک موثری در 

کشف و شناسایی مجرمان خواهد داشت.

جانشین فرمانده انتظامی استان اصفهان از دستگیری 
اعضای باند 3 نفره سارقان منازل خبر داد و گفت: این 
باند در ۱0 فقره یکصد میلیارد ریال اموال را از منازل 
شهروندان سرقت کردند. سردار محمدرضا هاشمی فر 
در گفت وگو با مهر اظهار داشت: در پی وقوع چندین 
فقره سرقت از منزل در منطقه جنوب شهر اصفهان و 
شکایت مالباختگان به پلیس آگاهی موضوع در دستور کار 
کارآگاهان قرار گرفت. وی افزود: کارآگاهان پس از حضور 
در محل های وقوع سرقت در بررسی های دقیق علمی و 
تخصصی و جمع آوری آثار و ادله لازم سرانجام با تیزبینی 
و هوشیاری خود دریافتند که این سرقت ها توسط اعضای 
یک باند 3 نفره از سارقان سابقه دار غیر بومی و در حرکت 
رخ داده است. جانشین فرمانده انتظامی استان اصفهان 

خاطرنشان کرد: در بررسی های صورت گرفته مشخص 
شد متهمان هر بار از یکی از استان های همجوار برای 
سرقت به اصفهان آمده و پس از ارتکاب عمل مجرمانه 
خود، اموال مسروقه را برداشته و فوری از استان خارج 
می شدند. سردار هاشمی فر اظهار داشت: کارآگاهان پس 
از کسب اطلاعات لازم در خصوص مشخصات و هویت 
سارقان و چندین شبانه روز رصد هوشمندانه مجرمان، 
در نهایت اطلاع یافتند که این باند مجددا برای انجام 
سرقتی دیگر قصد ورود به استان را دارند که سریع وارد 
عمل شده تمامی مبادی ورودی استان را تحت کنترل و 
نظارت دقیق خود قرار داده و نهایتا هنگامی که این باند 
به وسیله یکدستگاه خودروی سواری وارد استان شدند 
در یک عملیات ضربتی متوقف و هر سه نفر دستگیر و 

به پلیس آگاهی استان منتقل شدند. به گفته جانشین 
فرمانده انتظامی استان اصفهان متهمان به سرقت ها 
اعتراف و به ۱0 فقره سرقت اموال منازل در جنوب شهر 
اصفهان شامل طلاجات، ارز، نقره جات، سکه، لوازم صوتی 
و تصویری، تابلو فرش، لوازم آرایشی و لوازم برقی اقرار 
کردند که برابر ارزیابی کارشناسان مربوطه ارزش اموال به 
سرقت رفته توسط متهمان بالغ بر ۱00 میلیارد ریال بوده 
است. این مقام انتظامی با بیان اینکه تحقیقات تکمیلی 
برای شناسایی مالخران اموال مسروقه کماکان ادامه دارد، 
ابراز داشت: با اعتراف صریح متهمان به سرقت های ارتکابی 
بازسازی صحنه های وقوع جرم توسط آنان انجام و این 
افراد به همراه پرونده برای رسیدگی قانونی به جرایم خود 

تحویل مرجع قضائی شدند.

باند سارقان منازل دستگیر شدند 



آرمان ملی: ماجرای حضور تیم های باشگاهی کشورمان در 
رقابت های فصل بعد لیگ قهرمانان وارد فاز جدیدی شده است.

 
AFC نامه    

کنفدراسیون فوتبال آسیا روز 20 آوریل )3۱ فروردین 
امسال( در نامه ای به فدراسیون های آسیایی درخواست کرد 
تیم های راه یافته کشورها به فصل آینده مسابقات باشگاهی قاره 
کهن، مدارک لازم را به این کنفدراسیون ارائه کنند. AFC در 
صفحه ای از این نامه، مسئولیت تعیین سهمیه تیم های حاضر 
در فصل آینده رقابت ها در کشورهایی که دو فصلِ فوتبالی آن 
سپری شده، بر عهده فدراسیون کشور مربوطه گذاشته است. 
باشگاه ها باید مواردی مانند نور ورزشگاه، اطلاعاتی از باشگاه 
و رنگ پیراهن تیم خود را ارائه کنند. مساله مهم تر اما بخش 
دیگری از نامه است که به تاریخ ارائه این موارد اشاره کرده است. 
کنفدراسیون فوتبال آسیا، ۱5 ژوئن )25 خرداد( را به عنوان 
پایان مهلت ارائه مدارک اعلام کرده است. این در حالی است 
که فدراسیون فوتبال کشورمان روز سه شنبه - 23 خرداد این 
فرم را به باشگاه ها داده تا برای تکمیل و ارائه مدارک خود به 
AFC اقدام کنند! در بخش دیگری از نامه AFC آمده: »یادآوری 
می شود اگر یکی از فرم ها یا مدارک به صورت ناقص ارائه شده یا 
تا پیش از مهلت تعیین شده به AFC ارائه نشود، انجام کارهای 
ورودی تیم های فدراسیون شما پذیرفته نخواهد شد. در 
صورتی که مسابقات باشگاهی یک فدراسیون بعد از پایان مهلت 
تعیین شده خاتمه یابد، فدراسیون مذکور می تواند برای تمدید 

این مهلت درخواست کند.« 
    واکنش فدراسیون 

به گزارش سایت رسمی فدراسیون فوتبال، مصطفی زارعی، 
مدیر صدور مجوز حرفه ای باشگاهی گفت: کنفدراسیون فوتبال 
آسیا طی چند نامه از فدراسیون فوتبال ایران خواسته بود که 
نحوه انتخاب نمایندگان را برای مسابقات لیگ قهرمانان آسیا 
در فصل آینده اعلام کند. وی ادامه داد: فدراسیون فوتبال در 
مرحله اول در اواخر فروردین ماه نحوه انتخاب نمایندگان را به 
کنفدراسیون فوتبال آسیا اطلاع داده است که نمایندگان فوتبال 
ایران در لیگ قهرمانان سال آتی تلفیقی از قهرمان سال گذشته 

لیگ برتر )جام خلیج فارس(، قهرمان جام حذفی سال گذشته، 
قهرمان جام حذفی امسال و قهرمان لیگ سالجاری است و همان 
زمان اعلام کرد که مسابقات لیگ های ایران در اواسط خرداد ماه 
به اتمام خواهد رسید. مدیر صدور مجوز باشگاهی ادامه داد: نامه 
دومی که فدراسیون در مورد نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان 
برای سال آینده ارسال کرده، نامه ای است که فدراسیون باید 
باشگاه های که موفق به اخذ مجوز باشگاهی شدند را معرفی 
می کرد که این نامه بر اساس تصمیمات هیات بدوی و استیناف 
مجوز در دهم خرداد ماه بعد از مشخص شدن نتیجه بازی فینال 
جام حذفی به کنفدراسیون فوتبال آسیا ارسال شده است. وی 
بیان داشت: بر اساس روال سالیان گذشته کنفدراسیون فوتبال 
آسیا باید نسبت به بررسی تصمیمات هیات بدوی و استیناف 
صدور مجوز اقدام می کرد و لیست نهایی باشگاه هایی که مجوز 
دریافت می کردند را اعلام می کرد و فدراسیون فوتبال هم بر 
اساس این لیست نهایی اعلام شده از طرف AFC باشگاه ها را 
برای ثبت نام در لیگ قهرمانان معرفی می کرد. مدیر صدر مجوز 
حرفه ای ادامه داد: این موضوع استعلام شد و کارشناسان این 
کنفدراسیون اعلام کردند با توجه به تغییر در زمانبندی اجرای 
لیگ قهرمانان از زمستان - پاییز به تابستان - بهار که امسال 
اتفاق افتاده است این لیست اواسط تیر ماه اعلام خواهد شد و 
باشگاه ها فعلا می توانند بر اساس نتایج مجوز باشگاهی ایران 
در لیگ قهرمانان ثبت نام کنند و اگر نیاز باشد تغییرات بعدی 
از سوی کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام خواهد شد. زارعی در 
پایان گفت: بر همین اساس مدارک کلیه باشگاه های ایرانی 
به زودی از طریق سازمان لیگ و روابط بین الملل فدراسیون 

ارسال خواهد شد. 
    اقدام باشگاه ها 

مدیران 4 باشگاه از روز سه شنبه گذشته تلاش های خود را 
برای ارسال مدارک به AFC و تکمیل حدود 50 صفحه فرم 
آغاز کردند و طبق آخرین پیگیری ها باشگاه تراکتور این کار را 
به صورت کامل انجام داده و سپاهان نیز روز سه شنبه فرم هایش 
را تکمیل و تحویل داد. نساجی نیز بخش بزرگی از فرم های خود 
را تکمیل کرده است. البته قائمشهری ها تا پیش از پایان مهلت 
قطعا تمام اقدامات لازم را انجام خواهند داد. به نظر می رسد از 

بین نمایندگان ایران تاکنون فقط پرسپولیس این روند را کامل 
انجام نداده و فرم هایش را تکمیل نکرده است. 

   استقلال؟
وزیر ورزش و جوانان همچنان امیدوار است مجوز حضور 
استقلال در لیگ قهرمانان آسیا صادر شود. با شروع سال 
جدید، اولین خبر داغ فوتبال باشگاهی ایران به احتمال 
حذف باشگاه استقلال از لیگ قهرمانان مربوط بود که بر 
اساس آن، چنانچه مدیریت این باشگاه تا تاریخ دهم فروردین 
مطالبات استراماچونی را پرداخت نمی کرد آبی ها از آسیا حذف 
می شدند. هر چند مدیریت وقت استقلال نتوانست در موعد 
مقرر هزینه های لازم را تامین کند اما از همان زمان این وعده 
به هواداران داده شد که باشگاه استقلال این مهلت را دارد که 
تا ۱0 خرداد - که قرار است بررسی نهایی برای صدور مجوز 
حرفه ای انجام شود – مشکلات مربوط به مجوز خود را برطرف 
کرده و به تبع آن در لیگ قهرمانان حاضر شود. خرداد رسید و 
آنچه اعلام شد خبر رسمی حذف استقلال از آسیا توسط کمیته 
بدوی صدور مجوز حرفه ای بود. هر چند مدیران این باشگاه در 
اعتراض به رای کمیته بدوی، شکایتشان را به کمیته استیناف 
بردند اما چیزی جز تایید حکم قبلی عایدشان نشد. آنچه در این 
بین جالب توجه بود، نگاه مثبت حمید سجادی، وزیر ورزش به 
ماجرا بود که در تمام مصاحبه های خود از عدم حذف استقلال 
صحبت می کرد. البته که فقط یک مرتبه محمد پولادگر، معاون 
این وزارتخانه به طور تلویحی اخبار مربوط به حذف آبی ها را 
تایید کرد تا اینطور برداشت شود که میان صحبت های وزیر و 
معاونش تناقض وجود دارد که البته پولادگر بعدا اظهاراتش را 
اصلاح کرد. وزیر ورزش و جوانا که درباره حضور استقلال در آسیا 
همچنان امیدوار است، در این باره اظهار کرد: تا الان به من کسی 
به صورت قطعی نگفته است که این مجوز صادر نمی شود. وی از 
انتشار خبر حذف استقلال، گلایه داشته است و گفت: »همین 
چند روز قبل عنوان کردند که استقلال حذف شده است. با کدام 
منبع و از کجا این مساله مطرح شد؟ چرا با روحیه مردم بازی 
می شود؟ هواداران این دو تیم عزیز و مهم هستند. هر تعداد 
که باشند، انسان و دل خوش به این تیم ها هستند. باید روحیه 

امیدواری به مردم بدهیم.« 

اصغر شرفی، پیشکسوت فوتبال ایران معتقد است: تقابل تیم 
 ملی فوتبال ایران با بازیکنانی نظیر طارمی با افغانستان هیچ 

دستاورد خاصی ندارد. 
   سطح فوتبال 

اصغر شرفی در گفت وگو با تسنیم، درباره برگزاری بازی ایران - 
افغانستان در تورنمنت کافا و آخرین وضعیت تیم  ملی فوتبال ایران، 
اظهار داشت: همه ما به خوبی می دانیم که تیم  ملی افغانستان در 
حد و اندازه تیم  ملی ما نیست. به نظرم درست و خوب نیست که تیم  
ملی ما با بازیکنانی نظیر طارمی مقابل آنها قرار بگیرد. قصد توهین 
به فوتبال افغانستان را ندارم. واقعیت این است که ما تلاش کردیم و 
به این سطح فوتبال رسیدیم و آنها با ما فاصله معناداری دارند. مثلا 
اگر منتخب یکی از استان های ما مقابل افغانستان قرار بگیرد، قطعا 
برنده خواهد شد. با این اوصاف واقعا نمی دانم ثمره و دستاوردی 

بازی با افغانستان چیست؟
   جام ملت ها 

وی افزود: در شرایطی که ما باید خودمان را برای جام ملت ها 

آماده کنیم، حضور در چنین تورنمنتی و تقابل با افغانستان بیشتر 
شبیه وقت تلف کردن است. البته این موارد به معنای آن نیست 
که آقای قلعه نویی به این موارد آگاه نیست. شاید شرایط داخلی 
به شکلی است که ما از آن بی اطلاع هستیم. امیدوارم اگر مشکلی 
هست واضح گفته شود. اگر قرار است تیم ما صیقل بخورد و نقاط 
ضعف و قوتش مشخص شود، باید با تیم های بزرگ بازی کنیم. این 
شرایط خوب نیست که با مهدی طارمی و بازیکنانی هم سطح او 

مقابل افغانستان به میدان برویم. 
   شرایط لیگ 

پیشکسوت فوتبال ایران با اشاره به شرایط لیگ و تأثیر آن روی 
فوتبال ملی تصریح کرد: در حال حاضر بیشتر بازیکنان تیم  ملی 
لژیونر هستند و بازیکنان سطح بالای فوتبال کشور هم اگر خواهان 
پیراهن تیم  ملی هستند بیشتر به فکر پیشرفت و سکوی پیشرفت 
آن هستند. یعنی که دوست دارند در ترکیب تیم  ملی قرار بگیرند تا 
لژیونر شوند و درآمد بیشتری کسب کنند. درگذشته تعصب تیمی 
و حتی ملی بازیکنان فوتبال بیشتر بود. در حال حاضر فوتبال ما به 

جایگاه و مرکزی تبدیل شده است که مربیان درجه دو و سه دنیا، 
یک فصل در آن حاضر می شوند تا با ارائه کار خوب شانس خود را 

برای رسیدن به فوتبال حوزه خلیج فارس تست کنند. 
   سکوی پرتاب 

شرفی در پایان گفت: اگر خواهان تیم ملی بهتری هستیم باید 
لیگ پویایی داشته باشیم. در حال حاضر بعضی تیم ها با خروج 
نزدیک به ۱0 نفر روبه رو هستند. این تغییرات و عدم ثبات به 
بازیکنان، مربیان و فوتبال ایران ضربه می زند. ما باید به بازیکن و 
مربی ایرانی بیشتر اعتماد کنیم و فرصت بیشتری به آنها بدهیم. 
مربیان ایرانی در سال های اخیر خوب کار کردند، با این حال چرا 
باید لیگ ما سکوی پرتاب مربیان درجه دو و سه خارجی باشد؟ 
البته بعضی مربیان داخلی مانند فرهاد مجیدی هم چنین نگاهی 
دارند. او یک فصل به استقلال آمد، قهرمان شد و سریع به لیگ 
امارات رفت. فعلا می داند آنجا زندگی و کار راحتی دارد. من منکر 
نگاه به فوتبال حرفه ای نیستم، اما تعصب مربیان و بازیکنان داخلی 

ما باید بیشتر باشد. 
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دیدگـاه

گفت وگو

گاف فدراسیون گاف فدراسیون 
یـــــا یـــــا 

برنامه ریزی؟!برنامه ریزی؟!

مهاجم پیشین تیم فوتبال استقلال معتقد 
است که در این شرایط مربی داخلی بیشتر به 
درد آبی پوشان می خورد و کمیته فنی باید 
هرچه سریع تر سرمربی تیم را انتخاب کند. 
ادموند اختر در گفت وگو با تسنیم، درباره 
شرایط استقلال و ناکامی آبی پوشان در لیگ 
و جام حذفی اظهار داشت: مشکلات مدیریتی 
و از همه مهم تر رفتار و عملکرد ساپینتو دو 
عاملی بودند که موجب شدند تا استقلال در 
این فصل دستش به جام نرسد. در این فصل 
به نوعی باشگاه یک صاحب درست و حسابی 
نداشت و تغییرات مدیریتی به تیم آسیب 

رساند. در بخش فنی مقصر اصلی ساپینتو 
بود. او با حاشیه هایی که ایجاد کرد تمرکز و 
آرامش را از استقلال گرفت. خدا را شکر که 
استقلال قهرمان نشد، چون باعث می شد که 
فصل آینده هم ساپینتو در استقلال بماند 
و مشکلاتش ادامه داشته باشد. وی درباره 
مذاکره باشگاه استقلال با مربیان خارجی 
و گزینه هایی که برای هدایت آبی ها مطرح 
شده اند، تصریح کرد: من معتقدم در حال حاضر 
استخدام مربی داخلی بیشتر به نفع استقلال 
خواهد بود. کمیته فنی باید شرایط گزینه ها را 
بررسی و هرچه سریع تر سرمربی تیم را انتخاب 

کند، زمان به سرعت برای استقلال می گذرد 
و آبی پوشان برای فصل جدید باید هرچه 
زودتر آماده شروع تمرینات شوند. پیشکسوت 
فوتبال درباره اجرای قانون سقف بودجه برای 
باشگاه های لیگ برتری خاطرنشان کرد: اگر 
این قانون به درستی اجرا شود خیلی خوب 
است، چون باعث می شود دست برخی ها از 
پول های بی حساب و کتاب کوتاه بماند، اما 
از این جهت مخالفم که در فوتبال حرفه ای 
بازیکن سقف ندارد و هر بازیکنی به اندازه 
کیفیتش پول می گیرد. به نظر من هر بازیکن 
و مربی به اندازه خواسته ای که از آنها داریم و 

کیفیت شان باید پول بگیرند. در فوتبال روز 
دنیا هم همین طور است. در یک باشگاه ممکن 
است یک بازیکن یک میلیون دلار بگیرد و 
بازیکن دیگری ۱00 میلیون. اختر افزود: 
فوتبالیست هر چقدر پول بگیرد نوش جانش، 
اما از طرف دیگر باید بهترین کیفیت را داشته 
باشد. در فوتبال دنیا هم می بینیم بازیکنی 
مثل مسی چه کیفیتی از خودش نشان می دهد 
و باعث قهرمانی یک کشور در جام جهانی 
می شود و میلیون ها نفر را خوشحال می کند، 
اما در ایران بعضی از بازیکنان حتی نمی توانند 

خانواده خودشان را خوشحال کنند!

اصغر شرفی: 
بازی با افغانستان چه دستاوردی برای تیم  ملی دارد؟

  کوتاه 
تسنیم: اختلاف باشگاه پرسپولیس با دروازه بان ملی پوش 
این تیم همچنان ادامه دارد. با وجود تلاش باشگاه پرسپولیس 
برای رفع اختلاف با علیرضا بیرانوند، همچنان این اختلاف 
پابرجاست و پرداخت مطالبات این بازیکن به معضلی جدی 
برای مدیران پرسپولیس تبدیل شده است. بیرانوند، مدعی 
است با احتساب آپشن های قرارداد خود چیزی نزدیک به هشت 
میلیارد تومان از باشگاه طلب دارد و این مبلغ باید تا پایان مهلت 
تعیین شده پرداخت شود، موضوعی که باشگاه پرسپولیس آن 
را قبول ندارد و معتقد است این بازیکن 84 درصد از قرارداد خام 

فصل گذشته را دریافت کرده 
است و مبلغ پاداش ها نیز پس 
از محاسبه و نشست طرفین 
پرداخت خواهد شد. بیرانوند در 
قرارداد خود آپشن هایی مانند 

قهرمانی در لیگ برتر و 
جام حذفی و همچنین 
کلین شیت و پیروزی 
در دربی را دارد که 
آنها  همگی  حالا 
باید به این بازیکن 

پرداخت شود. 

بیــن المــلل 
   زین الدین زیدان اظهار داشت: بازی کردن و مربیگری دو 
حرفه کاملا متفاوت از یکدیگر هستند. یک مربی، در پایان فصل 
خسته تر از بازیکنی است که بازی کرده است، چون در طول فصل 
از همه طرف به او حمله می شود و او مسئول همه اتفاقاتی است 
که برای تیم رخ می دهد. با اینکه من عاشق کارم هستم اما هر از 
گاهی نیاز دارم استراحت کنم. یک مربی مسئول رسیدگی به 23 
بازیکن است و هرگز نمی  تواند آسایش داشته باشد. زیدان سپس 
به دو دوره ای که سرمربی رئال مادرید بود اشاره داشت و اعتراف 
کرد که پس از دو سال نیم دوره اولش در این تیم و کسب جام های 
مختلف، احساس می کرد که باید نفسی تازه کند. هر چند تنها 8 
ماه پس از رفتنش، فلورنتینو پرس رئیس باشگاه با او تماس گرفت 
و خواست که برگردد و اینگونه دوره دوم مربیگری او در سانتیاگو 
برنابئو آغاز شد. زیزو افزود: من احساس کردم نیاز به استراحت 
دارم اما دوباره به پروژه رئال مادرید برگشتم. چرا ریسک برگشتن 
با احتمال کسب موفقیت های کمتر از دوره اول را پذیرفتم؟ من 
حساب همه جای کار را کرده بودم و غریزه ام به من گفت که 
این کار را انجا دهم.  زیدان در نهایت درباره مقصد بعدی اش و 
برنامه هایش برای آینده، تأکید کرد: هنوز نمی دانم. اغلب اوقات 
گفته ام که زمانی که شما در تیم ملی فرانسه بازی کرده باشید و 
مربی شوید، کاملًا منطقی است که به هدایت این تیم فکر کنید، 
هر چند در مورد خودم، فکر می کنم که هنوز وقتش نشده که 

سرمربی تیم ملی شوم. 

   تیم ملی
سعید مهری هافبک ۲۷ ساله استقلال که در فینال 
جام حذفی مقابل پرسپولیس پاس گل لحظه آخری 
تیمش را داد و پس از آن نامش را در جمع ملی پوشان 
دید،  با نظر امیر قلعه نویی تجربه پوشیدن پیراهن تیم 

ملی را مقابل افغانستان به دست آورد.

 مربی اسپانیایی 
خوان رامون لوپز، سرمربی پیشین رئال مادرید و تیم های 
ملی عربستان و عمان وارد تهران شد. این مربی اسپانیایی 
که یکی از مربیان مورد نظر باشگاه استقلال برای فصل 
آینده است، برای بازدید از امکانات و ظرفیت های باشگاه 
استقلال و همین طور مذاکره حضوری، به تهران آمده است.

             حمله 
کنعانی زادگان در فصل اخیر لیگ ستارگان قطر 
نشان داد در حملات هم به تیمش کمک می کند که آمار 
۶ گل زده در ۲۱ مسابقه این موضوع را نشان می دهد. او 
روز سه شنبه  هم نمایش تاثیرگذاری در حملات تیم 

ملی داشت.
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گلایه دختر شمشیرباز

  بابت حذف از قهرمانی آسیا 
ایسنا: مسابقات شمشیربازی قهرمانی آسیا 
2023 از 2٧ خرداد در چین آغاز می شود. در حالی 
که پیش از این اعلام شده بود، اعظم بختی به عنوان 
تنها نماینده اپه زنان ایران به این مسابقات می رود 
و حتی برای گرفتن ویزای چین برای این بازیکن 
هم اقدام شده بود، اکنون این بازیکن عنوان کرده 
که نظر مسئولان فدراسیون برای حضورش در 
قهرمانی آسیا تغییر کرده است. اعظم بختی با 
تایید اینکه به قهرمانی آسیا نمی رود، بیان کرد: 
براساس نظر فنی یک شخص که در جلسه کمیته 
فنی حضور داشت، این تصمیم گرفته شده است و 
این فرد مسئولان فدراسیون را مجاب کرد که من 
اعزام نشوم. بختی در پاسخ به این پرسش که دلیل 
نرفتنش چه چیزی بوده است چون حتی برای 
گرفتن ویزای چین هم اقدام کرده بود؟ تاکید کرد: 
بله ویزای من آمده است. مسئولان می خواستند 
من را اعزام کنند اما آن شخص نظر مسئولان را 
تغییر داد که به نفع بختی است به این مسابقات 
نرود. مسابقات قهرمانی آسیا برای من خیلی مهم 
بود. خودم هم گفتم این مسابقه را برای کسب 
سهمیه المپیک نیاز دارم. از طرف دیگر برای 
بازی های آسیایی هم نیاز دارم که در قهرمانی 
آسیا خودم را محک بزنم. با شرکت نکردن در این 

رقابت ها ضربه می خورم اما توجه نکردند. 

خارج ازمستطیل سبز

درخواست جدایی گران ترین  
بازیکن »بایرن«

به گزارش اسکای اسپورت ۱ آلمان، لوکاس 
هرناندز در سال 20۱٩ با قراردادی 5 ساله به 
بایرن مونیخ پیوست. این مدافع فرانسوی با 80 
میلیون یورو راهی بایرن شد تا به گران ترین 
بازیکن تاریخ این باشگاه تبدیل شود. هرناندز اما 
به هیچ وجه خرید خوبی برای بایرن نبوده است 
چرا که مصدومیت های پیاپی اجازه نداد تا زیاد 
در ترکیب اصلی تیم به میدان رود. این بازیکن 
فرانسوی تا سال 2024 با بایرن مونیخ قرارداد 
دارد. او درخواست تمدید قرارداد باشگاه بایرن 
را رد کرده و اعلام کرده است که 
در تابستان سالجاری قصد جدایی 
از این تیم را دارد. پاری سن ژرمن 
مشتری جدی هرناندز است 
و حاضر است که حقوق 
بالاتر از بایرن را به او بدهد 
و همین باعث شده تا به 
احتمال خیلی زیاد 
به کشور خود 

برگردد. 
 

خبـــــر

با VAR هم مشکلات داوری حل نمی شود 

عملکرد داوران در فصل قبل با فصول گذشته مسابقات 
باشگاهی تفاوتی نکرد چون راهکاری برای حل مشکلات و 
نواقص داوری نداریم و با این شرایط انتظار داریم با شروع 
هر فصل ایرادهای قضاوت داوران محو شود در حالی که کار 
خاصی را برای حل ریشه ای مشکلات داوری نکرده ایم که 
انتظار رفع نواقص داشته باشیم و هر فصل ایرادهایی که از 
قبل بوده به فصل جدید منتقل می شود. مشکلات همیشه 
از مدیریت است. وقتی مدیریت هیچ برنامه جدیدی برای 
داوران ندارد، نباید انتظار خاصی داشت. یک کلاس در ابتدا 
و یک کلاس میانه فصل برای داوران می گذارند. یک کلاس 
هم برای ناظران گذاشته می شود. در ۱0 سال گذشته با همین 
دست فرمان جلو رفته ایم. 20 سال پیش هم که منوچهر 
نظری، رئیس کمیته داوران بود به همین شکل رفتار می کرد. 
کار جدیدی برای داوران انجام نداده اند. تازه آمده اند تعداد 
داوران را افزایش داده اند. یعنی عملکرد داوران خوب و بد 
تقریبا یکسان است. شاید دو سه تا بازی برخی داوران بهتر 
بودند، ولی من می گویم در فصلی که پشت سر گذاشتیم 
بهترین داور نداشتیم. یعنی اشتباه است که بخواهیم بگوییم 
داوری بدون اشتباه خاصی بوده است. همه داوران دچار 
اشتباهات تأثیرگذار آنچنانی شدند. وقتی مدیریت درست 
نباشد انتظاری نمی توان از داوران داشت. ما از لحاظ داوری 
لیگ برترمان را با نگاه حرفه ای نگاه نمی کنیم. در کجای دنیا 
هر کسی یک سوت می زند به لیگ برتر یا بالاترین سطح 
قضاوت مسابقات باشگاهی کشورش می رود؟ مگر چنین 
چیزی ممکن است؟ هرگز ممکن نیست. ضمن اینکه تعداد 
داوران اگر کاهش پیدا کند باز هم دیر است. اگر تعداد داوران 
را کم کنند باز هم هیات های استانی فشار می آورند و به شما 
قول می دهم در طول فصل تعداد داوران نسبت به ابتدای 
فصل بالاتر می رود. این یکی از نواقص آیین نامه داوری ماست 
به خاطر اینکه هیات ها حق رأی دارند آن هم به خاطر فردی 
که وارد هیات رئیسه فدراسیون می شود. در نتیجه فردی که 
به هیات رئیسه می رود همیشه یک چیزی به هیات ها بدهکار 
است. برای آنکه دفعه بعد هم رأی بیاورد، مجبور می شود 
تعامل بیش از حدی با هیات ها داشته باشد. به همین دلیل 
این مکافات و این همه مشکلات پیش می آید. هیچ داوری 
برای مسائل مالی وارد زمین نمی شود تا قضاوت کند. آن 
زمانی که مسعود مرادی و محسن ترکی قضاوت می کردند 
پول چندانی نمی گرفتند. برای هر بازی ۱٩ هزار تومان در 
فصول اول تا سوم لیگ برتر پرداخت می شد، ولی کیفیت 
قضاوت بهتر بود. مسائل مالی مشکل هیچ داوری نیست. اگر 
الان به هر داور بابت قضاوت در هر بازی 20 میلیون تومان 
هم بدهند بازهم در قضاوت آن ها تأثیری نمی گذارد. سیستم 
کمک داور ویدئویی VAR بدون داشتن زیرساخت در این 
فصل که پیش رو داریم هم ممکن نیست. کلاس های داوران 
باید برگزار شود البته آموزش ها زمان بر است. از طرفی دیگر 
با وجود VAR برخی بازی ها در خارج از ایران هم در نمی آید و 

مشکلات در آن وجود دارد. 

ناصر ابراهیمی، کارشناس و مربی سابق فوتبال 
در مورد وضعیت پرسپولیس و تیم ملی در دیدار با 

افغانستان صحبت کرد. 
  در خصوص وضعیت پرسپولیس در 

فصلی که گذشت چه نظری دارید؟
 این تیم عملکرد قابل قبولی در طول فصل 
گذشته داشت و با قهرمانی در هر دو جام کیفیت 
بالای خودش را نشان داد. یحیی می تواند 
سال های زیادی سرمربی پرسپولیس باشد و 
افتخارات زیادی کسب کند ولی باید خودش این 
موضوع را بخواهد و نمی شود کسی را به زور در 
تیم نگه داشت. ثبات در پرسپولیس در سال های 
اخیر عامل اصلی موفقیت این تیم بوده است. 
موضوع مهم این است که تیم باید از بلاتکلیفی 
خارج شود و کادرفنی کارش را شروع کند و 
مشغول مذاکره با بازیکنان برای فصل بعد باشند. 
ظاهرا آقای درویش قول داده گل محمدی بماند 
و اگر صحبتی شده و قول و قراری گذاشته شده 
خوب است و باعث می شود زمان بیشتر از این از 

دست نرود. 
  نظر شما در خصوص بازیکنان خارجی 

پرسپولیس، چیست؟
 ماندن و رفتن شیخ دیاباته و پریرا در فصل 
آینده بستگی به تصمیم کادرفنی دارد چرا 
که خط زدن آنان از ترکیب در حیطه وظایف 
سرمربی است. برای جذب مهاجمان خارجی باید 
کادر فنی تصمیم بگیرد و بازیکنان مد نظر خود 

را برای ترکیب تیم خود جذب کند. 
  در مورد بازی تیم ملی مقابل افغانستان 

چه نظری دارید؟
 این دیدار به نظرم یک بازی تمرینی بود تا 
بازیکنان با هم هماهنگ تر شوند اما نباید حریفان 
را دست کم بگیریم. ملی پوشان باید با شدت و 
قدرت بیشتری مقابل همه حریفان بازی کنند. 
تیم هایی مثل افغانستان و بنگلادش تیم هایی 
هستند که ۱۱ نفره دفاع می کنند. ما هم مقابل 
بنگلادش یکبار گرفتار شدیم. این تیم ها فقط 
دفاع می کنند و چشم به معدود ضدحملات خود 
دارند. در همین مسابقه هم دیدیم که افغانستان 
می توانست یکی دو گل دیگر هم روی ضدحملات 
به ما بزند. گلی که در این بازی هم خوردیم برایم 
عجیب بود چرا که به وضوح در جای گیری ها روی 
این گل شاهد اشتباه بودیم. فوتبالیست های ما 
باید بدانند که حریفان هم فوتبالیست هستند 
گاهی می توانند شوت ها و ضربات خوبی به توپ 

بزنند اما ما نباید حریفان را دست کم بگیریم. 

ناصر  ابراهیمی: 
گلی که مقابل 

افغانستان خوردیم 
برایم عجیب بود

ابلاغ نامه AFC  ،۲ماه بعد از دریافت 

»اختر« پیشکسوت آبی ها:

 خدا را شکر که استقلال قهرمان نشد

نوید مظفری
کارشناس داوری
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یــــاد                      غیـــر محرمانـــه

ممانعت از خروج عبدالحمید 
عبدالحمید اسماعیل زهی امسال قصد تشرف به حج را 
داشــت، اما با خروج وی از کشور مخالفت شد. به گزارش 
صابرین نیوز، لازم به ذکر است عبدالحمید برای ادای حج 
تمتع سال٩٧ به مکه مکرمه سفر کرده بود. فرازدیلی هم در 
این زمینه خبر داد، که پایگاه  اطلاع رسانی دفتر امام جمعه 
اهل سنت زاهدان نوشت: »طبق برنامه ریزی و نوبت قبلی، 
مولوی عبدالحمید امسال به عنوان زائر قصد تشرف به حج 
را داشتند، اما بنابر اعلام برخی از مسئولان با سفر حج ایشان 

مخالفت شده است.«
قاتل به قصاص محکوم شد 

در پی شهادت آیت ا... عباسعلی سلیمانی در تاریخ ششم 
اردیبهشت ماه با سلاح گرم در بابلسر، پرونده با دستور ویژه 
رئیس قوه قضائیه،  در مســیر رسیدگی قرار گرفت و  ظرف 
مدت ۱٧ روز با اخذ شکایت اولیای دم، ضمن تشکیل پرونده 
شــخصیت و بازسازی صحنه جرم، نســبت به اخذ نظریه 
پزشکی قانونی درباره سلامت روحی متهم در حین ارتکاب 
جرم اقدام شــد. با اخذ نظریه کمیسیون پزشکی قانونی در 
تأیید نظریه بدوی دایر بر سلامت روحی متهم حین ارتکاب 
جــرم، و با اخذ آخرین دفاع از متهم، ختم جلســه دادگاه 
اعلام شد. حجت الاسلام والمسلمین اکبری در این ارتباط 
گفت: با صدور رأی از ســوی شعبه دوم دادگاه کیفری یک 
استان مازندران، قاتل آیت ا... سلیمانی به اتهام مباشرت در 

قتل عمد، به قصاص نفس محکوم شد. 
 

توهین مایلی کهن به گروهبان ها
مصطفی هاشمی طبا، رئیس اسبق سازمان تربیت بدنی 
دربــاره اظهارات تند محمد مایلــی کهن نیر به »اطلاعات 
آنلایــن« گفت: من موافق ادبیــات اخیر آقای مایلی کهن 
نیستم. ایشان به آقای قلعه نویی می گوید گروهبان قندلی 
امــا در واقع بــه گروهبان ها توهین می کنــد. گروهبان ها 
انسان های زحمتکشی هســتند. در جنگ آنها تاثیرگذار و 
حتــی از ژنرال ها کمی ندارند. بنده ایــن ادبیات و این نوع 

صحبت کردن را نمی پسندم. 
 

محدودیت نطق »علیرضابیگی« رفع شد
با تصمیم هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی، محدودیت نطق احمد علیرضابیگی نماینده مردم 
تبریز در مجلس رفع شد.مجتبی ذوالنوری، رئیس هیات 
نظارت بر رفتار نمایندگان، از رفع محدودیت نطق احمد 
علیرضابیگی نماینده مردم تبریز توسط این هیأت خبر داد.

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با اعلام این خبر، گفت: 
موضوع محدودیت نطق آقای احمد علیرضا بیگی را در اولین 

جلسه هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان بررسی کردیم. 

 

 

 

به مناسبت سومین سال درگذشت
 محمدعلی کشاورز 

چه آرزویی پیش از درگذشتش داشت؟

محمدعلــی کشــاورز، در کنار داوود رشــیدی، 
عزت ا... انتظامی، جمشید مشایخی و علی نصیریان 
به سبب تأثیرشــان در فیلم های ایرانی به عنوان 5 
بازیگر مرد ماندگار تاریخ تئاتر، ســینما و تلویزیون 
ایــران، یاد می شــود. او 25 خــرداد ۱3٩٩ در ٩0 

سالگی درگذشت. 
یافتن محمدعلی کشاورز دشــوار نبود اما اینکه 
پرســش ها را به گونه ای طرح کنیم که در آن ســن 
و سال او به پاسخ گفتن ترغیب شود، کاری منحصر 
بــه فرد بود. محمدعلی کشــاورز علاقــه خاصی به 
متون کلاسیک داشت و به قول کمند امیرسلیمانی 
که در فیلم »پدرســالار« نقش عروس طغیان گر را 
ایفا می کرد، دیگر هیچ کس جای او را در ســینما و 
تلویزیون ایران نمی گیرد و بــازی کردن در کنار او 
افتخــاری بود که در دوران بازیگری نصیبم شــد و 
همواره حسرتش را می خورم. نقش متفاوت دیگری 
که از او در تلویزیون ایران ســراغ داشتیم »شعبان 
استخوانی« در سریال »هزار دستان« به کارگردانی 
علــی حاتمی بود. او که در ده ها فیلم دیگر از جمله 
آثار ابراهیم گلســتان و بهرام بیضایی نقش آفرینی 
کرد و در ســریال »دایی جان ناپلئون« ناصر تقوایی 
تصویری ماندگار از خود به جای گذاشت، آرزوهایی 
پیش از درگذشتت داشت که مطلعم دست کم بخش 
قابل ملاحظه ای از آنها تا پیش از درگذشتش محقق 
شد. به گزارش همشــهری آنلاین متن گفت وگوی 

منتشر نشده را با محمدعلی کشاورز بخوانید. 
می دانم که در ســال های اخیر بیشــتر به 
ادبیات کلاسیک روی آورده اید. آیا  مطالعه 
این وقت صرف کردن برای ادبیات کلاسیک 
را قبلًا داشته اید یا این روزها بیشتر شعر و 

نثر کهن را می خوانید؟
بازیگر سینما و تلویزیون باید با ادبیات کلاسیک 
پیوندی ناگسستنی داشته باشد. کارها و شاهکارهای 
بزرگ ادبیات کلاســیک را بخواند. این به او کمک 
می کند که واژگان را به درستی ادا کند و همچنین 
بتوانــد نقش چندین و چنــد میلیون هموطن ما را 
که از اقوام و طوایف گوناگون هســتند، به خوبی در 

سینما ایفا کند. 
رمــان و ادبیات داســتانی در این بین چه 

سهمی دارد؟
رمان و ادبیات داســتانی در جای خود بسیار موثر 
اســت. با خواندن رمان های قدر اول شخصیت های 
مختلف را می شناسیم. به قول شما جوان ها، می توان 
روی شخصیت ها زوم کرد تا بتوان نقش های مختلف 

را به درستی و با تمام جان و دل ایفا کرد. 
به نظر شما خواندن رمان برای بازیگر چقدر 

اهمیت دارد؟
همین چند سال پیش در مصاحبه ای مطبوعاتی 
خواندم کــه آقای علــی نصیریان رمان »پوســت 
انداختن« اثر کارلــوس فوئنتس را با ترجمه عبدا... 
کوثری، مترجم خوب کشورمان می خواند. خب، مگر 
باید غیر از این باشد؟ اگر غیر از این بود به حرفه ای 
بودن نصیریان شک می کردم. من هم به اندازه خودم 
آثار نویسندگان ایرانی را بیش و کم در فواصل زمانی 
مختلف خوانده ام. خوانــدن رمان خلاقیت و هوش 
بازیگر را بالا می برد. به ویژه رمان ایرانی، هنرپیشــه 
را با اخلاق و روحیه پیشــین و امروزین مردم ایران 

بیشتر آشنا می کند. 
در حال حاضر چه کتاب هایی می خوانید؟

مثنوی را به کمک شــرحش می خوانم که خیلی 
برایم مفید اســت. این کتاب نیمه کاره اســت و به 
تازگی شــاهنامه فردوســی را نیز با کمک فرهنگ 
شاهنامه به پایان رسانده ام. از خواندن در خانه لذت 
دو چندان می برم. شاید بگویم هم سنگ بازیگری در 
سال های جوانی از مطالعه در این روزها لذت می برم. 
آیا شما خودتان هم به عنوان بازیگر ایرانی 

دست به قلم هستید؟
بازیگر با توســل به مطالعه عمیق و پیوسته باید 
درباره نقشــی کــه می خواهد در فیلــم بازی کند، 
بیندیشد و حتی آنچه درباره نقشش می خواهد اجرا 
کند به رشــته تحریر درآورد. چند یا چندین ساعت 
پیــش از بازی یک نقش خاص این مهم می تواند به 
سادگی انجام شود. می توان چیزکی روی کاغذ قلمی 

کرد. می توان نوشت و نوشته را اصلاح کرد. 
قصد دارید چه آثار دیگری را که شاید یکبار 

در زندگی خوانده ای دوباره مطالعه کنید؟
آرزو دارم کل آثار نظامی گنجوی را بخوانم. دیوان 
حافــظ را دوباره با یک شــرح کم نقص بخوانم. این 

آرزویی است که تا پیش از درگذشتم دارم.

دریچـــــه

 سخنگوی ستاد مردمی مهمانی ۱0 کیلومتری گفت: 
مهمانی ۱0 کیلومتری عیدغدیر برای دومین سال پیاپی با 
مشارکت ۱200 موکب مردمی در تهران برگزار می شود. به 
گزارش مهر، مراسم امسال روز ۱۶ تیر در حدفاصل میدان 
امام حسین )علیه السلام( تا میدان آزادی برگزار خواهد 
شد و بیش از ۱200 موکب خدماتی و پذیرایی مردمی و 
ده ها شهربازی سیار میزبان شهروندان تهرانی خواهند بود. 
ساسان زارع، سخنگوی ستاد مردمی مهمانی ۱0 کیلومتری با 

اعلام این خبر افزود: تمامی اقدامات نظیر برپایی موکب ها به 
میزبانی مردم، هیأت ها، مساجد، گروه های جهادی، مؤسسات 
قرآنی و فرهنگی و گروه های سرود انجام خواهد شد و نهادهای 
حاکمیتی ضمن تأمین زیرساخت های لازم، صرفاً از برگزاری 
این مراسم پشتیبانی خواهند کرد. وی ادامه داد: آمارها نشان 
می دهد که حدود 3 میلیون نفر از جشن سال گذشته استقبال 
کرده اند، با توجه به این آمار پیش بینی می شود که در جشن 
امسال باید آمادگی میزبانی شهروندان بیشتری وجود داشته 

باشد به همین دلیل ضمن تغییر مسیر، ظرفیت و تعداد 
موکب های خدماتی و پذیرایی نیز بیشتر از سال گذشته پیش 
بینی شده است. سخنگوی ستاد مردمی جشن غدیر ضمن 
دعوت از عموم مردم برای مشارکت در برپایی این جشن 
بزرگ، اعلام کرده است موکب ها، هیات و مجموعه های 
مردمی که امکان میزبانی مردمی در این رویداد عظیم را دارند 
می توانند با ارسال پیامک عدد ۱ به شماره 30002۱2 در 

سامانه ثبت نام کنند. 

تهران برای جشن میلیونی غدیر آماده می شود

عکسنامه  عکس:  فروغ مولایی به زیبایی پرندگان و خوش رنگی پرچم ایران

منبع:  موج نیوز    اینفوگرافیک
هفت روز اکران، نیم میلیون مخاطب

 سهم هر فیلم چند سانس است؟
در هفت روز گذشته مجموع مخاطبان سینمای ایران از ۵۴۴ 
هزار نفر عبور کرده است که از این تعداد ۲۵۰ هزار مخاطب از آن 
»فسیل« بود و باقی مخاطبان به تماشای دیگر فیلم های در حال 
اکران نشستند. این حالا یکی از پرامیدترین فصل های اکران 
بعد از اکران پرحاشیه و غیرمنتظره نوروز ۱۴۰۲ است، اکران 
تابستانه با آنکه ترکیبی تازه و متنوع از فیلم های سینمایی 
را در دل خود دارد اما هنوز هم سایه یک فیلم از فصل نوروز 
سینماها بر سرش سنگینی می کند، »فسیل« که این روزها 
پیشتاز گیشه هاست و تاکنون فروش بی سابقه بیش از ۱۷۴ 
میلیارد تومان را تجربه کرده است، هنوز رقیب بلامنازع 
فیلم های سینمایی است. با این حال فروش فیلم های تازه به 
نمایش درآمده هم قابل توجه است، از ۱۷ خردادماه ترکیب 
سینماها تازه شده و ۷ فیلم جدید به نمایش عمومی درآمده 
است که با توجه به اهمیت حضور پررنگ فیلم های غیرکمدی 
در میان آن ها پیش از این در گزارشی به معرفی آن ها و مرور 

ظرفیت های هر یک برای جذب مخاطب پرداختیم. 
شهر هرت

کریم امینی این روزها مشغول رقابت با خودش است، دو 
فیلم از او با عنوان »فسیل« و »شهر هرت« هر دو در ژانر کمدی 
از امیدهای گیشه به شمار می روند، »شهر هرت« را حسین 
فرحبخش تهیه کرده، همان تهیه کننده ای که از چهره های 
پرحاشیه سینمای ایران در فضای رسانه ای است و این روزها 
هم حضوری فعال در شبکه های مجازی برای تبلیغ فیلمش 
دارد، هم اوست که پیش از این گرچه کمدی های نازلی را روانه 
پرده می کرد و اتفاقاً توانسته بود طیفی از تماشاگران را هم به 
سینما بکشاند، اما این روزها فیلم تازه اش فروشی قابل توجه در 
گیشه دارد. »شهر هرت« طی یک هفته گذشته در ۳ هزار و ۳۰۰ 
سانس، روی پرده رفته و بالغ بر ۱۲۶ هزار قطعه بلیت فروخته، 
مجموع فروش این فیلم به مرز ۵ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان 
نزدیک شده و در فروش هفتگی توانسته است خود را تا رتبه 

دوم و بعد از فیلم »فسیل« بالا بکشد. 
کت چرمی

همین چند وقت پیش بود که برخی سینماگران از مرگ 
سینمای اجتماعی به واسطه اوج گرفتن فیلم های کمدی 
می گفتند، توجه به فیلم های طنز هم از سوی مخاطبان و هم 
از سوی مسئولان و البته تسهیل گری برای ساخت آن ها از 
جمله مواردی است که تهیه کنندگان و کارگردانان سینما را 
برآن داشته است تا از مسیر سخت ساخت فیلم های اجتماعی 
بگویند. با این حال »کت چرمی« این روزها پراستقبال ترین 
فیلم اجتماعی در میان فیلم های تازه است. فیلم »کت چرمی« 
در اولین هفته اکران خود در ۱۵۰۰ سانس روی پرده رفت و 
قریب به ۳۷ هزار مخاطب داشته،. مجموع فروش این فیلم 
از مرز یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان فراتر رفته و در میان 
فیلم های غیرکمدی بهترین عملکرد در گیشه را به نام خود 

ثبت کرده است. 
    مصلحت

این پرحاشیه ترین فیلم فهرست تابستانه است، فیلمی که با 
قصه ای ملتهب و منتقدانه بلاتکلیفی سه ساله را تجربه کرد، از 
»مصلحت« می گویم که اولین فیلم بلند حسین دارابی است و 
بازیگرانی همچون فرهاد قائمیان، وحید رهبانی، مجید نوروزی 
و امیر نوروزی در آن ایفای نقش کرده اند. فیلم »مصلحت« در 
یک هفته گذشته فرصت نمایش در ۱۴۰۰ سانس را داشته که 

در این فرصت، نزدیک به ۲۹ هزار مخاطب را به سالن سینما 
کشانده است. فروش این فیلم در حالی به مرز یک میلیارد و 
۲۰۰ میلیون تومان نزدیک می شود که سیر صعودی فروش آن 

در گیشه احتمالاً ادامه دار خواهد بود. 
عروسی مردم

مجید توکلی پیش از این فیلم سینمایی »متولد ۶۵« را 
کارگردانی کرده است، او البته این روزها مجموعه »مهمونی« 
را هم در شبکه نمایش خانگی دارد که در آن به عنوان مشاور 
کارگردان در کنار ایرج طهماسب حضور داشته است. »عروسی 
مردم« اما در اولین هفته اکران خود ۱۲۳۰ سانس در اختیار 
داشته که نزدیک به ۲۶ هزار قطعه بلیت برای آن ها به فروش 
رسیده، مجموع فروش این فیلم به تازگی از مرز یک میلیارد 
و ۱۰۰ میلیون تومان عبور کرده است و امید زیادی به افزایش 

مخاطبان خود در هفته های پیش رو دارد. 
نگهبان شب

هم تجربه مدیریت را در کارنامه خود دارد و هم کارگردانی 
را؛ رضا میرکریمی که پیش از این جشنواره جهانی فیلم فجر را 
به عنوان یکی از مهم ترین رویدادهای سینمایی ایران در چند 
دوره برگزار کرده و اتفاقاً همین مساله او را از ساحت ساخت 
فیلم دور کرده بود، این روزها »نگهبان شب« را روی پرده دارد. 
فیلم »نگهبان شب« که از فیلم های مهم جشنواره گذشته 
فیلم فجر بود، در یک هفته گذشته تنها ۶۳۰ سانس برای اکران 
در اختیار داشته که در همین تعداد سانس، میزبان نزدیک به 
۷ هزار مخاطب بوده است. مجموع فروش این فیلم هنوز از مرز 
۳۰۰ میلیون تومان عبور نکرده است و می توان امید داشت به 
واسطه اصلاح فرآیند سانس بندی سینماها و تمهیدات مناسب 
در حوزه تبلیغات، شاهد بهبود روند استقبال از این فیلم باشیم. 

تصور
»تصور« اولین تجربه علی بهراد در زمینه ساخت فیلم های 
بلند است، با این حال او این اولین گام را محکم برداشت، این 
را تجربه حضورش در بخش منتقدان جشنواره فیلم کن نشان 
می دهد. همین حضور جهانی فیلم است که تماشای این فیلم 
برای طیفی از سینماگران کنجکاوی برانگیز شده است، فیلمی 
که لیلا حاتمی و مهرداد صدیقیان نقش های اصلی آن را ایفا 
می کنند. »تصور« در هفت روز گذشته تنها در ۳۸۷ سانس 
روی پرده رفته و با این حال نزدیک به ۶ هزار مخاطب را به 
سینماها کشانده است. مجموع فروش این فیلم هم به تازگی از 
مرز ۲۹۰ میلیون تومان عبور کرده و با توجه به محدودیت هایی 
در فرآیند اکران، مسیر سختی را برای بهبود میزان فروش 

خود، پیش رو دارد. 
   ارثیه فامیلی

حتی اقلام تبلیغاتی فیلم همچون پوستر و تیزرهایش 
نشان می دهد که این یک فیلم تاریخ مصرف گذشته است، 
»ارثیه فامیلی« عنوان فیلمی از حامد رضی است که نسبتش 
با سینمای ایران به کمدی های نازل دهه هشتاد برمی گردد!این 
همان فیلمی است که از منظر فروش شرایط مشابهتی با یک 
فیلم از اکران نوروزی را تجربه می کند؛ »بچه های طوفان« که 
پیش از این در فصل نوروز فروش اسفباری را تجربه کرد، حالا 
ما به ازای دیگری در ترکیب اکران دارد که رقابتی نزدیک برای 
قعرنشینی جدول فروش را تجربه می کنند! »ارثیه فامیلی« 
حالا جا پای همان فیلم گذاشته و تنها به منظور تجربه اکران، 

روی پرده آمده است! 
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